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روزنامه

جزئیات پرونده شرکت »ساینا شیمی بهشت« برای اولین بار؛

قاچاق سوخت از مبادی رسمی
 با سوءاستفاده از خلأهای نظارتی

تصویری که از قاچاق سوخت در ذهن مردم هست حرکت کاروان 
وانت های حامل سوخت از بیابان به آن سوی مرز است، اما حجم زیادی 
از سوخت قاچاق هم از مبادی رسمی با استفاده از اسناد مهردار خارج 

می شود. 
وقتی به قاچاق سوخت فکر می کنیم اولین تصویری که به ذهن ما 
می رسد حرکت وانت هایی است که مخفیانه و در تاریکی شب و از بیراهه 
سوخت را به آن سوی مرزها می رسانند. آنها ریسک روبرو شدن با پلیس را 
به جان می خرند چون سودی که از فروش سوخت در کشورهای همسایه 

به دست می آورند بسیار زیاد است.
اما سال ۹۸ خبری منتشر می شود که گمانه زنی ها درباره قاچاق 

سوخت از مبادی رسمی را به واقعیت تبدیل می کند، شرکتی در قم از 
مبادی رسمی بیش از ده ها میلیون لیتر گازوئیل و نفت سفید یارانه ای را به 
کشورهای همسایه قاچاق کرده است و صدها میلیارد تومان سود به دست 
آورده است.شرکت »ساینا شیمی بهشت« متعلق به برادران صرمی از 
بهمن ماه سال ۹۱ با عنوان پالایشگاه برای تولید حلال های پایه نفتی انواع 
حلال های صنعتی و مواد شیمیایی و خریدوفروش از بورس پتروشیمی 
و واردات و صادرات کالاهای مجاز با سرمایه اولیه ۱۰۰ هزار تومان مجوز 
می گیرد و در پوشش همین محصولات و در مدت ۲ سال بیش از ۱۰۰ 
میلیون لیتر سوخت را با مجوزهای مهردار از استاندارد، گمرک و شرکت 

پخش فرآورده های نفتی به سوداگران سوخت می فروختند.

 آیت الله مقتدایی: 
جامعه مدرسین بنای دخالت در انتخابات را ندارد 

نایب رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم از تصمیم قطعی تشکل سیاسی متبوع خود بر عدم دخالت در انتخابات سال ۱۴۰۰ 
خبر داد.

»کرسی ریاست پاستور ۱۴۰۰« دستورکار اول و اصلی جریانات سیاسی در فاصله باقیمانده تا سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری است.  
اصولگرایان با تکیه بر پیروزی حداکثری در انتخابات مجلس امید زیادی به فتح این کرسی دارند، اصلاح طلبان اما در بیم و امید آمدن یا نیامدن هستند.

مدیرکل سهامی بیمه ایران استان قم خبرداد:

رشد41درصدی پرداخت حق بیمه دراستان قم

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

واحد فرآوری تخم مرغ در قم دایر می شود

چرا امکان اجرای کالابرگ الکترونیکی وجود ندارد؟

جامعه مدرسین از انتخابات ۱۴۰۰ کنار کشید؛

شوک به اصولگرایان 

4

4

1

7

5

حمایت قضایی از سرمایه گذاریحمایت قضایی از سرمایه گذاری

 تولید و اشتغال تولید و اشتغال

دادستان عمومی و انقلاب قم تاکید کرد: 

استاندار قم با تاکید بر ضرورت تداوم محدودیت های کرونایی در این 
استان گفت: طی سه هفته گذشته با اعمال محدودیت های کرونایی 
توانستیم تا حدودی این بیماری را کنترل کنیم، از این رو باید این شرایط 

همچنان ادامه پیدا کند.
بهرام سرمست روز شنبه در پایان جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا 
که به صورت ویدیو کنفرانس در آن شرکت کرده بود در گفت و گو با 
خبرنگاران اظهار داشت: یک ماه پیش قم بدترین وضعیت کرونایی را در 
بین استان های کشور داشت و اگر محدودیت ها اعمال نمی شد اکنون 

با یک فاجعه رو به رو می شدیم.

 مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم با اشاره به برگزاری نخستین سمپوزیوم تولید آثار حجمی در قم از تولید ۱۲ یادمان 
شهید در قالب این سمپوزیوم و نصب آن در پیاده راه انقلاب خبر داد.

سید محمد موسوی منش ظهر دیروز در جلسه کمیته رسانه کنگره شهدای استان که در سالن جلسات شهرداری قم برگزار 
شد، با اشاره به اقدامات سازمان زیباسازی در راستای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت اظهار داشت: اسناد فرادستی که بر اساس 
آن اقدامات سازمان زیباسازی پیش می رود سند راهبردی و سند چشم انداز شهر مقدس قم است.مدیرعامل سازمان زیباسازی 
شهرداری قم با تأکید به طراحی و نصب یادمان شهدا از استفتاء از مقام معظم رهبری در این رابطه خبر داد و ابراز کرد: نظر ایشان 
در این رابطه این بود که جایز است و مانعی ندارد.وی یادآور شد: ذیل پاسداشت مناسبت های دینی، توسعه آثار حجمی و نمادهای 
شهری و حمایت از برنامه های فرهنگی و هنری برنامه های ساخت یادمان اجرایی شده و اساسنامه سازمان هم اشاره مستقیم به 

ساخت تندیس ها و یادمان ها دارد.

شهردار قم گفت: بلوار پیامبر اعظم)ص( یک بلوار هویتی در شهر قم است 
و شهرداری برای شکل گیری مراکز فرهنگی در آن حمایت های لازم را از خیرین 

انجام می دهد.
دکترسید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به حمایت شهرداری از شکل گیری 
موسسه فرهنگی حضرت خدیجه)س( در بلوار پیامبر اعظم)ص(، اظهار داشت: 
حمایت از ایجاد مراکز فرهنگی در این بلوار از سیاست های مدیریت شهری است.
شهردار قم با اشاره به اینکه شهرداری ها در حوزه فرهنگ وظایفی به عهده 
دارند، افزود: یکی از دغدغه های مهم مقام معظم رهبری در شرایط کنونی مقوله 

فرهنگ است.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم نحو پرداخت در سیستم های جدید پارک حاشیه ای را تشریح کرد 
و گفت: پارک در حاشیه خیابان ها در نیم ساعت نخست رایگان بوده و بعد از نیم ساعت با نرخ جدید محاسبه 

می شود.
عباس ذاکریان با اشاره به اهمیت ساماندهی پارکینگ های حاشیه خیابان ها، اظهار داشت: پارک در حاشیه 
خیابان ها یکی از خدماتی است که باید با قوانین و مقررات صحیح به صورت عادلانه مورداستفاده شهروندان قرار گیرد.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تغییر سیستم پارکومترها را یکی از برنامه های جدید شهرداری اعلام کرد و افزود: 
سیستم قدیم اجازه توزیع جای پارک را به صورت عادلانه بین شهروندان نمی داد و گاهی یک جای پارک به مدت یک روز 
اشغال می شد.ذاکریان با تأکید بر لزوم جابه جایی جای پارک در معابر اصلی خیابان ها، بیان کرد: باید جای پارک به صورت 

منظم و دریک زمان بندی مشخص جابه جاشده تا از ایجاد ترافیک و پارک دوبل در خیابان جلوگیری شود.

استاندارقم تاکید کرد :

ضرورت تداوم محدودیت های کرونایی 

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم:

یادمان ۱۲ شهید در پیاده راه انقلاب
 نصب می شود

شهردار قم مطرح کرد:

ایجاد مراکز فرهنگی در بلوار پیامبر اعظم)ص(

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

پارک حاشیه ای نیم ساعت نخست
 رایگان است
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یارانه نقدی و خطر توسعه
 تورم و فقر

در  اساسی  کالاهای  تامین  طرح  کلیات  چند  هر 
صحن علنی مجلس به تصویب رسیده است اما در این 
میان نکات مهمی وجود دارد که اگر مورد توجه قرار 
نگیرد همین طرح به ظاهر مردمی، می تواند موجب 

نقض غرض و توسعه فقر و تورم در کشور شود.
هدف از ارائه این طرح ایجاد گشایش حداقلی و نسبی در رزق و روزی هفت 
دهک از جامعه ایران است و انشاالله نمایندگان محترم که بنا به ضرورت و به حکم 
اضطرار در شرایط سخت اقتصادی کشور، چنین طرحی را به تصویب رسانده اند، به 

منابع و امکانات موجود کشور هم برای تحقق این مصوبه توجه داشته اند.
کشور،  اقتصادی  سیستم  در  نقدینگی  عظیم  حجم  این  پمپاژ  جهت  به 
اقتصاددانان از اجرا و اثرات بعدی آن اظهار نگرانی کرده اند. زیرا اجرایی کردن 
این طرح را مستلزم استقراض دولت یا چاپ اسکناس بدون پشتوانه که اثر مخرب 

سنگینی در اقتصاد ملی خواهد داشت، عنوان کرده اند.
در حال حاضر مشکل معیشتی گسترده ای که بخش عظیمی از جمعیت کشور 
در حال دست و پنجه نرم کردن با آن هستند، قطعاً با دریافت یک یارانه جدید و 
موقتی ۱۲۰ هزار تومانی حل نمی شود. دولت باید با تحول به سزا در سیاست های 
کلان اقتصادی، نرخ تورم را کاهش دهد و خود را از درگیری های مشابه نجات دهد. 
بر فرض که چنین طرحی در طی چند ماه اثر موقتی بر جامعه داشته باشد، اما آیا 
پرداخت این مقادیر اندک و مقطعی با وجود نرخ رو به رشد و بی رویه قیمت ها و تورم 

تصاعدی مستمر، مشکلات معیشتی مردم را جبران خواهد کرد؟
اقتصاد بدون نفت سالهاست مورد تایید مقامات ارشد نظام بوده، اما سیستم 
اقتصادی کشور در عمل هنوز فاصله زیادی با تحقق این مهم دارد. امروز حتی قادر 
به بازگرداندن اندک ارز حاصل از صدور کالاهای غیرنفتی نبوده ایم! برای اصلاح 
بنیادین ساختارهای اقتصادی، بانکی و مدیریتی، مجلس و دولت و کلیه ارکان نظام 

باید همدل، همفکر و هم نفس باشند.
نظام  مشکلات  ریشه ای  حل  موجب  هیجانی  و  مقطعی  قطره ای،  اقدامات 
اقتصادی و معیشتی نخواهد بود. باید نظام مالیاتی را با شتاب فراوان اما با دقت 
کافی و سنجیده، استقرار دهند و هزینه های اداره کشور را پایین بیاورند و با انحلال 
بسیاری از سازمان های موازی بار مالی دولت و خزانه کشور را کمتر کنند. آنچه امروز 
برای جامعه حیاتی است، تامین مستمر حداقلهای معیشتی و اشتغال آحاد مردم 

کشور است.
امروز نظام دیوان سالاری گسترده ایران از بسیاری از کشورها بزرگتر است و به 
همین جهت بدون استقرار نظام مالیاتی شفاف و عادلانه و نظام بانکداری پربازده 
و کم هزینه و کاستن از هزینه ها و خرج و برج های دستگاه های عریض و طویل 
حکومتی، امکان اصلاح امور و دستیابی به یک نظام اقتصادی کارآمد و به سامان 

بعید به نظر می رسد.
لازم است که مسؤولان سیاست های خصوصی سازی که به موجب اصل ۴۴ 
قانون اساسی از سالها پیش در کشور آغاز شده است اما روند اجرایی آن از سرعت و 
کیفیت مطلوب برخوردار نبوده، مورد بازنگری و بررسی دقیق قرار دهند تا بدانند چرا 
اقتصاد بیمار کشور سامان و درمان نمی یابد و به ثبات نمی رسد. زمانی شرکت های 
دولتی در مقابل واگذاری به بخش خصوصی مقاومت می کردند تا بتوانند از رانت های 
دولتی نهایت بهره را جهت کسب منافع بیشتر ببرند اما متاسفانه امروز هم با وجود 
واگذاری اکثر این شرکت ها به نهادهای عمومی )اسماً غیر دولتی( همچنان از رانت 
حاکمیتی بهره می گیرند و نه تنها موجب کاهش بار تصدی گری در بودجه عمومی 
کشور نشده اند بلکه عملًا از زیر سیطره نظارت سازمان های نظارتی همچون دیوان 
محاسبات و سازمان بازرسی کل کشور که قبل از واگذاری این شرکت ها می توانستند 

کنترل حداقلی بر هزینه ها و مخارج آنها داشته باشند، خارج شده اند.
به راستی وقتی در به انجام رساندن طرحی مانند واگذاری شرکت ها و بنگاه داری 
های دولتی به بخش خصوصی که دارای ساز و کارهای قانونی لازم و برنامه ریزی 
های لازم بوده است، نتوانسته ایم موفق عمل کنیم و در عمل به هدف غایی آن نائل 
نشده ایم، چگونه می توان انتظار داشت با تیمارهای موقتی و نه ریشه ای بر مشکلات 
قدمت دار و مزمن نظام اقتصادی که با وجود تحریم های گسترده  بر وخامت آن 

افزوده شده است، فائق آییم؟  
امید است دولت با بسیج تمام نیروهای متخصص و دلسوز و سایر منابع موجود هر 
چه سریعتر به اتخاذ راهکارهای بنیادین و موثر برای معضلات جامعه در ابعاد مختلف 
اقتصادی، اجتماعی و ... نائل آید و مردم را از آسیب بیشتر در زیر بار مشکلات فراوان 

نجات دهد.                                           
    استاد دانشگاه 

سرمقـاله

تصویری که از قاچاق سوخت در ذهن مردم هست حرکت 
کاروان وانت های حامل سوخت از بیابان به آن سوی مرز است، 
اما حجم زیادی از سوخت قاچاق هم از مبادی رسمی با استفاده 

از اسناد مهردار خارج می شود. 
فکر  سوخت  قاچاق  به  مهر،وقتی  خبرگزاری  گزارش  به 
می کنیم اولین تصویری که به ذهن ما می رسد حرکت وانت هایی 
است که مخفیانه و در تاریکی شب و از بیراهه سوخت را به آن 
سوی مرزها می رسانند. آنها ریسک روبرو شدن با پلیس را به 
جان می خرند چون سودی که از فروش سوخت در کشورهای 

همسایه به دست می آورند بسیار زیاد است.
اما سال ۹۸ خبری منتشر می شود که گمانه زنی ها درباره 
قاچاق سوخت از مبادی رسمی را به واقعیت تبدیل می کند، 
شرکتی در قم از مبادی رسمی بیش از ده ها میلیون لیتر گازوئیل 
و نفت سفید یارانه ای را به کشورهای همسایه قاچاق کرده است 

و صدها میلیارد تومان سود به دست آورده است.
شرکت »ساینا شیمی بهشت« متعلق به برادران صرمی از 
بهمن ماه سال ۹۱ با عنوان پالایشگاه برای تولید حلال های پایه 
نفتی انواع حلال های صنعتی و مواد شیمیایی و خریدوفروش 
از بورس پتروشیمی و واردات و صادرات کالاهای مجاز با سرمایه 
همین  پوشش  در  و  می گیرد  مجوز  تومان  هزار   ۱۰۰ اولیه 
محصولات و در مدت ۲ سال بیش از ۱۰۰ میلیون لیتر سوخت 
پخش  شرکت  و  گمرک  استاندارد،  از  مهردار  مجوزهای  با  را 

فرآورده های نفتی به سوداگران سوخت می فروختند.
باوجود  است  ممکن  چطور  آمد  پیش  برایم  سوال  این 
سخت گیری هایی که مسئولان در رسانه ها از آن می گویند این 
حجم سوخت مملکت قاچاق شود آن هم از مرز قانونی… برای 
رسیدن به پاسخ این سوال بعد از رایزنی موفق شدیم این سوال 
خود را از یکی از پاسداران گمنام امام زمان )عج( که این فساد 

بزرگ را کشف کرده بپرسیم.
۶ ماه رصد اطلاعاتی برای کشف فساد

»حسین« کارشناس این پرونده، جوانی است از همین نسل 
سوم انقلاب و می گوید: حدود ۶ ماه کار اطلاعاتی روی پرونده 
»ساینا شیمی بهشت« انجام دادیم تا برای اقدام عملیاتی آماده 

شد.
وی با اشاره به اینکه کار در اواخر سال ۹۶ و از یک تماس 
تلفنی با سامانه اطلاعات مردمی ۱۱۴ سازمان اطلاعات سپاه 
استان قم آغاز شد، می گوید: ما در ابتدای راه شگرد آن ها را 
نمی دانستیم اما شکل کار و فضای ارتباطات آن ها حاکی از آن 

بود که فعالیت آن ها قانونی نیست.
از سال ۹۲ که تحریم های آمریکا فروش نفت ایران را کم کرده 
بود صادرات محصولات هیدروکربن از سوی دولت موردتوجه قرار 
می گیرد؛ با توجه به افزایش قیمت دلار و همچنین فاصله قیمت 
سوخت در ایران با سایر کشور برخی شرکت های تولیدکننده 
به  شروع  بهشت  شیمی  ساینا  ازجمله  سبک  هیدروکربن 
فروش  برای  هیدروکربن  حلال های  عنوان  از  سوءاستفاده 

سوخت در کشور افغانستان یا پاکستان می کنند.
رضایی می گوید یکی از مهمترین مشکلاتش در رسیدگی به 
این پرونده تخصصی بودن شگرد آنها بود که برای این مشکل 
از چند متخصص حوزه پتروشیمی به عنوان مشاور در پرونده 

استفاده کردیم تا فرآیند این قاچاق بزرگ را شناسایی کردیم.
قاچاق سازمان یافته با دانش شیمی نفت

با توجه به تخصصی بودن موضوع با یکی از متخصصانی 
که با نیروهای اطلاعات سپاه همکاری کرده بود تلفنی گفتگو 
کردم. مهندس شیمی گرایش نفت است و سال ها است که در 
این حوزه فعالیت دارد، درباره شگرد ساینا شیمی می گوید: 
مشتقات نفتی با کمی تغییرات می توانند به هم شبیه بشوند 
آنها نفت سفید را با یک برش و کمی تغییر تبدیل به حلال ۴۰۲ 
می کنند و براساس یک فرمول مشخص آن را با چند ماده دیگر 
مثل »آیزوریسایکل« ترکیب می کنند و محصول جدید تهیه و 

برای دریافت کد استاندارد به آزمایشگاه ارائه می کنند.

حلال ۴۰۲ ترکیبی هیدروکربنی است که از برش نفت سفید 
تولید می شود و در ساخت لاستیک، رنگ و همچنین در ساخت 

لاک ها و جلاهای رقیق پایه روغنی استفاده دارد.
حسین با اشاره به اینکه ساینا شیمی در مسیر قانونی برای 
تولید برخی محصولات مقداری سوخت سهمیه داشته است، 
می گوید: درصد کمی از سوخت قاچاق همین سوخت قانونی 
بوده که دریافت می کرده اما برای تأمین بخش عمده سوخت 
مورد نیازش اقدام به ایجاد یک شبکه جمع آوری سوخت مثل 
گازوئیل و نفت سفید با استفاده از رانندگان تانکرها در سراسر 

کشور کرده بود.
کنندگان  مصرف  برخی  کشور  در  می دهد:  ادامه  وی 
گازوئیل و نفت سفید هستند که سهمیه دارند مثل گلخانه 
دارها، کوره های آجرپزی، موتورهای آب و … اما فعالیت ندارند 
اما سهمیه خود را با قیمت یارانه ای ناچیزی دریافت می کنند و 
سپس این سوخت را با قیمتی بالاتر از قیمت یارانه ای به تانکر 
داران کوچک می فروشند، اصطلاحاً دبه دبه اینها سوخت ها 
را جمع آوری می کنند تا حجم زیادی می شود و تانکرداران هم 
برای مخزن داران این سوخت ها را دپو می کنند و آنها وقتی حجم 
زیادی از سوخت را در اختیار دارند به افرادی مثل صاحبان ساینا 

شیمی می فروشند.
سود ۱۰ برابری انگیزه اصلی تاراج سرمایه های ملی

حسین می گوید: این موضوع تا اینجا خیلی پیچیده نیست 
را  سوخت ها  شیوه  همین  به  هم  سوخت  قاچاقچیان  چون 
جمع آوری می کنند اما از بیراهه و غیرقانونی به آن سوی مرزها 

می فرستند.
وی ادامه می دهد: روش صرمی اما متفاوت بود آنها در ساینا 
شیمی با کمی تغییر ویژگی های ظاهری گازوئیل و نفت سفید 
آنها را به عنوان محصولات هیدروکربنی به پاکستان و افغانستان 

صادر می کردند.
ایران تعلق می گیرد  یارانه ای که به سوخت در  به  با توجه 
تفاوت قیمت فاحشی با کشورهای همسایه دارد گازوئیل در 
ایران هر لیتر گازوئیل ۳۰۰ تومان است و اگر با دلار ۱۳ هزار 
و پانصد تومان در سال ۹۷ در نظر بگیریم و هزینه تمام شده 
گازوئیل را هم در هر لیتر هزار تومان فرض کنیم حدود ۱۰ برابر 

سود در انتظار قاچاقچیان سوخت است.
حسین درباره شگرد صاحبان ساینا شیمی می گوید: آن ها 
شرکتی تحت عنوان تولید و صادرات هیدروکربن ثبت کرده اند و 
سپس از بورس کالا طبق قانون میعانات گازی را خرید می کنند 
تا به پالایشگاه خود بیاورند و باهم ترکیب و محصولی خاص تولید 
به یک  تبدیل میعانات خریداری شده  به جای  اما آن ها  کنند 
محصول دیگر بخش عمده ای از آن را خام به تولیدکنندگان دیگر 

به بهانه هایی چون ناتوانی در برش می فروشند.

از فروش میعانات، حالا گازوئیل های  ادامه داد: پس  وی 
خریداری شده را که در انبارهای غیررسمی و پوششی نگهداری 
کرده اند با برخی روغن های خاص ترکیب تا ظاهر و بوی آن تغییر 

کند و سپس با عنوان محصول هیدروکربنی صادر می کنند.
است  این گونه  هیدروکربنی  محصولات  صادرات  روال 
تولیدکنندگان محصولی را به اداره استاندارد و شرکت پخش ارائه 
می کنند و بابت آن محصول کد اختصاصی استاندارد می گیرند 

سپس با همان عنوان، محصول را صادر می کنند.
و  می شود  نمونه برداری  تصادفی  به صورت  هم  مرز  در 
ازآنجایی که زمان زیادی طول می کشد تا پاسخ آزمایش و تحلیل 
کمیته تطبیق استاندارد به گمرک برسد محصول از مرز عبور 
می کند. حالا برای اینکه اگر محصول صادراتی جزو محصولات 
یارانه ای مثل بنزین یا گازوئیل بود بتوان با صادرکننده برخورد 

کرد ضمانت نامه هایی از افراد گرفته می شود.
ترکیب گازوئیل  پرونده درباره  این  کارشناس شیمی نفت 
با یک ماده دیگر و نحوه تصفیه مجدد آن در آن سوی مرزها، 
می گوید: این افراد ۸۰ درصد گازوئیل را با ۲۰ درصد مواد دیگر 
ترکیب می کنند تا فقط ظاهر و بوی آن تغییر کند و در آن طرف 
مرز با استفاده از برج تقطیر مجدد ۸۰ درصد گازوئیل را جدا 

می کنند که این کار خیلی ساده است.
حسین درباره شگرد صاحبان ساینا شیمی می گوید: آن ها 
شرکتی تحت عنوان تولید و صادرات هیدروکربن ثبت کرده اند و 
سپس از بورس کالا طبق قانون میعانات گازی را خرید می کنند 
تا به پالایشگاه خود بیاورند و باهم ترکیب و محصولی خاص تولید 
به یک  تبدیل میعانات خریداری شده  به جای  اما آن ها  کنند 
محصول دیگر بخش عمده ای از آن را خام به تولیدکنندگان دیگر 

به بهانه هایی چون ناتوانی در برش می فروشند.
از فروش میعانات، حالا گازوئیل های  ادامه داد: پس  وی 
خریداری شده را که در انبارهای غیررسمی و پوششی نگهداری 
کرده اند با برخی روغن های خاص ترکیب تا ظاهر و بوی آن تغییر 

کند و سپس با عنوان محصول هیدروکربنی صادر می کنند.
است  این گونه  هیدروکربنی  محصولات  صادرات  روال 
تولیدکنندگان محصولی را به اداره استاندارد و شرکت پخش ارائه 
می کنند و بابت آن محصول کد اختصاصی استاندارد می گیرند 

سپس با همان عنوان، محصول را صادر می کنند.
و  می شود  نمونه برداری  تصادفی  به صورت  هم  مرز  در 
ازآنجایی که زمان زیادی طول می کشد تا پاسخ آزمایش و تحلیل 
کمیته تطبیق استاندارد به گمرک برسد محصول از مرز عبور 
می کند. حالا برای اینکه اگر محصول صادراتی جزو محصولات 
یارانه ای مثل بنزین یا گازوئیل بود بتوان با صادرکننده برخورد 

کرد ضمانت نامه هایی از افراد گرفته می شود.
ترکیب گازوئیل  پرونده درباره  این  کارشناس شیمی نفت 

با یک ماده دیگر و نحوه تصفیه مجدد آن در آن سوی مرزها، 
می گوید: این افراد ۸۰ درصد گازوئیل را با ۲۰ درصد مواد دیگر 
ترکیب می کنند تا فقط ظاهر و بوی آن تغییر کند و در آن طرف 
مرز با استفاده از برج تقطیر مجدد ۸۰ درصد گازوئیل را جدا 

می کنند که این کار خیلی ساده است.
کارشناس پرونده با می گوید: شرکت هایی مثل ساینا شیمی 
بهشت هنوز در حال فعالیت هستند و همین خلأهای نظارتی 

باعث شده این ها سرمایه های مملکت را به تاراج ببرند.
دستورالعمل های  و  بسیار  قوانین  می دهد:  ادامه  وی 
متعددی برای جلوگیری از چنین جرایمی وجود دارد همین 
سامانه ثامن کار خوبی است اما کافی نیست چون سرنوشت 
محصولی که در آن ثبت شده به صورت واقعی رصد نمی شود 
و افرادی مثل صرمی می توانند با سندسازی این محصول را 

خارج ازمسیر تعریف شده بفروشند.
خلأهای نظارتی بسترساز قاچاق سازمان یافته

نبودن  معضلات  از  دیگر  یکی  اینکه  به  اشاره  با  حسین 
آزمایشگاه در مرز و تأخیر در پاسخگویی است، می گوید: اگر 
به سرعت  تا  باشد  داشته  وجود  مرز  در  کافی  آزمایشگاه های 
محصول را آنالیز کنند دیگر محصول غیرقانونی اجازه عبور پیدا 

نمی کند.
وی ادامه می دهد: اگر به جای اینکه انسان ها در این مسیر 
نقش بیشتری داشته باشند ما از سامانه ها استفاده می کردیم 
و اصطلاحاً ماشین آنالیزها را تحلیل می کرد ما شاهد پرداخت 
رشوه به کارشناسان هم نبودیم و سرمایه های ملی ما به خاطر 

منافع چند نفر از بین نمی رفت.
حسین با اشاره به سختی هایی که در مسیر این پرونده تحمل 
کرده اند، گفت: در آغاز راه فشار بسیاری بر ما بود چون صاحبان 
ساینا شیمی با ظاهرسازی که کرده بود از خود یک چهره موجه، 
کارآفرین و فعال اقتصادی در بین مسئولان به وجود آورده بودند 
اما ما در برابر همه فشارها تا پایان مقاومت کردیم که حق مردم 

را بگیریم.
وی با اشاره به اینکه ساینا شیمی در حال تبدیل شدن به یک 
غول قاچاق سوخت بود که سازمان اطلاعات سپاه آن را متوقف 
کرد، گفت: سال ۹۸ در آخرین گام صاحبان ساینا شیمی در 
حال تدارک برای قاچاق از راه دریا بودند که با همکاری نیروی 
دریایی سپاه یکی از تانکرها بر روی آب توقیف و مخازن این 
شرکت در بوشهر پلمب شد و جلوی هدر رفتن میلیاردها تومان از 

سرمایه بیت المال گرفته شد.
کارشناس اطلاعاتی پرونده »ساینا شیمی بهشت« می گوید: 
با کشف شگرد آن ها در استان های دیگر هم بچه های اطلاعات 
سپاه فعال شدند و توانستند مفاسد دیگری را هم کشف کنند 
که پرونده آن ها در استان های هم جوار ما در مراجع قضائی در 
با کمک دستگاه های مختلف  حال رسیدگی است، هرچند 
تغییر  آن ها  ما می دانیم  اما  رفع شده  نواقص  و  منافذ  برخی 
شگرد داده اند و دارند از خلأهای دیگر سوءاستفاده می کنند که 
ان شاءالله در آینده اخباری از مقابله با سودجویی آن ها منتشر 

می شود.
پرونده »ساینا شیمی بهشت« حکمش صادر شد؛ متهم 
ردیف اول پرونده به خاطر اخلال در نظام اقتصادی ۳۰ سال 
زندان و به خاطر قاچاق سوخت هم به ۳۰ سال زندان محکوم 
می شود پالایشگاه و اموال آن ها مصادره می شود، اما این پایان 

بازی مفاسد اقتصادی این چنینی نیست.
مجموعه ای از عوامل دست به دست هم داده؛ از اختلاف 
قیمت گرفته تا خلأهای نظارتی همه و همه انسان طماع را 
وسوسه می کند چنین ظلم بزرگی را در حق هم مردم روا کنند؛ 
از ۱۰  است  بسیار  سوخت  قاچاق  میزان  درباره  گمانه زنی ها 
میلیون لیتر در روز تا ۴۰ میلیون لیتر، اما عدد دقیقی نداریم 
و مقابله با این معضل قطعاً عزم و اراده جدی می خواهد که از 
مجلسیان گرفته تا دولت و از قوه قضائیه تا کارمندان، همه و همه 

زنجیره ای است برای مقابله با فساد…

جزئیات پرونده شرکت »ساینا شیمی بهشت« برای اولین بار؛

قاچاق سوخت از مبادی رسمی با سوءاستفاده از خلأهای نظارتی

شهاب الدین چاووشی
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وحدت؛ الزامات و آسیب ها
ایران در طول هزاران سال  ماندگاری  و  بقا  رمز   
در  اینکه  وجود  با  حتی  است.  بوده  وحدت  عنصر 
تحدید  دچار  جنگ ها  و  تهدیدها  در  معاصر  تاریخ 
مانند  همواره  وحدت  عنصر  اما  شدیم  سرزمینی 
یک چتر، ایرانیان را در سایه سار خود قرار داده و در 

بزنگاه های تاریخی آنها را حفظ و از بحران ها عبور داده است. 
به  ریسمان  دو  همچون  ایرانیت  و  اسلامیت  نیز  انقلاب  پیروزی  از  بعد 
ملت ها  میان  منطقه ای  و  همسایگی  داخلی،  انسجام  که  بود  تنیده ای  هم 
غنی  ادبیات  بر  تکیه  با  مواردی  در  است.  کرده  تضمین  زیادی  حدود  تا  را 
پیونددهنده  اسلامی  روح  شرایطی  در  و  منطقه  از  بخشی  در  فارسی  زبان  و 
قدرت  قبیل  از  بین المللی  دلایل  بنابر  این،  وجود  با  شد.  منطقه  ملت های 
انقلاب  ابتدای  از  می رسد  نظر  به  امریکا  در  ایران  کینه توز  دشمنان  گرفتن 
اسلامی، هیچ گاه سرمایه اجتماعی وحدت بخش ملت و دولت و وحدت میان 
امت اسلام مانند امروز تهدید نشده بود. به همین دلیل، اکنون هفته وحدت 
وحدت  حول  تکراری  اما  زیبا  جملات  تکرار  برای  مجالی  به  تنها  نمی تواند 
محدود بماند و ما را از این پرسش آسیب شناسانه دور کند که چرا به رغم همه 
روبه رو  چالش هایی  با  انقلاب  پنجم  دهه  در  را  وحدت  هنوز  دلنشین،  شعائر 

می بینیم.
و  فاضله  مدینه  از  آرمانی  ما  برای  وحدت  انقلاب،  روزهای  نخستین  از 
دست نیافتنی نبود، بلکه یک سیاست عملی و یک سبک زندگی اجتماعی، 
سیاسی و فرهنگی بود که می باید راه را به سوی یک زندگی معنوی متعالی تر 
هدایت  داخلی  بعد  در  چه  و  خارجی  بعد  در  چه  شکوفاتر  مادی  زیست  و 
می کرد. به این علت که فلسفه وحدت چیزی جز به رسمیت شناختن تکثر و 
در عوض جلب همدلی متکثرانه از طریق آنچه امروز »قدرت نرم« می نامند، 
نیست. وحدت، فتح قلب ها و ذهن ها از طریق گفت وگوی مستمر و مفاهمه 
از راه  است. تحقق وحدت چه در داخل و چه در سیاست های جهان اسلام 
و  بنشینیم  منصفانه  که  است  آن  زمان  اکنون  می گذرد.  آن  لوازم  به  التزام 
در داخل  بوده ایم. چقدر  ملتزم  لوازم  این  به  که چقدر  کنیم  را قضاوت  خود 
داده ایم؟  قرار  اجتماعی  و  سیاسی  مناسبات  سرمشق  را  برادرانه  گفت وگوی 
و  بی قید  استیلای  از  به مفاهمه  ازای دستیابی  در  بوده ایم که  تا کجا حاضر 
شرط سلایق خود دست برداریم؟ پاسخ به این پرسش ها و رسیدگی دلسوزانه 
مسلمان  امت  و  ما  ملت  که  دیگری  زمان  هر  از  بیش  اکنون  ابهام ها  این  به 
گفته های  برخی  به  کنید  نگاه  است.  ضروری  گرفته اند،  قرار  تفرقه  تیغ  زیر 
با فریاد آنها را چه از  سیاسیون که جامعه به طور مکرر با صدای بلند و حتی 
به نقدهای راهگشا  از همه تریبون ها شنیده اند. من معتقد  رسانه ملی و چه 
افشاگرانه  پدیده های  معتقدم  و  هستم  روشنگری  و  واقعیت ها  دادن  نشان  و 
بیان  و  می آمیزد  هم  در  را  نادرست  و  درست  که  سیاسی  قدرت  کسب  برای 
مطالب را نه به قصد اصلاح بلکه به از میان بردن رقیب بدل می کند، به یک 

جریان وحدت شکن در سال های اخیر تبدیل شده است.
از  درست  اخبار  تشخیص  گاهی  که  اطلاعات  بمباران  عصر  در  زندگی 
نادرست را غیرممکن می کند ما را در برابر تبلیغات گسترده ای که تلاش برای 
فاسدنمایی همه ارکان نظام و دستگاه های اجرایی را دارد، آسیب پذیر کرده 
از  انگشت شماری  اقلیت  است. زمانی که مردم خبر اختلاس های میلیاردی 
باشند  داشته  وجود  ارکان  همه  در  می توانند  -که  را  فاسد   و  نالایق  مدیران 
به  می بینند،  را  نزدیکانشان  و  خود  معیشت  دشواری های  و  می شنوند   -
سختی می توانند خشم خود را فرو برند و تَر و خشک را با هم نسوزانند. امروز 
هر  در  مسئولان  سلامت  و  صداقت  کارآمدی،  به  مردم  اعتماد  بازسازی  باید 
رسانه ای  جنگ  وجود  با  رسالت  این  باشد.  ما  اولویت های  صدر  در  قوه  سه 
ایران  به  آمریکا  رژیم  حداکثری  فشار  سیاست  با  همسویی  در  که  بی امانی 
ما  شکست  نیست.  هم  چشم پوشیدنی  اما  نیست  آسان  رسیده  خود  اوج  به 
متصور خواهد شد اگر جناح های سیاسی این فشارهای هم پوشان را فرصتی 
بر  جامعه  همه  که  کشتی  شدن  سوراخ  از  و  ببینند  سیاسی  انتقام های  برای 
راه  در  اگر  خورد  خواهیم  شکست  ما  کنند.  خرسندی  احساس  سواریم،  آن 
رقبای سیاسی  و  دانسته  مبرا  را  خود  که  خودانتقادی  آنگونه   - خودانتقادی 
را مورد بدترین اتهامات قرار دهد - به دام خودتحقیری، در راه انتقاد به دام 
اهانت و هتاکی و در راه رقابت به دام خصومت و کینه توزی بیفتیم؛ مشاجره 
رسواکننده را جایگزین گفت وگوی سازنده کنیم و در نهایت، بخواهیم امنیت 
در  جامعه  امنیت  ضمیر  کنیم.  تأمین  گروهی  تقلیل گرایانه  امنیت  با  را  ملی 
و  نهادها  امنیت  سپس  و  فردی  امنیت  سطح  تا  ملت  امنیت  باید  اول  مرحله 
تعریف  اعم  مفهوم  به  ملت   - دولت  امنیت  نهایت  در  و  اجتماعی  گروه های 
شود. در صورتی که ما امنیت را با ضمیرهای محدودکننده روبه رو سازیم در 

مسیر مخالف وحدت حرکت کرده ایم.
در سویه دیگر، در بعد خارجی هفته وحدت فرصتی است برای بازاندیشی 
تفرقه افکنانه.  شبهاتِ  از  قرآنی  شریف  مفهوم  این  پیرایش  و  امت  مفهوم  در 
یک  بر  ناظر  رفته  کار  به  کشورمان  اساسی  قانون  در  که  مفهومی  در  امت 
اسلامی«  ملل  اتحاد  و  »ائتلاف  تأمین  راستای  در  کلی  سیاست های  سلسله 
است. اصل ۱۵۶ نیز دفاع و حمایت از آرمان های جهانشمول آزادی و عدالت 
دیگر«  ملت های  امور  در  دخالت  هرگونه  از  کامل  خودداری  عین  »در  را 
آرمان »منطقه  به  نیل  برای  امروز منطقه گرایی و تلاش  آنچه  توصیه می کند. 
قوی تر« می نامیم، بر بنیاد همان ائتلاف های فرامرزی حول مسائل سیاسی 

و فرهنگی و اقتصادی ممکن خواهد شد.
عنصر  امروز  خارجی  سیاست های  در  گذشته  دهه های  فرازونشیب   در 
وحدت بیش از گذشته مورد توجه قرار گرفته است. امروزه راهبرد صلح طلبانه 
جمهوری اسلامی بر ضد اشغالگری و کشورگشایی در حقیقت درک ایران را از 
کشورگشایی های  می گذارد.  نمایش  به  منطقه گرایی  اساسی  پیش شرط های 
آواره سازی میلیونی  جریان های افراطی در منطقه ما در پیامد مستقیم خود 
آوارگان  اندوه  هنوز  است.  آورده  پدید  را  مظلوم  جغرافیای  این  انسان های 
مداخله های  پیامد  در  که  بود  نشده  پاک  ما  حافظه های  از  فلسطینی 
برون منطقه ای شاهد آوارگی ده ها میلیون عراقی و سوری در دو سوی دجله 
و فرات شدیم. نیاز مبرم آوارگان به دوباره ساختن زندگی فروپاشیده خویش 
را نباید صرفاً به نیاز »آنها« تعبیر کرد. زیرا در فقدان یک راهبرد کارآمد برای 
پیوسته  هم  به  منطقه  در  درگرفته،  همسایه  خانه  در  که  آتشی  صلح سازی، 
کشور  کند.  مخدوش  خود  منطقه ای  کلیت  در  را  ثبات  و  امنیت  می تواند  ما 
و  میانه  نقشی  مجموع  در  خود  تمدنی  و  اسلامی  قرون  طول  در  همواره  ما 
کشورگشایی  با  مقابله  برای  کشورمان  موفق  کوشش  است.  داشته  اعتدالی 
دیپلماتیک  و  نرم  اشکال  در  منطقه  پساداعشی  فضای  در  امروز  داعشی 
اکنون  با همسایگان قفقازی  خود دنبال می شود. مناسبات خوب کشورمان 
فرصت تازه ای برای صلح سازی و برای پایان دادن به اشغال اراضی و اسکان 
امنیت  شورای  قطعنامه  چهار  هر  کامل  اجرای  و  دیپلماسی  یُمن  به  آوارگان 
شاهد  به زودی  که  داریم  آرزو  البته  و  است  آورده  پدید  متحد  ملل  سازمان 
و  عراق  تا  یمن  از  ایران  پیرامونی  منطقه  سراسر  در  دوستی  و  صلح  استقرار 
افغانستان و سوریه هم باشیم. ما تشکیل مجمع گفت وگوی منطقه ای را توأم 
با طرح صلح هرمز با کشورهای خلیج فارس پیشنهاد داده ایم که در نوع خود 
از لوازم وحدت بخش است. ما به این  التزام به گفت وگو به منزله یکی  تجلی 
وحدت  ایجاد  و  داخلی  سیاست  در  باید  که  گونه  همان  پایبندیم  سیاست ها 
این  ارسال  به  ملی،  گفت وگوی  گفتمان  گسترش  با  ولو  اجتماعی  و  سیاسی 
پیام روشن و رسا به جهان پایبند باشیم که وحدت، راه زندگی ماست نه آرمان 

ما. بیایید از خودمان و از همین امروز آغاز کنیم.
دستیارارتباطات اجتماعی رئیس  جمهوری و سخنگوی دولت

عضو کمیسیون بهداشت مجلس: 

وزارت بهداشت به تنهایی قادر به رفع 
معضل کرونا نیست 

نماینده مردم درگز در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی در سطح کشور در مقابله با شیوع کرونا عملکرد خوبی 

دارد، گفت: این وزارتخانه به تنهایی نمی تواند معضل کرونا را رفع کند. 
همراهی  بر  مبنی  انقلاب  رهبر  تاکید  به  اشاره  با  مقدم  رزمیان  حسن 
بیماری کرونا خاطرنشان  با  بهداشت جهت مقابله  وزارت  با  همه دستگاه ها 
همه  و  کند  حل  را  کرونا  معضل  نمی تواند  تنهایی  به  بهداشت  وزارت  کرد: 
بخش های دولت و حاکمیت باید دست به دست هم دهند و مشکلات در این 

زمینه را حل کنند.
وی ادامه داد: وقتی مبلغ تخصیص داده شده برای کرونا هنوز به طور کامل 

به وزارت بهداشت پرداخت نشده چگونه و با کدام بودجه می تواند کار کند؟
پرداخت  پول  میزان  چه  کند  اعلام  باید  بهداشت  وزیر  کرد:  اضافه  مقدم 
گونه  همه  آماده  ما  مجلس  در  و  کیست  اصلی  مقصر  بدانیم  ما  تا  نشده 

همکاری با وزارت بهداشت جهت رفع مشکلات هستیم.

سرلشکر موسوی:

قدرت های خارجی عامل اصلی بحران های
 منطقه هستند

فرمانده کل ارتش با اشاره به شرایط کنونی منطقه، گفت: بخش اعظم بحران ها در 
جهان اسلام، ناشی از نقش آفرینی قدرت های خارجی است.

امیر سرلشکر موسوی در سی و چهارمین کنفرانس بین المللی وحدت اسلامی در 
»وبینار مبانی و چالش های دینی و معنوی در مواجهه با بلایا و مصائب« گفت: جهان 
اسلام در جغرافیای وسیعی گسترش یافته است و از کرانه های اقیانوس اطلس تا جنوب 

غربی آسیا و از شمال شرقی آسیای مرکزی تا جنوب شرق قاره کهن ادامه می یابد.
وی افزود: ظرفیت های عظیم معنوی، مادی و انسانی که در ۵۷ کشور اسلامی قرار 
گرفته از جنبه های فرهنگی و تاریخی، جغرافیایی، ژئوپلیتیک، سیاسی، اقتصادی و 

دفاعی موقعیت ممتازی را نصیب مسلمانان کرده است.
فرمانده کل ارتش گفت: با توجه به راهبردهای قدرت های استکباری و سیاست های 
نادرست برخی از کشورهای اسلامی امروز جهان اسلام با بحران های جدی مواجه شده 
است؛ فلسطین، یمن، لبنان، سوریه، عراق، افغانستان و مناطق کشمیر و قفقاز با ناآرامی 

و خشونت دست و پنجه نرم می کنند.
سرلشکر موسوی ادامه داد: قدرت های شیطانی بخشی از سرزمین اسلام را با ایادی 
صهیونیست خود اشغال نموده است و فجیع ترین جنایات را علیه این سرزمین های 

اسلام انجام می دهند.
وی تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران که کانون الهام بخش و محور مقاومت در 
برابر دشمن است با فشارهای سیاسی، تهدیدات نظامی، تحریم های ظالمانه اقتصادی 
مورد هجوم همه جانبه دشمن قرار گرفته است و گوشه ای دیگر از پهنه اسلام را به دلیل 
همجواری با دشمن صهیونیستی با دخالت های سیاسی و امنیتی دچار ناآرامی و آشوب 

نموده اند.
فرمانده کل ارتش گفت: بخش اعظم عوامل شکل گیری این بحران ها ناشی از نقش 
آفرینی قدرت های خارجی است که اساساً گسترش انوار روشنگر اسلام را برنمی تابد 
متاسفانه بعضی از عوامل نیز ناشی از سیاست ها و رفتارهای واگرایانه در داخل جهان 

اسلام است که به دور از عقلانیت و مبانی دینی است.
سرلشکر موسوی اظهار داشت: یکی از مهمترین علل وجود بحران های فعلی در 
دنیای اسلام فقدان همگرایی انسجام و ضعف حرکت به سمت تقریب مذاهب اسلامی و 
عدم توجه به کافی به وحدت و همبستگی مسلمانان است از این رو وحدت و همگرایی در 

جهان اسلام امروز بیش از هرزمان دیگری ضروری است.
وی گفت: همچنان که رهبر انقلاب اسلامی فرمودند، مسئله وحدت امروز در راس 
مسائل اسلامی است، بازخوانی آموزه های اسلامی و تعهد به مسئولیت پذیری علما و 
دانشمندان به منظور حل و فصل بحران ها و تقویت حرکت به سوی همگرایی اسلامی 
اولین ضرورت جهان اسلام در مقطع کنونی است و در این راستا تمرکز بر مشترکات 

اسلامی گام اول برای عبور از بحران های جهان امروز است.

۱۳۰نماینده مجلس در بیانیه ای تاکید کردند:

دولتمردان فرانسه از ملت های مسلمان جهان 
دلجویی کنند

۱۳۰ نماینده مجلس شورای اسلامی در بیانیه ای تاکید کردند: دولتمردان فرانسه 
ضمن ابراز ندامت صریح از این اقدام شنیع و غیرانسانی از تمامی ملت های مسلمان 

جهان دلجویی و عذرخواهی نمایند. 
به گزارش ر روابط عمومی مجلس شورای اسلامی، ۱۳۰ نفر از نمایندگان مجلس 
با امضاء بیانیه ای از وزارت امور خارجه درخواست کردند تا در پاسخ به اظهارات اخیر 

دولتمردان فرانسه، سفیر این کشور را احضار کند.
در متن این بیانیه آمده است: بار دیگر جهان اسلام شاهد بروز افکاری پلید و منحوس 
از شیاطین انسان نما شده است و بیش از گذشته با شرارت و فکری و عقیدتی خود، 
تحت لوای آزادی بیان شراره های متعفن اذهان خود را منتشر می کنند. جهان اسلام 
بارها شاهد عمق این جهالت و رذالت از سوی برخی افراد مزدور فرهنگی و سیاسی بوده 

است و  موحدین و مومنین عالم در هر دین و آیینی به این امر معترض خواهند بود.
نمایندگان مجلس با تاکید براینکه اهانت های پی در پی به ساحت پیامبر اسلام)ص( 
هدفمند و بر اساس سیاست های رذیلانه صهیونیسم جهانی پیش می رود، افزود: تمام 
موحدین عالم اعم از مسلمان، مسیحی و کلیمی این اقدام را محکوم می کنند و برای این 
توهین اقدامی صورت نگیرد، بعد از اهانت به پیامبر اکرم )ص( جرأت توهین به مسیح 

ذبیح الله و موسی کلیم الله و ابراهیم خلیل الله را به خود خواهند داد.
در ادامه این بیانیه آمده است: هدف این شیاطین که در دل غرب جا خوش کردند 
زدودن چهره یکتاپرستی و توحید از میان تمامی بندگان خدا و تسلط بر اذهان و قلوب آنها 

است. درحالی  که تمام انبیاء الهی دریای معرفت، مهربانی و درستی  هستند.
 نمایندگان مجلس شورای اسلامی در این بیانیه ضمن شرم آور توصیف کردن این 
اقدام سخیف و شیطانی در تذکری به دولتمردان فرانسه، یادآور شدند: دولتمردان فرانسه 
ضمن ابراز ندامت صریح از این اقدام شنیع و غیرانسانی از تمامی ملت های مسلمان 
جهان دلجویی و عذرخواهی نمایند که در غیر این صورت خشم جامعه مسلمانان جهان 
و تمامی موحدین جهان مومنین الهی را نسبت به سیاست های اتخاذی و کفر آمیز خود 

متوجه خواهند ساخت.
در این بیانیه خاطرنشان شده است: نمایندگان بسیجی مجلس شورای اسلامی به 
نمایندگی از آحاد ملت شریف و بزرگ ایران حمایت قاطع و همه جانبه خود را از موضع 
گیری های انقلابی جامعه حقوقدان کشور در خصوص وقایع اخیر تقدیر و از سازمان 
بسیج حقوقدانان کشور در خصوص برگزاری بیش از ۴۰ نشست و بیانیه در محکومیت 

این اقدام مهم و شرم آور قدردانی می نماید.
نمایندگان در این بیانیه از وزارت امور خارجه خواستند که هرچه سریعتر نسبت به 

واکنش و احضار سفیر کشور فرانسه اقدام و مراتب اعتراض را در این باره اعلام نماید.

عضو شورای مرکزی انجمن اسلامی معلمان ایران:

احتمال حمایت اصلاح طلبان از نامزد نیابتی در 
انتخابات ۱۴۰۰ وجود دارد

عضو شورای مرکزی انجمن اسلامی معلمان ایران گفت که در صورت نبود گزینه 
اصلاح طلب برای انتخابات ۱۴۰۰، ممکن است این جریان از گزینه نیابتی و نزدیک به 

خود حمایت کند. 
حسن خلیل آبادی گفت: جریان اصلاحات هم اینک در پی جلب آرا و بالا رفتن نرخ 
مشارکت مردم در انتخابات پیش رو است. چرا که در انتخابات مجلس شورای اسلامی و 
میان دوره ای شاهد کاهش مشارکت مردمی بوده ایم. بهمین جهت احزاب اصلاح طلب 
ممکن است از نامزد همسو و یا حتی نیابتی در انتخابات ۱۴۰۰ حمایت کنند. بهمین 

منظور هم اینک بررسی صلاحیت گزینه های مختلف این جریان در حال انجام است.
عضو شورای مرکزی انجمن اسلامی معلمان ایران ادامه داد: مهم ترین هدف این 
جریان انتخاب فردی اصلح، نواندیش و توانمند است چراکه اصلی ترین رویکرد این 

جریان سیاسی اصلاح امور و ساختار موجود است.
خلیل آبادی همچنین در واکنش به توهین و اتهام برخی نمایندگان به رییس جمهوری 
اظهار کرد: نمایندگان بجای رفتار تعصب آمیز برای بیان منظور خود به شیوه های اقناعی 

روی بیاورند. این اقدام برخی نمایندگان طبق اصول اخلاقی و قانونی نیست.
وی با اشاره به بیانات حکیمانه رهبر معظم انقلاب در حمایت از دولت و رد توهین به 
رییس جمهوری اظهار کرد: باید از دولت حمایت کرد تا از شرایط سخت بیماری کرونا و 
تحریم های ظالمانه دشمنان عبور کند چرا که این اقدامات برخی نمایندگان عوام فریبانه 

و بر شاخه نشستن و بن بریدن است.
این فعال اصلاح طلب همچنین درباره اظهارات برخی نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی درباره تغییر سیستم سیاسی از ریاست جمهوری به پارلمانی، گفت که این 
موضوع باید در شورای بازنگری قانون اساسی مطرح و سپس به رای ملت گذاشته شود و 
بدون اصلاح قانون اساسی و همه پرسی، نمی توان سیستم ریاستی موجود را به پارلمانی 

تغییر داد.

رحمانی فضلی: 

غربالگری و تشخیص گسترده باید در اولویت 
باشد

فرمانده قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا با تاکید بر اینکه غربالگری و تشخیص 
در سطح گسترده باید در اولویت باشد، گفت: همه دستگاه ها باید در مقابله با این بیماری 

برنامه و طرح و متولی داشته باشند تا بتوانیم نظارت مستمر بر برنامه ها داشته باشیم.  
،»عبدالرضا رحمانی فضلی« عصر شنبه در نخستین جلسه قرارگاه عملیاتی ستاد 
ملی مقابله با کرونا با تاکید براین که همه دستگاه ها باید برنامه و طرح و متولی و معین و 
همکاری داشته باشد، افزود: کار باید زمان بندی شود و در زمان بندی کار تحویل شود تا 

بتوانیم نظارت مستمر بر برنامه ها داشته باشیم.
وی ادامه داد: تاکید همه دوستان و وزیر بهداشت این است که راه اینکه ما واقعا در این 
مسیر موفق تر از قبل شویم، این است که هم غربالگری و هم تشخیص را در سطح وسیع 
انجام دهیم. اگر این بیماری در روزهای اولیه تشخیص داده شود، می توان با کارهای 

پیشگیرانه سریع آن را مهار کرد.

یادداشت

اخبار

اخبــار

رییس جمهوری اعلام کرد: با تصویب ستاد ملی مبارزه 
با کرونا از روز چهارشنبه به مدت ۱۰ روز محدودیت های 
تازه ای در مراکز ۲۵ استان و ۴۶ شهرستان کشور اعمال 

خواهد شد. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی صبح روز 
شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با تبریک میلاد 
پیامبر اکرم )ص( و فرارسیدن هفته وحدت گفت: هفته 
قبل جلسه ستاد ملی کرونا در حضور مقام معظم رهبری 
برگزار شد و ایشان نکات مهمی را درباره ستاد ملی و 

اقدامات که باید انجام شود، مطرح کردند.  
وی ادامه داد: ایشان همچنین نکات مهمی درباره 
وحدت در جامعه و مراعات اخلاق اسلامی بیان کردند که 
در هر دو بخش، این نکات برای ما راهنما و راهگشا خواهد 

بود.  
رییس جمهوری با بیان اینکه مصوبات امروز ستاد ملی 
کرونا را سخنگوی ستاد بیان می کند،  اظهار داشت: برای 
آنکه در برابر این بیماری موفق شویم، همه باید به وظایف 
خود عمل کنیم؛ به این معنا که دولت به معنی عام کلمه 
وظایفی دارد و بهداشت و درمان به عنوان بخشی که در 
میدان این مبارزه است، وظایف خاصی دارد. بنابراین 
بخشی از این وظایف برعهده دولت است، چه تجهیزاتی 
کادر  که  کاری  چه  و  شود  خریداری  یا  تولید  باید  که 

بهداشت و درمان انجام می دهد.  
روحانی با بیان اینکه بخش دیگر از کار برعهده مردم 
است، تصریح کرد: اگر مردم با همه توان به صحنه نیامده 
و همکاری نکنند، در برابر این بیماری موفق نمی شویم. 
مهمترین مسئله همکاری و همراهی مردم و مراعات و 

اجرای پروتکل ها و دستورالعمل هاست.  
و  جامعه  نیازمندی های  تولیدکنندگان  افزود:  وی 
تامین کنندگان منابع مالی برای اداره کشور و بهداشت و 
درمان در این زمینه ها برای تولید و تامین منابع مالی باید 

اقداماتی انجام شود.  
به گفته رییس جمهور، یکی از نواقصی که در گذشته 
داشتیم این بود که مصوبات مهم و خوبی که در ستاد ملی 

مقابله با کرونا تصویب و ابلاغ می شد ولی خوب و دقیق 
اجرا نمی شد یا اصلا اجرا نمی شد. به همین خاطر، مقام 
معظم رهبری دستور دادند قرارگاه عملیاتی که تمامی 
مصوبات تا در مراحل نهایی دنبال و اجرا کند و آنجایی که 
نیازمند ضمانت های اجرایی دارد، توسط ضابطین قوه 

قضاییه و ماموران نظارتی انجام شود.  
روحانی با اشاره به ضرورت اجرای مصوبات ستاد 
ملی کرونا تاکید کرد: باید نظارت شود که این مصوبات 
در بخش های دولتی و در جامعه به خوبی اجرا می 
شود؛ آیا با متخلفان در هر کدام از این بخش ها برخورد 
می شود؛ آیا مبتلایان که باید در قرنطینه باشند و رعایت 
برخورد  می کنند،  پیدا  حضور  جامعه  در  و  نمی کنند 

می شود؟  
کرونا  ملی  ستاد  در  کرد:  تصریح  جمهوری  رییس 
تصویب کردیم که متخلفان کرونایی باید جریمه شوند که 
باید پیگیری شود چند نفر جریمه شده اند چه افرادی 
این وظیفه را به دوستان دارند و چگونه باید به مامور اطاع 
رسانی شود؛ آیا مبتلایان حتما قرنطینه می شوند؟  که این 
مسائل باید در قرارگاه عملیاتی پیگیری شود که فرد مبتلا 
و افراد نزدیک به او که در تماس بودند بررسی، شناسایی 

و  آزمایش شوند.
رییس جمهوری با بیان اینکه باید بررسی و پیگیری 
که  آنهایی  و  سالمندان  و  پذیر  آسیب  گروه های  کنیم 
بیماری زمینه ای دارند در چه وضعیتی هستند، گفت: در 
همین جلسه امروز هم بحث شد و میان مبتلایان و فوتی ها 
در ایران و کشورهای دیگر مقایسه صورت گرفت و ما دیدیم 
کشورهایی که نسبت به سالمندان و بیماری های زمینه ای 
کار ویژه ای انجام داده  و کنترل کردند، تعداد مرگ و میر در 

آنها بسیار پایین است.
اعمال حاکمیت در کنار انضباط و مسئولیت اجتماعی 
روحانی افزود: آمار ما هم نشان می دهد که ۸۸ درصد 
فوتی ها از سالمندان و یا افرادی هستند که دارای بیماری 
از  غیر  که  بگوییم  می توانیم  اینجا  در  دارند.  زمینه ای 
انضباط اجتماعی و مسئولیت اجتماعی که این دو بسیار 

مهم است، اعمال حاکمیت هم باید در کنار آن قرار بگیرد.  
وی تصریح کرد: ما نمی توانیم فقط به اینکه جامعه ما 
انضباط دارد یا مردم ما احساس مسئولیت می کنند، اکتفا 
کنیم و کار دیگری را انجام ندهیم مخصوصاً الان در ایامی 
که با آن مواجه هستیم و از دوران ماه محرم، صفر و ایام عزا 
عبور کرده ایم و بیشتر مجالس جشن، سرور، دورهمی ها، 
عروسی ها برقرار می شود این مقررات باید دقیق اجرا و 

پیاده شود.
کسی  اگر  کرد:  خاطرنشان  جمهوری  رییس 
می خواهد عقد یا عروسی بگیرد ما باید به وی پروتکل و 
دستورالعمل به بدهیم که در کجا، چند نفر و چطور باید 
این مراسم ها را برگزار کند. این فرد باید کاملا بداند چگونه 
باید مراقبت کند، و اگر پروتکل ها را رعایت نکرد،  چطور باید 
جریمه شود، چرا که آن فردی که دعوت کننده است، با 
یک فردی که خودش وظیفه خودش را انجام نداده بود، 

متفاوت است.
روحانی ادامه داد: این شخص در واقع مردم را به یک 
جمعیتی دعوت کرده، از آنها پذیرایی کرده و هم آنها را 
مبتلا کرده است. همه اینها با هم است و باید با این موارد 

برخوردهای قاطعی صورت بگیرد.
وی خاطرنشان کرد: یکی از مسائل مهمی که داشتیم 
این بود که می بایست اطلاعات و زنجیره اطلاعات در کنار 
هم قرار بگیرد و تکمیل شود. چگونه باید کسی که مبتلا 
می شود و باید قرنطینه  شود را کنترل کنیم، الان کجاست، 
آیا در محل قرنطینه است یا بیرون آمده یا به مسافرت رفته 

است.  
رییس جمهوری تصریح کرد: در این زمینه رهگیری 
لازم است و این رهگیری و مراقبت بر دوش امکاناتی است 
که وزارت ارتباطات دارد و الان با همکاری هایی که میان 
وزارت بهداشت و درمان و وزارت ارتباطات به وجود آمده، 

این کار می تواند صورت بگیرد.
روحانی اضافه کرد: در جلسات گذشته هم تاکید 
را  وی  باید  محله  می شود،  قرنطینه  که  کسی  کردیم 
یاری کند، یعنی یاری محله باید به کنار قرنطینه بیاید. 
یک فردی، یک پیرمرد یا پیرزنی که در خانه هستند ما 
می گوییم که خارج نشوید، سن شما بالاست. محله 
باید به آنها کمک کند. اینکه چه نیازمندی های اینها در 
اختیارشان قرار بگیرد.  اینجاست که ما به دستورالعملی 
بسیار  نقش  می تواند  بسیج  و  داریم  نیاز  محله  برای 

ارزشمندی را در محله های مختلف ایفا کند.
 وی ادامه داد: افرادی که به آنها که می گوییم، که 
کار  فردی است که  بمانید،  روز در خانه  باید ۱۵  شما 
روزمره انجام می دهد و این ۱۵ روزی که وی را قرنطینه 
می کنیم برای زندگی دچار مشکل می شود. در اینجا ما 
باید بیمه های ویژه ای را برای اینگونه افراد تعریف کنیم، 
افرادی که از فعالیت ها بازداشته می شوند و بتوانیم آنها را 

یاری و کمک کنیم.     
از  دسته  آن  محدودیت ها  این  در  گفت:  روحانی 
فعالیت های گروه 3 و ۴ که عمدتا آموزشی و محل تجمع 
است برای آن 10 روز ممنوع می شود و همه این موارد 
توسط سخنگوی ستاد ملی کرونا برای مردم تشریح می 

شود.

رییس جمهوری در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا؛ 

اعمال محدودیت های جدید در ۲۵ مرکز استان و ۴۶ شهرستان 

علی ربیعی

تشریح  با  الملل  بین  امور  در  اسلامی  شورای  مجلس  رییس  ویژه  دستیار 
ترور سردار سلیمانی و  به  پاسخ  ترور سردار سلیمانی گفت:  برنامه های سالگرد 
شهادت ایشان بدون تردید خروج آمریکایی ها از منطقه خواهد بود که در آینده 

نه چندان دور این اتفاق خواهد افتاد و جهانیان شاهد این مسئله خواهند بود. 
»حسین امیرعبداللهیان« در نخستین نشست خبری ستاد برگزاری سالگرد 
سپهبد شهید »حاج قاسم سلیمانی« که روز شنبه در باغ موزه دفاع مقدس برگزار 
شد، اظهارداشتدر گرامیداشت سردار سلیمانی در هفته های اول شهادت ایشان 
فقط در ایالات متحده آمریکا در ۵۱ نقطه مراسم های خودجوش مردمی برگزار 
شد و امسال ستاد با درخواست های بیشتری از سراسر جهان برای گرامیداشت 

بزرگداشت سردار سلیمانی مواجه است.
وی  نمایش فیلم مستندی از ۱۴ روز آخر زندگی افتخارآفرین سردار سلیمانی 
همچنین  و  سلیمانی  سردار  آثار  از  برخی  از  رونمایی  ایشان،  سالگرد  ایام  در 
کتاب هایی که در خصوص شخصیت چند بعدی و متنوع این سردار عزیز وجود 
دارد را از برنامه های این ستاد در نخستین سالگرد شهادت سردار سلیمانی ذکر 

کرد.
 به گفته امیر عبداللهیان اولین جایزه بین المللی سردار سلیمانی همزمان با 
برگزاری مراسم سالگرد ایشان تحت برنامه ویژه ای در هماهنگی با ستاد ملی کرونا 

انجام خواهد شد.
وی بیان کرد: برگزاری کنگره علمی در بررسی ابعاد شخصیتی سردار سلیمانی 
و مکتب سلیمانی از دیگر برنامه هایی است که همزمان با سالگرد مورد توجه ستاد 

برگزاری مراسم سالگرد و همچنین بنیاد سلیمانی قرار دارد.
به  پیشنهاد  هزار  ده ها  خودجوش  صورت  به  تاکنون  گفت:  امیرعبداللهیان 
بنیاد سلیمانی و ستاد تاکنون رسیده اما به زودی فراخوان و آدرس سایت و فضای 
مجازی اعلام می شود که هر گونه ایده علمی، پژوهشی، تولید محصولات هنری 
و فرهنگی در خصوص شخصیت سردار سلیمانی در این مجموعه را می توان ارائه 

کرد.
مشاور رئیس مجلس در امور بین الملل تصریح کرد: در بعد بین المللی، در 
بُعد حقوقی و در بعد سیاسی، بحث انتقام سردار سلیمانی هنوز موضوع اصلی و 
اساسی جمهوری اسلامی ایران است و این یکی از موضوعاتی است که از سراسر 

دنیا در ماه های گذشته از جمهوری اسلامی ایران مطالبه می کنند.
مشاور رییس مجلس در امور بین الملل درباره جزییات برگزاری مراسم سالگرد 

شهادت حاج قاسم سلیمانی بیان کرد: اگر شرایط اجازه بدهد بخشی از برنامه ها 
به طور حضوری خواهد بود و بخش دیگر این مراسم با توجه به محل تدفین پیکر 
حاج قاسم سلیمانی در کرمان با رعایت پروتکل های بهداشتی برگزار خواهد شد. 

برنامه هایی هم برای تهران پیش بینی شده است.
وی ادامه داد: به دلیل علاقه مردم ایران و جهان و پیگیری های آنها برنامه ها 
در سراسر استان ها مورد توجه قرار گرفته است اما اینکه چه میزان از این برنامه ها 
را می توان حضوری با رعایت پروتکل های بهداشتی انجام داد و چند درصد از 
برنامه ها را به طور وبیناری و فضای مجازی برگزار خواهد شد، متناسب با شرایط 

ستاد مبارزه با کرونا در هفته های آینده به اطلاع رسانی دقیق می کند.  
امیر عبداللهیان افزود: ستاد مرکزی گرامیداشت سالگرد شهادت حاج قاسم 
تعداد  عدد  به  که  دارد  متعددی  فرعی  های  ستاد  خودش  ذیل  در  سلیمانی 

استان های کشور است و درکشورهای دیگر نیز کارگروه هایی فعال هستند.
پرونده  وضعیت  آخرین  با  رابطه  در  الملل  بین  امور  در  مجلس  رییس  مشاور 
محاکمه تروریست هایی که در شهادت حاج قاسم سلیمانی نقش داشتند توضیح 
قوه  ریاست محترم  رئیسی  آقای  ویژه سردارسلیمانی جناب  دادگاه  درباره  داد: 
قضائیه از روزهای آغازین ترور دادگاه ویژه ای  را مأمور این قضیه کردند. این دادگاه 
می توانست به دو شکل عمل کند فرض اول این بود که به سرعت یک رای را صادر 
کنند و فرض دوم این بود که پرونده کاملًا تکمیل شود به طوری که در سطح بین 

المللی و محاکم جهانی قابل دفاع و ارائه باشد.
 مستندات ترور سردار سلیمانی جمع آوری شده است

وی با بیان اینکه بازپرس این دادگاه در سفرهای متعدد به عراق و محل وقوع 
این حادثه تروریستی تمام مستندات اصلی را جمع آوری کرده اند، اظهار داشت: 
دستگاه های ذی ربط قضایی امنیتی و سیاسی عراق کمک شایان و قابل توجهی 
را در این موضوع داشتند و بسیار امیدوار هستیم که در آستانه نخستین سالگرد 
قوی  قضایی  رای  یک  صدور  شاهد  همراهانش  و  سلیمانی  قاسم  حاج  شهادت 

تاثیرگذار و قابل پیگیری باشیم.
 امیر عبداللهیان گفت: این موضوعی است که به صورت هفتگی مد نظر رئیس 
قوه قضائیه قرار دارد و تاکنون جلسات مختلف و پیگیری های گوناگون انجام شده 
است حتی در سطحی که جاسوسانی که می توانستند در این حادثه نقش داشته 
باشند اجرا شده اما اجازه می خواهم تا مراحل تکمیل این پرونده و اعلام آن از 

طریق مراجع قضایی بیش از این مطلبی عرض نکنم.

امیر عبداللهیان تشریح کرد؛

تشریح برنامه های نخستین سالگرد ترور سردار سلیمانی

با  سازندگی  کارگزاران  حزب  سخنگوی 
محسن  و  جهانگیری  اسحاق  اینکه  به  اشاره 
نامزدی  برای  حزب  پیشنهاد  امروز  تا  هاشمی 
کارگزاران  گفت:  نپذیرفته اند،  را  انتخابات  در 
دولت  یک  پی  در  اقتصادی  جسورانه  برنامه  با 

و کار است.  فنی 
فعالیت  ترین  تازه  درباره  مرعشی  حسین 
انتخابات  برای  سازندگی  کارگزاران  حزب  های 
گام هایی  آینده گفت: حزب  ریاست جمهوری 
و  برداشته  انتخابات  در  موثر  حضور  برای  را 
برای  حزب  نظر  مورد  های  سیاست  و  راهکارها 
شده  آماده  و  تدوین  ای  برنامه  در  آینده  دولت 

است.
سازندگی  کارگزاران  حزب  داد:  ادامه  وی    
را  برنامه  این  اولویت  و  ویژگی  ترین  مهم 
نیز  و  جاری  اقتصادی  مشکلات  حل  اقتصاد، 
راهکارهای  و  کرده  تعیین  اقتصادی  توسعه 
پیشنهادی در پی آن است که کشور را به رشد 
برساند  رقمی  تک  تورم  و  رقمی  دو  اقتصادی 
برای  حزب  برنامه  بخش  ترین  برجسته  این  و 

است.  آینده  جمهوری  رییس  و  دولت 
گام  در  افزود:  کارگزاران  حزب  سخنگوی 
و  توجه  مورد  های  شخصیت  از  فهرستی  بعدی 
رایزنی  با  تاکنون  و  کردیم  آماده  حزب  حمایت 

گرفته؛  صورت  ها  شخصیت  این  با  که  هایی 
رییس  اول  معاون  جهانگیری«  »اسحاق 
شورای  رییس  هاشمی«  »محسن  و  جمهوری 
انتخابات  نامزدی در  و  برای حضور  تهران  شهر 
تا امروز پیشنهاد حزب  اعلام آمادگی نکردند و 
های  شخصیت  دیگر  درباره  اند.  نپذیرفته  را 
است  بررسی  حال  در  حزب  هم  توجه  مورد 
تحقق  برای  بیشتری  توانایی  که  را  نامزدی  تا 
دارد،  کارگزاران  اقتصادی  جسورانه  برنامه 

کند.  انتخاب 
صلاحیت  تایید  موضوع  درباره  مرعشی 
کنم  نمی  تصور  اینکه  به  اشاره  با  نامزدها 
ریاست  انتخابات  تا  مانده  باقی  مدت  در 
های  سیاست  در  مهمی  تغییرات  جمهوری 
کرد:  تصریح  بیاید؛  وجود  به  نظام  کلی 
کارکرد  منتقد  است  ممکن  اینکه  علیرغم 
اما  باشیم  هم  نگهبان  شورای  مانند  نهادهایی 
محدودیت  کردن  لحاظ  با  دهیم  می  ترجیح 
انتخاباتی  برگزاری  برای  راهی  موجود  های 
پیدا  کار  دولت  و  فنی  دولتی  تشکیل  و  پرشور 

. کنیم
درک  را  ها  محدودیت  ما  کرد:  تاکید  وی    
این محدودیت  که  نمی کنیم  و تصور  می کنیم 
با درک  تا زمان باقی مانده قابل رفع باشند  ها 

به  که  کرد  خواهیم  تلاش  ها  محدودیت  این 
کنیم. کمک  مردم  و  کشور 

بین  گوهایی  و  گفت  داد:  ادامه  مرعشی 
اصلاح  احزاب  هماهنگی  شورای  و  احزاب 
حال  در  هم  شورا  این  و  است  جریان  در  طلب 
در  مختلف  های  شخصیت  و  است  بررسی 
شرکت  آنلاین  صورت  به  شورا  این  جلسات 
شورای  بندی  جمع  منتظر  که  اند  کرده 

هستیم.  هماهنگی 
بیان  با  سازندگی  کارگزاران  حزب  سخنگوی 
مجمع  نشست  جزییات  جریان  در  هنوز  اینکه 
شورای  آینده  درباره  نیست،  مبارز  روحانیون 
گفت:  هم  طلبان  اصلاح  سیاستگذاری  عالی 
طلب،  اصلاح  احزاب  هماهنگی  شورای  جز 
و  ندارد  وجود  دیگری  کننده  هماهنگ  نهاد 
نهادهای  درباره  گو  و  گفت  حال  در  احزاب 

هستند.  کننده  هماهنگ 
به  ها  هجمه  دلایل  درباره  همچنین  وی 
دولت  به  ها  هجمه  از  بخشی  گفت:  هم  دولت 
نیروی  یازدهم  مجلس  و  بود  بینی  پیش  قابل 
این  در  و  دارد  کم  سیاسی  کارکشته  و  تجربه  با 
کس  هر  که  است  طبیعی  رادیکال،  مجلس 
از  بیشتری  استقبال  با  بگوید  تندتری  سخنان 

شود.  می  مواجه  همراهان  سوی 

حسین مرعشی: 

جهانگیری و هاشمی آماده نامزدی در انتخابات نیستند



ی

یک متخصص مغز و اعصاب:
مواظب این علامت کرونا باشید!

متخصص مغز و اعصاب با اشاره به آسیب کرونا به مغز، گفت: علائم بیماری کرونا 
می تواند خود را با علائم عصبی مانند سردرد، سرگیجه، گیجی، منگی، اختلال 

شناختی ، درگیری اعصاب مرکزی، محیطی و عضلات نشان دهد.
ناصر مهربان در پاسخ به این پرسش که »کرونا در ناحیه مغز چه علائمی داشته و 
آسیب هایی ایجاد می کند؟«،اظهار داشت: علائم بیماری کرونا در حال حاضر می تواند 
خود را به اشکال مختلفی از جمله علائم عصبی مانند سردرد، سرگیجه، گیجی، منگی، 

اختلال شناختی، درگیری اعصاب مرکزی، محیطی و عضلات نشان دهد.
وی با بیان اینکه سردرد یکی از چند علامت  بیماری کووید-19 است که در بین 36 
تا 40 درصد بیماران کرونایی دیده شده است، خاطرنشان کرد: سردرد می تواند ظرف 
مدت 5 تا 7 روز از شروع دیگر علائم کرونا از جمله تب، سرفه و سایر علایم عفونت حاد، 

خود را نشان دهد.
این متخصص مغز و اعصاب اضافه کرد: این سردرد می تواند از خفیف تا شدید 

وجود داشته باشد که در موارد شدید ممکن است حاکی از یک اتفاق مهم باشد.
مهربان تصریح کرد: تغییر الگو و ماهیت سردردها در یک فرد با سابقه سردرد یا 
سردرد جدید در دوران همه گیری کرونا یک علامت مهم است و می تواند یکی از علائم 

بیماری کرونا باشد.
این متخصص مغز و اعصاب ادامه داد: بیماری عصبی شدید، معمولا در افراد مبتلا به 
کرونایی که دارای بیماری زمینه ای چاقی، دیابت یا فشار خون بالا هستند بیشتر رخ می دهد، 

اما سردرد در بیمارانی که به صورت خفیف مبتلا به کرونا شده اند نیز مشاهده می شود.
وی سردرد شدید را به عنوان علامتی که می تواند زنگ خطر ابتلا به کرونا یا عوارض 
مهم کرونا باشد ذکر کرد و گفت: در صورتی که یک شخص، تغییری در الگوی سردرد و یا 
شدت سردرد مشاهده کرد یا اینکه مبتلا به یک سردرد جدید شد، باید ضمن خودداری 

از مصرف مُسکن برای بررسی علت سردرد سریعاً به پزشک متخصص مراجعه کند.

یک فوق تخصص بیماری های عفونی :
آیا بهبودیافتگان کرونا باز هم مبتلا می شوند؟

فوق تخصص بیماری های عفونی گفت: معمولا در عفونت های ویروسی دستگاه تنفسی 
فوقانی این طور است که وقتی فردی یک بار مبتلا می شود، دیگر بیماری تکرار نخواهد شد 
و یک ایمنی برای فرد ایجاد می شود؛ البته مواردی از ابتلای مجدد به کرونا نیز گزارش شده 

است.
مسعود مردانی، استاد بیماری های عفونی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی  در پاسخ 
به این پرسش که »آیا فردی که یکبار مبتلا به کرونا شد باز هم امکان ابتلای مجدد وی وجود 
دارد؟«، اظهار داشت: معمولا برای عفونت های ویروسی دستگاه تنفسی فوقانی رسم بر این 
است که وقتی ویروس یکبار بیماری را درگیر می کند و فرد مبتلا می شود، دیگر بیماری تکرار 

نخواهد شد و یک ایمنی برای فرد ایجاد می شود.
وی ادامه داد: البته باید بدانیم مواردی از ابتلا مجدد به کرونا در ماه های اخیر در افرادی که 
قبلا مبتلا شده بودند گزارش شده است؛ این موضوع در واقع به ما می گوید که ممکن است این 
بیماری عفونت مجدد داشته باشد؛ اما خوشبختانه موارد ابتلای دوباره افرادی که این بیماری را 

تجربه کردند، بسیار نادر است.
این فوق تخصص بیماری های عفونی افزود: با توجه به این موضع نیز به همه افراد توصیه 
می کنیم بعد از ابتلا به این بیماری و بهبودی، حتما رعایت نکات بهداشتی لازم مانند شستن 

دستها،رعایت فاصله گذاری اجتماعی و استفاده از ماسک را داشته باشند.
مردانی ابراز داشت: در عمده افرادی که حس بویایی و چشایی خود را از دست می دهند 
این حس ها حداکثر تا دو ماه باز برمی گردند. اگر این زمان برگشتن حس در برخی افراد بیشتر 
شد باید با یک متخصص گوش، حلق و بینی مشورت کنند اما این حس ها در عمده این افراد 

خود به خود بر می گردد.
وی متذکر شد: به نظر می رسد داروی عمده ای که این حس بویایی و چشایی را برگرداند تا 

به حال وجود ندارد.

اخبارسلامت

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
نسبت به مسمومیت های روزهای کرونایی با محلول های ضد 

عفونی کننده هشدار داد.
ناشی  خطرات  به  اشاره  با  شیرازی،  حسینی  فرشاد  سید 
از استفاده از مواد ضدعفونی کننده برپایه الکل برای مقابله با 
ویروس کرونا، گفت: امروزه استفاده از مواد ضدعفونی کننده، 
امری لاجرم است، مردم باید در این روزها ارتباطات درستی داشته 
باشند تا اطلاعات موثق را دریافت کنند. بسیاری از بسترهای 
اطلاع رسانی همچون فضای مجازی مملو از اطلاعات نادرست 
و  محققین  شناسان،  ویروس  حرف های  به  باید  افراد  است. 

متخصصان توجه کنند.
وی عنوان کرد: در طب کهن ما ویروس و میکروب به عنوان سم 
شناخته می شد و همچنان این فرهنگ وجود دارد. کشورهایی با 
پایبندی به دو مؤلفه قانون و اخلاق اجتماعی توانستند این سم، 
یعنی ویروس کرونا را کنترل کنند، با این دو مؤلفه می توان سموم را 

در زمان اپیدمی کنترل کرد.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
با بیان اینکه همکاری اجتماعی، رعایت اصول و ضوابط و به 
کارگیری مناسب وسایل حفاظتی در کنترل بیماری مؤثر است 
افزود:  می شود،  بیماری  تشدید  موجب  آنها  نکردن  رعایت  و 
از  اپیدمی مشاهده شد ناشی  ابتدای  ناهنجاری هایی که در 
باورهای نادرست اجتماعی و فرهنگ غلط اطلاع یابی از غیر 

عالمان بود که منجر به بروز برخی مسمومیت ها شد.

وی در ادامه تصریح کرد: یکی از موارد، مصرف الکل بود. 
طریقه استفاده صحیح از این ماده یا حتی سفید کننده می تواند 
در از بین بردن ویروس بسیار مؤثر باشد، اما خوردن الکل هیچ 
اندیکاسیونی ندارد و حتی ممکن است منجر به ایجاد مسمومیت 
شود. حتی قرقره کردن آن هم از قرقره کردن آب بی تاثیرتر است.

حسینی شیرازی اظهار کرد: مصرف سطحی الکل خوب 
است ولی باید مراقب باشید استنشاق نا به جا صورت نگیرد و 
بیش از حد هم مصرف نشود، زیرا الکل پوست را خشک می کند 
و در این شرایط نمی توان زیاد از مرطوب کننده ها به علت ماهیت 
ویروس استفاده کرد. مصرف متعادل الکل برای ضدعفونی کردن 

اجناس خریداری شده در منزل و محیط اطراف شخص آلوده در 
صورت وجود جریان هوا، گندزدایی سطوح مشکلی ندارد. الکل 

بین ۱۵ تا ۵۰ ثانیه زمان برای از بین بردن ویروس نیاز دارد.
رئیس مرکز تحقیقات علوم دارویی دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی، بهترین ماده ضد عفونی کننده برای مصرف شخصی را 
محلول آب و صابون دانست و افزود: شستن مداوم دست ها با 
فاصله یک تا دو ساعت بسیار توصیه می شود. مسمومیت با آب 
و صابون، مسمومیت جدی نیست و در صورت خوردن صابون 

یا مایع دستشویی در مقدار کم، مشکل خاصی ایجاد نمی شود.
که  محل هایی  یا  کاشی ها  گندزدایی  برای  داد:  ادامه  وی 
نمی توان از آب و صابون و کف استفاده کرد، می توان محلول آب 
و وایتکس را به نسبت ۱۰ به یک، به صورت محدود یک یا دوبار در 
هفته به کار برد. مسمومیت با مواد هیپوکلریت مانند سفید کننده 
ها جدی است و استنشاق آن می تواند مشکل قلبی، ریوی و 
خفگی و حتی مرگ ایجاد کند. اگر در میزان کم به صورت اتفاقی 
خورده شد، بهتر است با یک لیوان آب یا شیر آن را رقیق کنید تا 
مشکل برطرف شود و در صورت مشاهده علائم با اورژانس تماس 

بگیرید.
حسینی شیرازی در پایان با بیان اینکه در مکان های پرخطرتر 
مثل بیمارستان ها، این نسبت باید ۶ به یک یا ۵ به یک باشد، 
اظهار کرد: اگر بیمار مبتلا به کرونا در منزل بود، در صورت وجود 
جریان هوا می توان با رعایت احتیاط، از نسبت ۶ به یک محلول 

آب و سفید کننده استفاده کرد.

کارشناس ارشد تغذیه گفت:» روزانه لازم است دو تا سه واحد از گروه شیر و لبنیات مثل 
شیر، ماست ، دوغ و پنیر استفاده کنیم. ما در روز به حدود هزار تا هزار و ۳۰۰ میلی گرم 
کلسیم نیاز داریم که می توانیم کلسیم مورد نیاز خود را از گروه شیر و لبنیات تامین کنیم. 

البته برخی گروه ها از جمله زنان باردار به میزان بیشتری کلسیم نیاز دارند.«
فرزانه باقرزاده: اظهارداشت :» کلسیم در بسیاری از مواد غذایی وجود دارد ولی 
بهترین منبع غذایی آن شیر و گروه لبنیات است که در هر ۲۴۰ سی سی آن حدود ۳۱۰ 
میلی گرم کلسیم وجود دارد. البته از سبزیجات یا دانه های روغنی می توانیم به عنوان 
منبع کلسیم استفاده کنیم ولی باید به این توجه کنیم که برای دریافت میزان کلسیم مورد 
نیاز روزانه باید مقادیر زیادی از این مواد غذایی مصرف کنیم به عنوان مثال کلم بروکلی 

دارای کلسیم است اما حاوی موادی است که مانع از جذب کلسیم در بدن می شود.«
وی افزود:» در ازای کلسیمی که در یک لیوان شیر وجود دارد اگر بخواهیم همین 
میزان کلسیم را از سبزیجاتی مثل کلم بروکلی دریافت کنیم باید ۵ لیوان کلم بروکلی 

مصرف کنیم تا کلسیم به بدنمان برسد.«
وی در پاسخ به اینکه آیا چربی شیر و لبنیات بر میزان جذب کلسیم در بدن تاثیر 
دارد، گفت:» شیرهایی که چربی کامل داشته باشند یعنی حدودا سه درصد چربی دارند 
۳۱۰ میلی گرم کلسیم را به بدن ما می رسانند. در مورد چربی شیر بیشترین حساسیت بر 
روی چربی های اشباع شیر است که برای بیماران قلبی به دلیل بالا بردن میزان کلسترول 
مضر است. توصیه می کنیم افراد حتما شیر را با حداکثر سه درصد چربی در برنامه غذایی 

روزانه داشته باشند.«
این کارشناس ارشد تغذیه در پایان گفت:» شیر به عنوان یک ماده غذایی که پروتئین 
های خوبی با دسترسی بیولوژیکی بالا دارد باعث می شود افراد کمتر احساس گرسنگی 
کنند به همین دلیل برای افرادی که رژیم لاغری دارند توصیه می کنیم شیر را در میان 
وعده ها یا آخر شب مصرف کنند که هم جلوی اشتهای کاذب را می گیرد و هم قند خون 

افراد را کنترل و تنظیم می کند.«

 ویتامین D از مواد مورد نیازی است 
که وجود آن برای بسیاری از عملکردهای 
ویتامین  این  است.  ضروری  بدن 
سلامت  کلسیم،  جذب  و  تنظیم  در 
استخوان ها، عضلات، موها و دندان ها و 
همچنین در تقویت سیستم ایمنی بدن 
نقش عمده ای دارد. این ویتامین معمولا 
در  که  می آید  به دست  خورشید  نور  از 

محیط های بیرون به وفور یافت می شود.
،در شرایط  نیوز  به گزارش سلامت 
همه گیری کرونا که بسیاری از ما وقت 
زیادی را داخل خانه سپری می کنیم و 
نیز با توجه به نزدیک بودن فصل سرما 
نور  از  ما  استفاده  طبیعی  به طور  که 
خورشید را کاهش می دهد بسیاری از 

افراد در معرض کمبود این ویتامین قرار 
می گیرند.

مهم  نقش های  از  یکی  که  آنجا  از 
ویتامین D تقویت سیستم ایمنی بدن 
است، دریافت میزان کافی از این ویتامین 
در این روزهای کرونایی اهمیت بیشتری 
مواد  از  برخی  زیر  می کند.موارد  پیدا 
غذایی هستند که می توانند شما را در 
شرایط همه گیری، قوی و سالم نگه دارند.
و غیرلبنی: شیر،  لبنی  محصولات 
ماست، دوغ و پنیر منابع بسیار خوبی 
از ویتامین D هستند. پنیر به طور ویژه 
 D در میان غذاهای سرشار از ویتامین
قرار دارد. از بین انواع پنیر، پنیر ریکوتا 
تأمین  را   D ویتامین  مقدار  بیشترین 

لاکتوز  تحمل  عدم  دچار  می کند.اگر 
دنبال  را  گیاهی  رژیم های  یا  هستید 

می کنید.
تخم مرغ: ویتامین D مورد نیاز روزانه 
را تامین می کند به ویژه زمانی که همراه با 
زرده یعنی جایی که تمام ویتامین D در 

آن ذخیره می شود، مصرف شود.
ماهی: ماهی به ویژه ماهی های چرب 
مانند ماهی آزاد، تن و خال مخالی نیز 
 D ویتامین  ارزشمند  و  عالی  منابع  از 
هستند و علاوه بر این ویتامین، کلسیم، 
اسیدهای چرب امگا3 و سایر مواد مغذی 

مهم بدن را نیز فراهم می کنند.
قارچ : سرشار از مواد مغذی است و 
مقادیر بسیار خوبی از ویتامین D مورد 

نیاز روزانه شما را تأمین می کند.
 D ویتامین  دریافتی  افزایش  برای 
بار در هفته قارچ مصرف کنید.  چهار 
برای مزایای بیشتر می توان قارچ را قبل 
از مصرف در معرض آفتاب خشک کرد، 
زیرا قارچ ها در معرض نور خورشید به طور 

طبیعی ویتامین D تولید می کنند.
کامل،  گندم  مصرف  کامل:  غلات 
جو، جو دوسر و سایر انواع غلات کامل 
ویتامین D مورد نیاز بدن شما را تأمین 
و  گردو  مانند  آجیل  می کند.آجیل: 
نیاز  مورد   D ویتامین  نیز  بادام زمینی 
تعداد  به شما می دهند؛ فقط  را  روزانه 
انگشت شماری آجیل برای حفظ قدرت 

و سلامت روزانه شما کافی است.

اینکه  بیان  با  تغذیه  متخصص 
 C ویتامین  فراوانی  مقادیر  حاوی  »به«، 
است،گفت: این میوه سیستم ایمنی را 
تقویت کرده و به کاهش ابتلا به عفونت 
کمک می کند؛ ضمن اینکه دانه آن نیز 
برونشیت  و  گلودرد  سرفه،  بهبود  باعث 

می شود.
سید مرتضی صفوی، متخصص تغذیه 
به  ، درباره خواص »به«، اظهار داشت: 
میوه ای با طعم مطبوع از خانواده سیب 

است.

»به«  گرم   100 هر  داد:  ادامه  وی 
و  است  انرژی  کیلوکالری   57 حاوی 
از نظر  در مقایسه با سیب و گلابی، به 
محتوای آنتی اکسیدان های پلی فنولیک 
غنی تر است. به میوه ای غنی از ویتامین، 

مواد معدنی و فیبر غذایی است.
این متخصص تغذیه خاطرنشان کرد: 
فراوانی  مقادیر  حاوی  به،  رسیده  میوه 
ویتامین C است؛ به طوری که 100 گرم 
به، 25 درصد نیاز روزانه به ویتامین C را 
تامین می کند؛ ضمن اینکه باید توجه 

کنیم میوه های غنی از ویتامین C با حذف 
رادیکال های آزاد به سلامتی بدن، تقویت 
سیستم ایمنی، کاهش ابتلا به عفونت و 

کاهش شرایط التهابی کمک می کند.
صفوی خاطرنشان کرد: به همچنین 
آهن،  سلنیوم،  مس،  از  خوبی  منبع 
پتاسیم، منیزیم و ویتامین های گروه ب از 
قبیل تیامین، ریبوفلاوین و پریدوکسین 
است؛ اگرچه هنوز اطلاعات کافی وجود 
آن  از  حاکی  شواهد  برخی  اما  ندارد 
است که میوه به، همانند گلابی، دارای 

آلرژی  ضد  و  التهابی  ضد  ویژگی های 
است.

به،  میوه  بر  کرد:علاوه  اضافه  وی 
دانه آن نیز دارای خواصی از قبیل بهبود 
سرفه، گلودرد و برونشیت است. همچنین 
دانه این میوه در بهبود عملکرد دستگاه 
گوارش نقش ایفا می کند؛ البته باید به 
این نکته توجه داشت که دانه به را نباید 
جوید؛ چراکه دانه آن حاوی ترکیبی به نام 
آمیگدالین است که به سیانوریک اسید 

تجزیه می شود و ماده ای سمی است.

در روزهای کرونایی مصرف ویتامین دی اهمیت بیشتری دارد

6 منبع ویتامین دی برای تقویت ایمنی

یک متخصص تغذیه :

این میوه سیستم ایمنی تان را قوی می کند

فوق تخصص سم شناسی عنوان کرد؛

مراقب مسمومیت های کرونایی باشید

چقدر در روز به کلسیم شیر نیاز داریم؟

کلسیم یک لیوان شیر برابر با پنج لیوان کلم بروکلی

ی

دانستنی هایی درباره حجامت 
افراد اغلب از حجامت به عنوان گزینه ای برای تسکین درد یاد می کنند. با این 
وجود، در شرایطی که برخی شواهد برای کارایی و اثربخشی آن در این زمینه وجود 
دارند، دانشمندان به انجام مطالعات بیشتر با کیفیت بالا برای تایید قطعی این امر اشاره 

دارند.
حجامت یک روش درمان سنتی چینی و خاورمیانه ای است که برای درمان انواع 
مختلفی از شرایط استفاده می شود. حجامت شامل قرار دادن چند فنجان روی نقاط 
خاصی از پوست فرد می شود. سپس، فردی که حجامت را انجام می دهد در فنجان ها 

مکش ایجاد کرده که موجب کشیده شدن پوست فرد می شود.
حجامت می تواند در دو نوع خشک یا مرطوب انجام شود. حجامت خشک تنها 
مکش را شامل می شود، در شرایطی که حجامت مرطوب شامل سوراخ کردن پوست 
پیش از آغاز مکش شده که خروج مقداری از خون فرد طی این روند را موجب می شود.
حجامت به طور معمول موجب شکل گیری کبودی های گرد روی پوست فرد می 
شود که به واسطه پارگی رگ های خونی که در معرض مکش قرار داشته اند، رخ می 

دهد.
آیا کار می کند؟

بنابر مطالعه ای که در نشریه PLoS One منتشر شد، افرادی که مسئول انجام 
حجامت هستند، ادعا می کنند که این روش با ایجاد هایپرمی )افزایش جریان خون 
بافتی( یا هموستاز )خون ایستی( در اطراف پوست فرد کار می کند. این به معنای آن 

است که حجامت جریان خون فرد در زیر فنجان ها را افزایش یا کاهش می دهد.
همچنین، حجامت با نقاط ویژه درمانی روی بدن فرد پیوند خورده است که در طب 

سوزنی نقش اساسی دارند.
بسیاری از پزشکان حجامت را به عنوان یک درمان مکمل در نظر می گیرند، از این 
رو، افراد بسیاری آن را به عنوان بخشی از پزشکی غربی محسوب نمی کنند. با این 

وجود، این به معنای کارآمد نبودن آن نیست.
روش های درمان مکمل که از پشتیبانی علمی برخوردار هستند، ممکن است یک 
افزودنی به پزشکی غربی باشند. با این وجود، مرکز ملی برای سلامت مکمل و یکپارچه 
آمریکا )NCCIH( به این نکته اشاره داشته است که پژوهش های با کیفیت بالا به میزان 

کافی برای اثبات اثربخشی حجامت وجود ندارند.
دانشمندان حجامت را با فواید سلامت مختلفی پیوند داده اند، اگرچه به پژوهش 

های بیشتر برای بررسی کارایی آن به عنوان یک روش درمان نیاز است.
تسکین درد

افراد اغلب از حجامت به عنوان گزینه ای برای تسکین درد یاد می کنند. با این 
وجود، در شرایطی که برخی شواهد برای کارایی و اثربخشی آن در این زمینه وجود 
دارند، دانشمندان به انجام مطالعات بیشتر با کیفیت بالا برای تایید قطعی این امر اشاره 

دارند.
 Evidence-based Complementary and به عنوان مثال، مطالعه ای که در نشریه
Alternative Medicine منتشر شد، برخی شواهد درباره این که حجامت ممکن است 
درد را کاهش دهد، ارائه کرد. با این وجود، مولفان به این نکته اشاره داشتند که کیفیت 

مطالعاتی که این امر را نشان می دهند محدودیت هایی داشته است.
 Revista Latina-Americano De Enfermagem نشریه در  که  متاآنالیز  یک 
منتشر شد، ادعا کرد که ممکن است شواهدی برای اثربخشی حجامت در درمان 
کمردرد وجود داشته باشند. با این وجود، بار دیگر پژوهشگران به این نکته اشاره داشتند 
که بیشتر مطالعات از کیفیت بالایی برخوردار نبوده و به انجام مطالعات استاندارد بیشتر 

در آینده نیاز است.
مطالعه ای که در نشریه BMJ Open منتشر شد به نتیجه ای مشابه در اثربخشی 
حجامت برای گردن درد دست یافت. بار دیگر، پژوهشگران به این نکته اشاره داشتند 
که به انجام مطالعات باکیفیت بالای بیشتر برای تایید موثر بودن حجامت در این زمینه 

نیاز است.
شرایط پوستی

یک بررسی که در نشریه PLoS One منتشر شد، نشان داد که برخی شواهد برای 
اثربخشی حجامت در درمان هرپس زوستر )زونا(، آکنه، فلج صورت، سرفه و دشواری 

در تنفس، فتق دیسک کمر، اسپوندیلوز گردنی وجود دارد.
اما پژوهشگران به این نکته اشاره داشتند در بیشتر 135 مطالعه مورد بررسی، سطح 
بالایی از جانبداری وجود داشته است. از این رو، برای تایید یافته ها به انجام مطالعات 

با کیفیت بالا نیاز است.
ریکاوری ورزشی

 the Journal of Alternative and Complementary مطالعه ای که در نشریه
Medicine منتشر شد به این نکته اشاره داشت که ورزشکاران حرفه ای به طور فزاینده 

از حجامت به عنوان روشی برای ریکاوری خود استفاده می کنند.
با این وجود، شواهدی قطعی که نشان دهند حجامت برای هر چیزی مرتبط با 

ریکاوری ورزشی موثر است، ارائه نشده بود.  
عوارض جانبی و خطرات

به گفته مرکز ملی برای سلامت مکمل و یکپارچه آمریکا، از عوارض جانبی حجامت 
می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- تغییر رنگ ماندگار پوست
- جای زخم

- عفونت
- سوختگی

اگر فردی به بیماری های پوستی مانند اگزما یا سوریازیس مبتلا باشد، حجامت 
ممکن است شرایط این بیماری ها را در بخش هایی که فنجان های حجامت قرار گرفته 

اند، تشدید کند.
در موارد نادر، اگر مسئول انجام حجامت مرطوب بیش از حد خون بگیرد، فرد 

ممکن است خونریزی چشمگیر داخلی یا کم خونی را تجربه کند.
 the Journal of Acupuncture and Meridian نشریه در  که  ای  بنابر مطالعه 

Studies منتشر شد، حجامت می تواند در بروز موارد زیر نیز نقش داشته باشد:
- سردرد

- خستگی
- سرگیجه

- غش کردن
- حالت تهوع

- بی خوابی
به واسطه کیفیت پایین مطالعاتی که حجامت را مورد بررسی قرار داده اند، آگاهی از 

میزان شیوع این عوارض جانبی دشوار است.
اگر فردی هر یک از این عوارض جانبی را پس از حجامت تجربه می کند باید با یک 
متخصص پزشکی صحبت کند. برخی افراد ممکن است به شرایطی مانند مشکلات 
لخته شدن خون مبتلا باشند که حجامت را به گزینه ای کمتر ایده آل برای آنها تبدیل 

می کند.
سخن پایانی

شواهدی وجود دارند که نشان می دهند حجامت ممکن است برای برخی شرایط 
سلامت مفید باشد. با این وجود، پژوهش ها در زمینه حجامت به طور معمول از کیفیت 
بالایی برخوردار نبوده و به انجام مطالعات بیشتر برای درک میزان تاثیر این روش و این 

که در چه شرایطی ممکن است کمک کند، نیاز است.

یک متخصص تغذیه:
10 قانون مهم غذا خوردن را فراموش نکنید!

بدن،  در حفظ سلامتی  تغذیه  نقش  اهمیت  به  اشاره  با  تغذیه  متخصص 
گفت:  10 اصل مهم در هنگام غذا خوردن را همیشه مد نظر داشته باشید.

سلامت  خبرنگار  با  گفت وگو  در  تغذیه  متخصص  طینت  خوش  ودود   
وقتی  گفت:  بدن«،  سلامتی  در  تغذیه  موثر  »نقش  درباره  فارس  خبرگزاری 
تأمین  را  بدن  متابولیسم  و  و ساز  تمام سوخت  بدن می شود  وارد  هر غذایی 
را در بدن  اثر  باشد، دقیقاً همان  یا مضر  اگر غذای مصرفی مفید  و  می کند 

خواهد گذاشت.
باشد،  داشته  هماهنگی  مزاج  با  مصرفی  غذای  نوع  اگر  داد:  ادامه  وی 
قطعاً  بخورد  بهم  تناسب  این  اگر  اما  کرد،  نخواهد  تولید  بیماری  نوع  هیچ 

بیماری هایی را به وجود می آورد.
این متخصص تغذیه توصیه کرد: تا گرسنه نشده اید، سمت غذا نروید، آرام 
آرام غذا بخورید، غذا را کامل جویده و قورت دهید. سیر نشده، دست از غذا 

بکشید و غذایتان را با مزاج خود سازگار کنید.
خوش طینت افزود: در بین غذا خوردن آب ننوشید؛ چراکه بخش عمده 
بیماری ها از جمله کبد چرب، ناشی از بد غذا خوردن و در حین غذا خوردن 

نوشیدن مایعات است.
غذاهای  پایه  را  مزاج  سرد  غذاهای  اینکه  بیان  با  تغذیه  متخصص  این 
بخورید؛  فصل  با  متناسب  را  غذاها  داشت:  بیان  ندهید،  قرار  خود  مصرفی 
در فصل های سرد، غذاهای گرم و در فصل تابستان، خنکی و غذاهای سرد 

مصرف شود.

و  گاو  گوشت  ها،  ماهی  انواع  جگر،  مانند  غذایی  منابع 
منابع  ترین  از جمله غنی  و ماست  بوقلمون، شیر  گوسفند، 

ویتامین ب۱۲ محسوب می شوند.
انگلیسی  نشریه  از  جوان  خبرنگاران  باشگاه  گزارش  به 
مهم ترین  از  کوبالامین  یا  ب۱۲  ویتامین  نوشت:  اکسپرس 
ویتامین های مورد نیاز برای حیات موجودات زنده است. این 
ویتامین برای تکثیر سلولی )خون سازی( و عملکرد سیستم 
عصبی( ضروری است و همراه با فولیک اسید و دیگر ویتامین ها 

برای بارداری بسیار حیاتی محسوب می شود.
باکتری های تولیدکننده ویتامین ب۱۲ در دستگاه گوارش 
انسان، از دهان و لثه و حلق تا روده بزرگ زندگی می کنند، اما 
قادر به تأمین کل نیاز بدن نیستند. ویتامین ب۱۲ در منابع 
حیوانی مانند گوشت، جگر، شیر، پنیر و تخم مرغ وجود دارد و 

دارای ۴ درصد کبالت است.
و  بیماری کم خونی وخیم  به  کمبود ویتامین ب۱۲ منجر 
مو  بدن،  رشد  شدن  کم  قرمز،  گلبول های  شدن  غیرطبیعی 
و ناخن می شود. از آنجا که ویتامین ب۱۲ در غذاهای گیاهی 
موجود نیست، بهتر است گیاهخواران، ورزشکاران و کسانی 
که رژیم سخت می گیرند از مکمل های ویتامینی مانند مولتی 

ویتامین ها استفاده کنند.
ویتامین ب ۱۲ نقش حیاتی در ساختن دی ان ای و مواد 
در کشور  تحقیقات  دارد.  بدن  تمامی سلول های  در  ژنتیکی 
انگلیس نشان داده است اصلی ترین دلیل کم خونی شدید در 

میان مردم این کشور کمبود این ویتامین است. برای تشخیص کمبود مواد معدنی 
این حال، دانشمندان می گویند  با  آزمایش خون لازم است.  ویتامین ها در بدن  و 
روش های ساده تری نیز برای فهمیدن کمبود ویتامین ب ۱۲ در بدن وجود دارد. 
محققان انگلیسی تاکید دارند اگر افراد ۳ علامت ذیل را در بدن خود مشاهده می کنند 

احتمال زیاد دارای کمبود این ویتامین هستند:
۱- شوک های عصبی

۲- بی قراری و بی ثباتی بدن
۳- احساس سوزش در پاها

از این میان، مشاهده شوک های عصبی می تواند یک علامت هشدار دهنده درباره 
کمبود ویتامین ب ۱۲ باشد. این شوک عصبی به صورت ملایم و عمقی رخ می دهد، 

اما به سرعت از شدتش کاسته می شود. این شوک می تواند در کناره های لگن و یا 
قسمت های بالایی بدن در طول دنده ها رخ دهد. در شرایط وخیم این شوک ها می تواند 

به صورت پی در پی و دستکم در دو یا سه منطقه بدن یکی پس از دیگر رخ دهد.
از آنجا که کمبود ویتامین ب ۱۲ منجر به کم خونی شدید می شود، این امر می تواند 
به بی ثباتی در بدن دامن بزند و باعث شود افراد کارهای روزانه خود را به صورت متزلزل 

و با اضطراب انجام  دهند.
یکی دیگر از علائم کمبود این ویتامین این است که فرد مشکل تعادل دارد و 
نمی تواند به صورت صاف با چشمان بسته یا زمانی که محیط تاریک است، بایستد. 

سوزش در پاها نیز از علائم شایع کمبود ویتامین ب ۱۲ است.
با این حال، دانشمندان علائم دیگری نیز برای کمبود این ویتامین مطرح می کنند، 

اما این علائم با برخی بیماری های دیگر هم پوشانی دارند. این علائم شامل:

۱- خستگی بیش از حد و بی حالی
۲- نداشتن انرژی، گیجی و خواب آلودگی

۳- نفس نفس زدن
۴- احساس ضعف

۵- رنگ پریدگی پوست
۶- شنیدن صداهایی از داخل بدن به جای شنیدن صدا از 

منابع بیرونی
۷- از دست دادن اشتها و کاهش وزن

افرادی که علائم کمبود ویتامین ب ۱۲ را در خود مشاهده 
می کنند بهتر است به پزشک عمومی مراجعه کنند. این پزشکان 
می توانند با انجام آزمایش خون و تجویز دارو، به بهبود حال فرد 

کمک کنند.
چه میزان ویتامین ب ۱۲ برای بدن لازم است؟

به عوامل مختلف شامل سن  این سوال بستگی  به  پاسخ 
این  مصرف  دارد.  او  جسمانی  شرایط  و  غذایی،  عادات  فرد، 
ویتامین براساس میکروگرم مورد سنجش قرار می گیرد. به طور 
معمول افراد بالغ روزانه نیازمند دستکم ۲.۴ میکروگرم ویتامین 
ب ۱۲ هستند. اگر افراد کمتر از این میزان ویتامین را در شبانه 
روز دریافت کنند پزشک عمومی می تواند با توصیه غذایی و یا 

مکمل های خوراکی این کمبود را برطرف کند.
برای کسانی که از کمبود شدید ویتامین ب ۱۲ رنج می برند و 
به کم خونی شدید مبتلا هستند، تزریق آمپول این ویتامین توصیه 
می شود. شاید این افراد برای باقی عمر نیازمند دریافت مستمر 
ویتامین ب ۱۲ از طریق تزریق باشند. با این حال، پزشک عمومی می تواند در این باره 

نظر نهایی را ابراز کند.
منابع غذایی مانند جگر، انواع ماهی ها، گوشت گاو و گوسفند، بوقلمون، شیر و 
ماست از جمله غنی ترین منابع ویتامین ب۱۲ محسوب می شوند. افراد سالمندی 
که به طور مداوم از ملین ها برای اجابت مزاج راحت تر استفاده می کنند در جذب 
ویتامین ب ۱۲ مشکل دارند. همچنین به دلیل اینکه منبع اصلی این ویتامین در مواد 
غذایی حیوانی قرار دارد، افرادی که گیاه خوار هستند احتمال بیشتری دارد که شاهد 
کمبود این ویتامین باشند. هم اینک مکمل های زیادی شامل مولتی ویتامین های 
مورد تایید مقامات بهداشتی در بازار وجود دارند که می تواند نیاز این افراد به ویتامین 

ب ۱۲ را تامین کند.

کمبود ویتامین ب ۱۲ چه بلایی سرمان می آورد؟
توصیه ها

هشدارها
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مسئول بسیج دانش آموزی و فرهنگیان استان قم:

تربیت نسل تراز انقلاب عمده ترین
 هدف بسیج است

مسئول سازمان بسیج دانش آموزی و فرهنگیان سپاه استان قم گفت:هر 
جامعه برای پویایی نیاز به روح جوان و انقلابی گری دارد و نشاط جوانی باید 

سرمایه این کار باشد.
 سرهنگ محمد ذاکربه مناسبت هفته بسیج دانش آموزی در گفت وگو با 
کرونا  از  ناشی  و محدودیت  به شرایط کنونی کشور  توجه  خبرنگاران گفت:با 
برنامه های هفته بسیج دانش آموزی را به گونه ای پیش برده ایم که هم این هفته 

عزیز را گرامی بداریم و هم پروتکل ها را رعایت کنیم.
اجرای سرود  نظیر  آموزی  دانش  بسیج  برنامه های  برخی  برشمردن  با  وی 
گروه بهنام در کوه خضر نبی، برگزاری مسابقات کتابخوانی، دیدار با خانواده 
شهدا، پویش آمریکا را زیر پا می گذاریم، غبار روبی مزار شهدا و نقاشی استکبار 
ستیزی افزود: یکی از وظایف ما کمک به سبک کردن بار عظیم آموزش است 
که بر دوش معلمان نهاده شده می باشد، از همین جهت طرحی به مدیر کل 
آموزش و پرورش استان قم ارائه گردیده تا بسیج بتوانند در امر آموزش کمک 

کار معلمان عزیز باشد.
ابتدائی  آموزان  دانش  برای  توانستیم  ما  گذشته  سال  در  داد:  ادامه  ذاکر 
تولید محتوا داشته باشیم و امسال نیز با فراخوانی معلمان بسیجی در جهت 
رفع مشکل دانش آموزان محروم و مصونیت این قشر از خطرات فضای مجازی 

اقدامات خوبی صورت گرفت.
نور  راهیان  اردوی  لغو  و  موجود  به شرایط  توجه  با  کرد:  نشان  ذاکر خاطر 
کانالی در ایتا با نام راهیان بهشت ایجاد کردیم تا بتوانیم از این طریق یاد شهدا 

را زنده نگه داریم.
وی با تأکید بر سخن رهبر معظم انقلاب که فرمودند: "چنانچه هشت تا ده 
میلیون جوان مومن انقلابی پای کار فراهم کنید همه دغدغه های من از کشور 
رفع خواهد شد" گفت: عمده ترین هدف سازمان بسیج دانش آموزی تربیت 

نسل تراز انقلاب است که ما از این هدف کوتاه نمی آییم.
مسئول بسیج دانش آموزی و فرهنگیان استان قم از شهید سردار سلیمانی 
آمریکایی ها  کرد:  تصریح  و  کرد  یاد  اسلامی  انقلاب  سیدالشهدای  عنوان  به 
خیال کردند که با به شهادت رساندن حاج قاسم خللی در جبهه انقلاب پیش 
دیدیم  ولی  میشود؛  فراموش  سلیمانی  سردار  مجاهدت های  و  راه  و  می آید 
خروشی در ملت ایران ایجاد شد و مردم نشان دادند این ها افکاری غلط و خیالی 
خام در ذهن ترامپ و آمریکایی ها بیش نیست و زدن پایگاه عین السد گوشه ای 

از قدرت و توان جمهوری اسلامی ایران در دفاع از مرز ها و کیان انقلاب است.
ذاکر با اشاره به از بین رفتن حیثیت و هیبت آمریکا با صادرات نفت از ایران 
به ونزوئلا اظهار داشت: با این اقدام به همه نشان دادیم جوان ایرانی هر کاری 
را که بخواهد میتواند انجام دهد و این از افتخارات ملت ما می باشد که در اوج 
تهاجم و فشار فرهنگی بر جوانان امثال حججی ها، دانشمندان هسته ای و 

مدافعان حرم در این مرز و بوم پرورش می یابند.
مسئول بسیج دانش آموزی و فرهنگیان استان قم در ادامه پیرامون اظهارات 
نفهمی رئیس جمهور  و  نادانی  اوج  از  روانی  این جنگ  پاریس گفت:  ابلیس 
فرانسه است، که مسلمانان همه کشور ها نظیر ایران، بحرین، قطر، عراق و ... به 

پاخاسته اند و ضمن تحریم کالا های فرانسوی با اتحاد در صحنه حاضر شدند.
وی افزود: مکرون نشان داد که بازیچه دست صهیونیسم و آمریکا است و مهد 

دموکراسی جهان طبل تو خالی بیش نیست.
ذاکر در پایان لازمه جامعه پویا را روح جوان انقلابی عنوان کرد و تصریح کرد: 
همانطور که رهبر معظم انقلاب فرمودند: هر کجا کار به دست جوانان سپرده 

شده، کار خوب و با سرعت به پیش رفت.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

واحد فرآوری تخم مرغ در قم دایر می شود
 رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: پرداختن به موضوع تکمیل 
زنجیره تولید تخم مرغ در قم که یکی از قطب های تولید این محصول در سطح 
کشور است اهمیت اقتصادی زیادی دارد و به همین منظور واحد فرآوری تخم مرغ 

در استان دایر می شود.
عباس پورمیدانی بیان کرد: این طرح باهدف گسترش سطح تولید، اشتغال و 
ارزش افزوده اقتصادی در بخش کشاورزی قم اجرا می شود و درآمدزایی خوبی برای 

استان به دنبال دارد.
وی با اشاره به این که ایجاد واحد فرآوری تخم مرغ از جمله طرح های جهش 
تولید استان در بخش کشاورزی است، افزود: استان قم از نظر طرح های جهش 
تولید در کشور پیشگام است و در همین راستا طرح های مورد نظر بخش کشاورزی 

تا پایان سال جاری به بهره برداری می رسد.
میلیارد  یکهزار  طرح  این  اجرای  برای  پیش بینی شده  اعتبار  داد:  ادامه  وی 
ریال است که با تخصیص سرمایه موردنیاز از محل تسهیلات بانکی و سایر منابع و 

مشارکت فعال بخش خصوصی،  تا پایان سال اجرایی می شود.
توان  تقویت  موجب  قم  در  تخم مرغ  تولید  زنجیره  تکمیل  گفت:  پورمیدانی 
استان در تامین نیاز بازارهای داخلی و بین المللی به این محصول می شود و بستر 

گسترش فعالیت مرغداری های استان را فراهم می کند.
جهاد  سازمان  مهم  راهبردهای  ازجمله  سالم  غذای  تامین  کرد:  بیان  وی 
کشاورزی قم در سال جهش تولید است که در همین راستا تکمیل زنجیره تولید 
دنبال  جدیت  با  بخش  این  در  سرمایه گذاران  از  حمایت  و  مختلف  محصولات 

می شود.
قم چهارمین استان کشور ازنظر تراکم مرغداری های فعال است؛ این استان 
رشد قابل توجهی در صنعت طیور دارد و به طور میانگین هشت درصد نیاز تخم مرغ 

و سه درصد نیاز مرغ گوشتی کشور را تامین می کند.
نزدیک به ۱۴ هزار تن در بخش کشاورزی قم فعالیت می کنند که در این میان 

بیش از یک هزار تن خانم هستند.
بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان تشکیل می دهند به نحوی که 
کشاورزی به تنهایی ۴۵ درصد اشتغال روستائیان در بخش های مختلف استان را به 

خود اختصاص داده است.
میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم در سال برابر ۸۰۵ هزار تن در 

زمینهٔ محصولات زراعی،  باغی،  دامی و شیلات است.

معاون جهاد کشاورزی استان قم:

۵۰ گرم زهر زنبور عسل در قم استحصال شد
 معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: برای نخستین 
را  عسل  زنبور  زهر  گرم   ۵۰ توانستند  استان  داران  زنبور  از  تعدادی  قم  در  بار 

استحصال کنند.
و  فراوان  درمانی  خواص  دارای  عسل  زنبور  زهر  کرد:  بیان  همت  اصغر  علی 
ارزش اقتصادی بالایی است و در سال جهش تولید تلاش می کنیم استحصال این 

محصول ارزشمند در میان زنبورداران استان به عنوان یک اولویت دنبال شود.
وی ادامه داد: استحصال زهر با تنوع بخشی به محصولات مرتبط با زنبور عسل، 
اقتصاد زنبور داران استان را از تک محصولی خارج می کند و به همین دلیل ترویج 
آن در دستورکار معاونت بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی قم قرار گرفته 

است.
وی افزود: زهر زنبور عسل دارای ارزش اقتصادی بسیار بالایی است و هر گرم 
این محصول بیش از ۸۰ دلار قیمت دارد که این موضوع نشانگر اهمیت سرمایه 

گذاری در این بخش است.
مورد  بیماری ها  از  بسیاری  درمان  برای  عسل  زنبور  زهر  امروز  گفت:  همت 
اثبات رسیده است، به  به  افراد بیمار  نتایج آن در بهبود  و  استفاده قرار می گیرد 

همین دلیل این محصول بازار فروش مناسبی دارد.
عصاره،   همچون  متنوع  محصولات  قالب  در  عسل  زنبور  زهر  کرد:  بیان  وی 

مکمل، مرطوب کننده و سرم در بازار عرضه می شود و مشتریان بسیاری دارد.
مهم  محصول  این  تولید  گرفته  صورت  اقدامات  با  است  امید  داد:  ادامه  وی 
در استان افزایش یافته و بخش مهمی از بازار آن با محصولات تولید شده توسط 

زنبورداران فعال در قم تامین شود.
به  استحصال  از  پس  که  است  رنگ  بی  و  اسیدی  مایع  یک  عسل  زنبور  زهر 
روش های صحیح می توان از خواص ضد التهابی و تسکین دهندگی درد آن برای 

بهبود فرآیند درمان بیماران استفاده کرد.
سالانه بیش از ۳۳۶ تن عسل در استان قم تولید می شود و صنعت زنبورداری در 

این استان روزبه روز گسترش می یابد.
صنعت  توسعه  برای  قم  کشاورزی  جهاد  سازمان  برنامه های  است  گفتنی 
این  می شود،  دنبال  قم  زنبورداران  تعاونی  شرکت  مشارکت  با  استان  زنبورداری 
تاکنون  و  دارد  مناسبی  ارتباط  زیرمجموعه خود  با  که  است  فعال  نهادی  شرکت 
استان  مختلف  بخش های  سطح  در  صنعت  این  توسعه  برای  مطلوبی  اقدامات 

توسط آن انجام شده است.

مدیرکل سهامی بیمه ایران استان قم خبرداد:

رشد41درصدی پرداخت حق بیمه دراستان قم
مدیرکل سهامی بیمه ایران استان قم با اشاره به آمار بالای پرداخت خسارت در بخش 
تصادفات خودرویی، گفت: بانک اطلاعاتی رانندگان پرخطر قمی در حال تدوین و 

بروزرسانی نهایی است.
علی قطبی راوندی روز شنبه در جمع خبرنگاران، افزود: با راه اندازی این سامانه 

اطلاعات رانندگان پرخطر و حادثه آفرین قمی مشخص خواهد شد.
وی گفت: همچنین سامانه ای با مشارکت دستگاه های متولی برای جلوگیری از 

کلاه برداری و صحنه سازی تصادفات در قم در حال تدوین است.
وی یادآور شد: سال گذشته ۱۴۸ میلیارد تومان حق بیمه در بیمه ایران استان قم 
دریافت و ۱۱۷ میلیارد تومان خسارت پرداخت شد که ازاین بین ۱۰۴ میلیارد تومان معادل 

۹۸ درصد خسارت ها مربوط به بخش اتومبیل بوده است.
قطبی راوندی تصریح کرد: سال ۹۸، ۸۰۱ هزار فقره بیمه نامه در قم صادر و ۲۸ هزار 

فقره پرونده پرداخت خسارت تشکیل شد.
به گفته وی، درشش ماه اول سال جاری، ۹۶ میلیارد تومان حق بیمه در این استان 
دریافت و ۵۶ میلیارد تومان خسارت پرداخت شده که ۳۷ میلیارد تومان از خسارت های 

پرداختی در بخش خودرو بوده است.
قطبی راوندی تصریح کرد: در شش ماه ابتدای امسال درمجموع ۴۱۹ هزار فقره 

بیمه نامه در قم صادرشده و ۹ هزار و ۷۰۰ پرونده خسارت هم تشکیل  شده است.
وی گفت: میزان رشد حق بیمه استان قم در سال جاری ۴۱ درصد بوده است.

قطبی راوندی اظهار داشت: در سال جاری برای ۵ فرد بیمه  شده قمی خسارت های 
بالای یک میلیارد تومانی پرداخت  شده است.

به گفته قطبی راوندی، قم به دلیل ویژگی مواصلاتی خود و حجم بالای تصادفات 
همواره در مبحث بیمه زیان ده بوده است.

وی گفت: سال گذشته از ۳۹۵ نفر فوتی تصادفات رانندگی قم، ۱۹۵ نفر فوتی معادل 
۶۵ درصد خسارت ها را بیمه ایران متحمل شده که ۴۲ نفر از آنها را عابران پیاده تشکیل 

داده است.
مدیرکل سهامی بیمه ایران استان قم افزود: در سال گذشته همچنین بیمه ایران برای 

۲۰ موتورسیکلت سوار فوت شده خسارت پرداخت کرده است.
وی ابراز داشت: امسال برای ۳۶ فوتی تصادفات رانندگی در بیمه ایران استان قم 

خسارت پرداخت شده است.
مدیرکل سهامی بیمه ایران استان قم ادامه داد: اکثر تصادفات رخ داده در قم در حاشیه 

آزادراه ها و بزرگراه هاست.
وی بیان کرد: اصلاح نقاط کور و حادثه خیز می تواند آمار فوتی و تصادفات را در قم 

کاهش دهد.
مدیرکل سهامی بیمه ایران استان قم افزود: بلوار مرجعیت قم  در سال ۹۸ بیشترین 
میزان تصادفات و فوتی ها را داشت که با اصلاح نقاط حادثه خیز آن امسال میزان تصادفات 

در آن بشدت کاهش یافته است.
وی گفت: با افزایش نرخ خودرو در کشور از ابتدای سال جاری، مالکان آنها باید 
مابه التفاوت حق بیمه خود را تکمیل کنند تا در بروز سانحه بیمه بتواند خسارت کامل را 

به آنها پرداخت نماید.
وی اظهار کرد: از ابتدای آذرماه سامانه "شاهکار"  برای مطابقت بین بیمه نامه و شماره 

ملی به ویژه در تصادفات راهنمایی و رانندگی راه اندازی خواهد شد.
قطبی راوندی همچنین ابراز داشت: طرح بزرگ تحت پوشش قرار دادن تمام منازل 

مسکونی استان در برابر آتش سوزی با همکاری استانداری قم در حال پیگیری است.

کارشناس مسئول بهداشت محیط مرکز بهداشت شهرستان قم  تاکید کرد

لزوم رعایت فاصله ایمن در نانوایی ها برای
 در امان ماندن از کرونا

کارشناس مسئول بهداشت محیط مرکز بهداشت شهرستان قم با اشاره به شیوع 
ویروس کرونا گفت: دراین شرایط رعایت کردن فاصله ایمن توسط مشتریان در نانوایی ها 

دارای اهمیت بالایی است و بی توجهی به آن خطری جدی برای همشهریان است.
محمدحسین باباخانی افزود: با توجه به شیوع ویروس کرونا و لزوم رعایت فاصله 
ایمن یک و نیم تا دو متری، متاسفانه عدم رعایت این مساله در نانوایی ها مشکل آفرین 

شده است.
وی اضافه کرد: همه نانوایی ها موظف به خط کشی محل ایستادن مشتری ها شده اند تا 
فاصله گذاری اجتماعی رعایت شود، ولی اغلب این مساله توسط مشتریان نقض می شود.
وی ادامه داد: فاصله بین نانوا و مشتری به دلیل وجود پیشخوان رعایت می شود و 

مشکلی در این زمینه وجود ندارد.
باباخانی تاکید کرد: با توجه به ازدحام جمعیت در نانوایی ها، افراد آسیب پذیر و دارای 

بیماری خاص و زمینه ای نباید برای خرید نان در نانوایی ها حاضر شوند.
وی خاطرنشان کرد: افرادی که علایم به بیماری تنفسی دارند نباید در نانوایی حضور 

یابند و استفاده از ماسک توسط کادر نانوایی و مشتری ها الزامی است.
وی تصریح کرد: انتقال ویروس کرونا از طریق هوای تنفسی و ذرات تنفسی روی سطوح 

ممکن است و انتقال کرونا از طریق نانی که از تنور بیرون آمده غیرممکن است.
کارشناس مرکز بهداشت شهرستان قم در ادامه  با اشاره به  نکات بهداشتی که باید در 
نانوایی ها رعایت شود، گفت: نانواها موظف هستند پول نقد را در نانوایی ها حذف کنند و 

فقط از کارت تخوان استفاده کنند.
وی افزود: مشتریان نباید از ابزار نانوایی ها مثل برس و قیچی نان استفاده کنند و نانواها 
نیز موظف به حذف این وسایل هستند، زیرا وسایل مشترک باعث انتقال ویروس می شود.

وی تاکید کرد: تهویه نانوایی ها باید سیستم مناسبی داشته باشد و همواره روشن 
باشد، زیرا نانوایی ها از جمله اماکنی است که در بیشتر ساعات با ازدحام جمعیت مواجه 

است.
باباخانی خاطرنشان کرد: در پایان هر روز کاری، نانواها باید محل کار، سطوح و ابزار را 

ضدعفونی کنند و لباس کار به صورت مرتب تعویض و ضدعفونی شود.
وی بیان کرد: نانوا و کارگر باید به صورت مرتب دست های خود را با آب و صابون شست 
و شو دهند و در صورتی که به آب و صابون دسترسی نداشته باشند، از محلول ضدعفونی 

دست استفاده کنند.
وی افزود: تابلوهای آموزشی با محتوای روش های پیشگیری از بیماری های تنفسی 
و کرونا در اختیار نانوایی ها قرار داده شده که باید در جای مناسب نصب شود تا نانوا و 

مشتری از نکات آموزشی آن استفاده کنند.
به گفته کارشناس مرکز بهداشت شهرستان قم، سامانه ۱۹۰ مرکز بهداشت آماده 
دریافت شکایات مردمی در مورد تخلفات بهداشتی است و همشهریان می توانند موارد 

نقض دستورالعمل های بهداشتی را به این سامانه اطلاع دهند.

معاون  اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم  اعلام کرد:

اعطای تسهیلات به هنرمندان صنایع دستی 
 معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم گفت: 
هنرمندان صنایع دستی استان می توانند برای دریافت تسهیلات به این معاونت مراجعه 

کنند.
مهدی نصر افزود: هنرمندان صنایع دستی دارای کارت شناسایی، پروانه تولید انفرادی 
و پروانه تولید کارگاهی صنایع دستی که تقاضای دریافت تسهیلات را دارند با ارائه مدارک و 

مستندات و تهیه طرح توجیهی اقتصادی به معاونت صنایع دستی استان مراجعه کنند.
وی اظهار کرد: تسهیلات تا سقف پنج میلیارد ریال با سود چهار درصد و بازپرداخت 

دوساله توسط صندوق کارآفرینی امید پرداخت می شود.
معاون صنایع دستی استان قم افزود: تسهیلات بالای پنج میلیون ریال با سود ۱۰ 
درصد به علاوه کارمزد دو درصد و بازپرداخت دوساله توسط بانک گردشگری پرداخت 

می شود.
تلفن  شماره  با  بیشتر  اطلاعات  کسب  برای  می توانند  متقاضیان  گفت:  وی 

۳۷۷۰۴۰۴۹۲ و ۳۷۷۳۸۱۹۹ معاونت صنایع دستی قم تماس بگیرند.
۷۰ رشته صنایع دستی در استان قم وجود دارد که حدود پنج هزار نفر در رشته های 

مختلف این صنعت مشغول به فعالیت هستند.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم :

آغاز طرح مهارت آموزی صنایع دستی 
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم از آغاز طرح مهارت آموزی 

صنایع دستی در این استان خبر داد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم، حمید 
یزدانی با اعلام  این خبر گفت: »مدت زمان این دوره های آموزشی ۱۲۰ الی ۳۶۰ روز است 

و هنرجو با حضور در کارگاه، رشته مورد علاقه خود را زیر نظر استادکار آموزش می بیند.«
او افزود: »در طول دوره آموزشی تمامی مسئولیت مدنی هنر آموز بر عهده اداره کل 
فنی و حرفه ای خواهد بود و استادکار مسئولیتی در قبال حق الزحمه و پرداخت حق بیمه 

هنر آموز نخواهد داشت.«
او با بیان این که طرح مهارت آموزی در محیط واقعی کار انجام می شود گفت: »در هر 
کارگاه حداکثر سه هنرجو می توانند آموزش لازم را ببینند. هنرمندانی که تمایل دارند 
در این طرح شرکت کنند و کارگاه مناسب نیز برای پذیرش هنرآموز را دارند به معاونت 

صنایع دستی قم مراجعه کنند.«

اخبار

با وجود گذشت 12 سال از تصویب و کلنگ زنی طرح ایجاد شهرک صنعتی 
شهاب، اما همچنان اختلاف نظر بین دستگاه های استان در خصوص مساحت 

این شهرک پابرجاست.
 شهرک صنعتی شهاب در کیلومتر 5 اتوبان قم - تهران واقع شده و بر اساس 
تصمیمات اولیه قرار بر این بود که صنایع دوستدار محیط زیست، صنعت چاپ و 

نشر و صنایع غذایی امکان استقرار در این شهرک را داشته باشند.
اکنون با گذشت سال ها از تصویب راه اندازی این شهرک، اما همچنان مباحث 
و مشکلات بسیاری پیش روی استقرار واحدهای صنعتی در این شهرک قرار دارد.
مدیرکل سازمان حفاظت محیط زیست استان قم در خصوص وضعیت شهرک 
صنعتی شهاب با بیان اینکه مساحت در نظر گرفته شده برای این شهرک از رقم 
به 150 هکتار رسید و  ادامه  این مساحت در  آغاز شد اظهار کرد:  100 هکتار 
اکنون سخن از 200 هکتار مساحت است که البته این رقم آخر مورد تأیید این 

اداره کل نیست.
سید رضا موسوی مشکینی افزود: به هر حال 50 هکتار اخیر تاکنون نتوانسته 

است تأیید ضوابط سازمان محیط زیست را دریافت کند.
وی ادامه داد: البته در این زمینه استاندار قم پیگیری ها و مکاتباتی با سازمان 
حفاظت محیط زیست داشته است، اما تا این لحظه تأییدیه ای برای آن صادر 
نشده و بنابراین باید اذعان کرد که این شهرک فعلا دارای مجوز بهره برداری 150 

هکتار از سوی محیط زیست است.
مساحت شهرک شهاب ازابتدا 200 هکتار بود

همچنین در این باره رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با اشاره 

به این که مساحت شهرک شهاب از ابتدا 200 هکتار بوده است خاطر نشان کرد: 
ارزیابی شرکت شهرک های صنعتی استان قم برای این محدوده، 200 هکتار بوده 
که اختصاص به صنایع پاک مانند چاپ و نشر، آی تی و همچنین صنایع غذایی 

دارد.
محمود سیجانی اضافه کرد: به هر حال این رقم 200 هکتار، مجوّز شورای 
برنامه ریزی و توسعه استان قم را دارد و اگر اداره کل حفاظت  محیط زیست استان 
اشکالی در این موضوع وارد می دانست، باید در همان شورا آن را مطرح می کرد.

 
صنایع قابل استقرار در شهرک شهاب مشکل زیست محیطی ندارند

در  نیز  قم  استانداری  منابع  توسعه  و  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون  اما  و 
خصوص مشکلات این شهرک بیان کرد: بنده برای نخستین بار است که مشکل 

این 50 هکتار را می شنوم.
مهرداد غضنفری یادآور شد: البته باید به این امر هم توجه داشت که صنایعی 
که قرار است در شهرک شهاب مستقر شوند، صنایع پاک هستند و عملا مشکل 

زیست محیطی ندارند.
با این حال مدیرکل حفاظت از محیط زیست استان قم همچنان معتقد است 
مجوز محیط زیستی شهرک شهاب برای 150 هکتار از آن محدوده صادر شده 

است.
موسوی مشکینی افزود: به هر حال صدور مجوز محیط زیستی برای شهرک ها 
ضوابط خاص خود را دارد، بویژه آن که شهرک شهاب در مجاورت محدوده شهری 

هم واقع است و از این رو باید نکات دیگری هم در این زمینه لحاظ شود.

اخبار

کی  داده،  کی  را  مهریه   «
در  که  است  جمله ای  گرفته«؛ 
جریان  در  و  خواستگاری  مراسم 
مهریه  تعیین  برای  چانه زنی 
اما  می شود،  جاری  زبان ها  بر 
بر  گواهی  مهریه  زندانیان  آمار 
هم  را  مهریه  که  است  نکته  این 
اغلب  می گیرند؛  هم  و  می دهند 

با شکایت و دادگاه و زندان. هم 
قوه  که  بود  گذشته  سال 
سقف  بخشنامه ای  در  قضاییه 
کیفری  تعقیب  برای  حداکثری 
 ۱۱۰ را  مهریه  مالی  بدهکاران 
با  اکنون  اما  کرد.  تعیین  سکه 
و  سکه  قیمت  چشمگیر  افزایش 
میلیونی،   ۱۶ سکه  احتساب  با 
حدود  به  مهریه  تومانی  ارزش 
تومان  میلیون   ۷۵۰ و  میلیارد  یک 
سبب  امر  همین  است.  رسیده 
کنندگان  مراجعه  آمار  تا  شده 
گرفتن  برای  قضایی  محاکم  به 
صعودی  روند  کشور  در  طلاق 
در  دیگر  طرف  از  باشد.  داشته 
معترضان  از  جمعی  اخیر  روزهای 
برای  حبس  احکام  اجرای  به 
با  مهریه  پرداخت  به  محکومان 
شورای  مجلس  مقابل  تجمع 
قانون  تغییر  خواهان  اسلامی 
برای  زندان  مجازات  رفع  و  مهریه 

شدند. آن 
قانون  به  نسبت  معترضان  این 
استطاعت  که  افرادی  برای  حبس 
ندارند،  را  مهریه  پرداخت  مالی 
پلاکاردهایی  و  داشتند  اعتراض 
دست  در  نیز  مضمون  همین  با 
تجمع  این  در  آنها  بودند.  گرفته 
من  » جرم  مانند  شعارهایی 
و  مجازه«  چرا  زندان  ازدواجه، 
گردد«  باید  آزاد  مهریه  » زندانی 

دادند. سر 
و  سکه  و  طلا  قیمت  بالارفتن 
دادگاه های  به  مراجعه  افزایش 

خانواده
افزایش  اخیر  سال های  در 
قیمت سکه عده ای را برای ازدواج 
گرفتن  برای  را  تعدادی  و  مردد 
طلاق مصمم کرده است. بالارفتن 
های  ماه  در  سکه  و  طلا  قیمت 
طلافروشان،  بازار  تنها  نه  اخیر 
نیز  را  خانواده  دادگاه های  بلکه 
این  است.  داده  قرار  تاثیر  تحت 
گرفتن  دنبال  زیادی  زنان  روزها 
نیز  زیادی  مردان  و  هستند  مهریه 
و  سکه  قیمت  بالارفتن  دلیل  به 
راهی  مهریه،  پرداخت  در  ناتوانی 

شده اند. زندان 
روزهای  در  دلیل  همین  به 
مجلس  مقابل  تجمع هایی  اخیر 
گرفت.  شکل  اسلامی  شورای 
این  در  حاضر  مردان  از  برخی 
از  بیش  که  می گفتند  تجمع 
آنان  مهریه  پرداخت  از  سال   ۱۰
افزایش  با  اکنون  و  سپری می شود 
آن  پرداخت  توان  طلا،  سکه  نرخ 

ندارند. را 
همین  از  یکی  ایرنا،  گزارش  به 
»اکنون  بود:  گفته  معترضان 
ارث  از  دارایی هایم  و  اموال  همه 
دانشگاهیم  مدارک  تا  گرفته  پدری 
اموالی  در عمل هیچ  و  بلوکه شده 
حالی  در  نمانده  باقی  برایم  هم 
را  دخترم  که  است  سال   ۱۳ که 

ندیده ام و خبری از وی ندارم.«
سودجویی  برای  ابزاری  مهریه؛ 

قراردادن مردان؟ و تحت فشار 
این  جمع  در  حاضر  خانم  یک 
در  حضورش  علت  نیز  معترضان 
قانون  به  اعتراض  را  جمع  این 
نیست  »بنا  گفت:  و  خواند  مهریه 
سودجویی  برای  ابزاری  مهریه 
وضعیت  از  زنان  از  تعدادی 
قراردادن  فشار  تحت  و  اقتصادی 
قانون  دیگر  سوی  از  باشد،  مردان 
نداشتن  علت  به  را  مردی  نباید 

کند.« زندانی  مالی  استطاعت 
ستاد  این  از  پیش  که  طور  آن 
است:  کرده  اعلام  کشور  دیه 
تعداد   ۱۳۹۷ سال  »ابتدای 
نفر   ۹۷۸ و  ۲ هزار  مهریه  زندانیان 
بود که در ادامه به دلایل متعددی 
رشد  سکه،  قیمت  افزایش  مانند 

را  محکومان  این  درصدی   ۴۰
آمار  مقایسه  اما  داشت.  پی  در 
سال  محبوسان  با  کنونی  زندانیان 
تعداد  این  دهد  می  نشان   ۹۳

۷۱ درصدی دارد«. زندانی رشد 
تجدیدنظر  برای  رئیسی  دستور 

مهریه زندانیان  درباره  فوری 
است  حالی  در  وضعیت  این 
امسال  اردیبهشت ماه  اوایل  که 
ابراهیم  سید  حجت الاسلام 
قضائیه  قوه  رئیس  رئیسی، 
درباره  فوری  تجدیدنظر  خواستار 
درباره  وی  شد.  مهریه  زندانیان 
تأکید  نیز  کیفری  جمعیت  کاهش 
حد  تا  که  شود  نظارت  باید  کرد: 
نگیرد.  صورت  بازداشت  امکان، 
بیشتر  نیز  مهریه  خصوص  در 
تقلید در دیداری که  مراجع معظم 
این  بر  که  می دادند  تذکر  داشتیم 
جدی  بازنگری  است  لازم  اساس 
مهریه  زندانیان  مورد  در  فوری  و 

گیرد. صورت 
اعلام  براساس  همچنین 
مدیرعامل  جولایی،  سیداسدالله 
تیرماه   ۱۱ تا  کشور  دیه  ستاد 
و  هزار  پنج  مجموع  از  امسال 
ناشی  مالی  زندانیان  نفری   ۹۷۳
کشور،  در  غیرعمد  جرایم  از 
 ۹۶۲ تعداد  با  مهریه  بدهکاران 
آمار  درصد   ۱۶ به  نزدیک  محکوم 

به خود اختصاص داده اند. را 
مهریه ساماندهی  برای  طرحی 

مجلس  نماینده  یک  البته 
تدوین  از  امسال  شهریورماه 
مهریه  قانون  تغییر  برای  طرحی 
خبر داد. این طرح که »ساماندهی 
امضای  به  دارد،  نام  مهریه«  امور 
و  رسیده  مجلس  نماینده   ۵۰
کمیسیون های  در  است  قرار 
گیرد.  قرار  بررسی  مورد  مربوطه 
نماینده  کیا،  حسینی  سیدجواد 
جمله  از  که  مجلس  در  کرمانشاه 
در  است  طرح  این  امضاکنندگان 
به خانه ملت گفته: »قرار  باره  این 
تغییر  قانون  طرح  این  در  است 
سکه   ۱۱۰ مبنای  جای  به  و  کند 
عندالمطالبه،  مهریه  عنوان  به 
کارگری  پایه  حقوق  روز  هزار   ۵

شود.« لحاظ 
»اگر  می گوید:  حسینی کیا 
 ۷۰ را  کارگر  هر  روزانه  حقوق 
سقف  بگیریم،  نظر  در  تومان  هزار 
عندالمطالبه  مهریه  برای  قانونی 
شد  خواهد  تومان  میلیون   ۳۵۰
اثبات  صورت  در  آن  از  بیشتر  و 
قابل  )عندالاستطاعه(  مالی  توان 

بود«. خواهد  قانونی  پیگیری 
پیگیری  وضعیت  درباره  وی 
است  داده  توضیح  هم  طرح  این 
این  مربوط،  »کمیسیون های 
و  کرد  خواهند  بررسی  را  طرح 
هم  را  نمایندگان  دیگر  نظرات 
در  طرح  آن  از  پس  می کنیم،  اخذ 
خواهد  ارائه  مجلس  علنی  صحن 
تصمیم گیری  آن  درباره  تا  شد 

شود«.
تدوین  از  هدف  نماینده،  این 
پرونده های  افزایشی  روند  را  طرح 
کرده  اعلام  دادگاه ها  در  خانواده 
پرونده ها  این  از  بسیاری  گفته  و 
به  منجر  قضایی  محاکم  در 
مهریه«  »زندانیان  تعداد  افزایش 

است. شده 
رویه  داشت  انتظار  نمی توان 

کند تغییر  قضایی 
رویه  که  می شود  سالی  دو 
بدهکاران  پرونده های  به  رسیدگی 
اما  است،  مانده  ثابت  مهریه 
سکه  بازار  اخیر  گرانی های  آیا 
به  رسیدگی  قانون  در  می تواند 
مهریه  بدهکاران  این  پرونده 
تعلیقی  یا  کند  ایجاد  تغییری 

بگیرد؟ صورت 
و  حقوقدان  احمدی  نعمت 
به  باره  این  در  دادگستری  وکیل 
اتفاقی  نباید  گفت:  ایرناپلاس 
شود  باعث  طلا  سکه  گرانی  مثل 
رویه  تغییر  برای  قضایی  متولیان 
آستین  مهریه  دعاوی  به  رسیدگی 

بزنند. بالا 
قرارداد  یک  ازدواج  افزود:  وی 
است و طرفین باید در زمان جاری 
باز  گوششان  و  چشم  عقد  شدن 
از  مهریه  بدهکاران  مشکل  باشد؛ 
زمان  در  که  می شود  ناشی  آنجا 
و  احساسی  عقد  شدن  جاری 
اینکه  می گیرند؛  تصمیم   چشمی 
کی  و  داده  کی  را  مهریه  بگویند 
گرفته از همین جا ناشی می شود.

کرد:  اضافه  حقوقدان  این 
چون  داشت  انتظار  نمی توان 
در  غیرعقلی  و  احساسی  برخورد 
است  شده  رایج  نکاح  عقد  زمان 
را  قضایی  رویه  جامعه  متولیان 
بنیان  آنکه  اول  دهند؛  تغییر 
جایگاه  منور  شرع  در  که  خانواده 
براساس  دارد  والایی  و  مقدس 
کیان  اکنون  همین  است؛  ازدواج 
آسیب های  معرض  در  خانواده 
لطمه هایی  از  یکی  و  است  جدی 
آمد  وارد  خانواده  کیان  به  که 
که  بود  دستورالعملی  همین 
به  رسیدگی  برای   ۹۰ سال  در 
صادر  مهریه  بدهی  پرونده های 
هم  وقت  متولیان  متاسفانه  شد؛ 
جهت  در  و  کردند  رفتار  احساسی 
وضع  قانونی  عده،  یک  از  حمایت 
بر  حاکم  اصل  ناقض  که  کردند 

است. عقود 
قوه  رئیسان  همه  تاکنون 
عالم  و  مجتهد  باوجود  قضاییه 
قانون  و  قضاوت  امر  با  کمتر  بودن 
تنها  میان  این  در  و  بوده اند  آشنا 
کار  سابقه  که  است  رئیسی  آقای 
بخشنامه هایی  دارد؛  قضایی 
اصلاح  برای  زمان  آن  در  که  هم 
مهریه  پرونده های  ساماندهی 
مشاورانی  کار  نتیجه  شد  صادر 
مسئولیتی  هیچ  عمل  در  که  بود 

نبود. آن ها  متوجه 
به  مهریه  بدهکاران  از  بخشی 
زندانی  کل کل  و  لجبازی  دلیل 

شده اند
ادامه  دادگستری  وکیل  این 
وضع  با  نباید  و  نمی توان  اداد: 
پذیرفته  قانونی  شرایط  مقررات، 
را  شده  منعقد  عقود  در  شده 
سال  در  که  کاری  داد؛  تغییر 
حقوقی  نظر  از  افتاد  اتفاق   ۹۰
کردن  ماسبق  به  عطف  معنی  به 
انجام  شرایط  که  است  قانونی 
طلا  سکه  چه  حالا  ندارد  وجود 
 ۱۰ چه  و  باشد  تومان  میلیون  یک 
زندانیان  تعداد  و  تومان  میلیون 

باشند  نفر   ۹۰۰ چه  مهریه  بدهکار 
است  درست  نفر.   هزار   ۹۰ چه  و 
به  پرونده ها  این  به  رسیدگی  که 
خانواده  محاکم  مشکلات  از  یکی 
قاعده  نباید  اما  شده،  تبدیل 
فراموش  داد؛  تغییر  را  اصلی 
بدهکاران  از  بخشی  که  نکنیم 
کل کل  و  لجبازی  دلیل  به  مهریه 
و  شده اند  زندانی  مقابل  طرف  با 
سر  از  که  است  بدهکاری  کمتر 
دست  از  را  خود  آزادی  نداری 

باشد. داده 
مشکل  است:  معتقد  احمدی 
به  مهریه  بدهی  که  اینجاست 
پذیرفته  مالی  بدهی  یک  عنوان 
زمان  از  قانون  طبق  نمی شود؛ 
مطالبه  نکاح،  عقد  شدن  جاری 
زوج  و  است  زوجه  حق  مهریه 
را  آن  درخواست،  محض  به  باید 
ایران رایج  اینکه در  پرداخت کند؛ 
براساس  مهریه ها  بیشتر  تا  است 
اتفاقی  می شوند  تعیین  طلا  سکه 
اخیر  سال های  در  که  است 
می تواند  دلایلش  از  یکی  و  افتاده 
مقدور  یا  و  آن  بودن  سهل الطلب 
به  ملک  و  زمین  تعیین  نبودن 
در  اگر  حتی  باشد؛  مهریه  عنوان 
براساس  مهریه  میزان  عقد  زمان 
قانون  طبق  بازهم  باشد  ریال 
مطالبه  زمان  در  را  آن  ارزش  باید 
مرکزی  بانک  شاخص  طبق  شدن 

کرد. به روزرسانی 
این  به  نباید  گرفتن  طلاق 

باشد راحتی 
بپذیرد  جامعه  اگر  افزود:  وی 
زوجه  که  است  حقی  مهریه  که 
خانه  در  خود  عمر  گذراندن  بابت 
از  شوهر به دست می آورد و شوهر 
باید  نکاح  عقد  شدن  جاری  زمان 
مالی  تعهد  این  پرداخت  آمادگی 
به  می توان  آنگاه  باشد  داشته  را 
محاکم  در  شده  ایجاد  مشکل  حل 

بود. امیدوار  خانواده 
باشیم  داشته  توقع  اینکه 
معنی  کند  تغییر  قضایی  رویه 
و  بنیادین  اصول  دستکاری 
که  است  قواعدی  تغییرناپذیر 
سنجش  برای  قانونا  و  شرعا 
تعیین  قراردادها  عقد  اعتبار 
به منزله بی ثبات  این  شده است. 
واقعیتی  است؛  قوانین  کردن 
اینکه  کرد  انکار  نمی توان  که 
خانواده  محاکم  روزها  این 
علت  دارند،  را  بیمارستان  حکم 
و  است  دیگری  جای  بیماری 
حل  مشکل  قوانین  تغییر  با 

نمی شود.
خاطرنشان  حقوقدان  این 
طلاق  که  جامعه ای  در  کرد: 
دندان  کشیدن  راحتی  به  گرفتن، 
انتظار  نمی توان  باشد  شده 
تشریفات  آن  محاکم  در  داشت 
صورت  به  طلاق  حکم  صدور 
احکام  بیشتر  نشود؛  طی  صوری 
از  روزها  این  که  عدم سازش 
صادر  زوج ها  برای  داوران  سوی 
که  بوده  دست  این  از  می شود 
کیان  حق  در  نابخشودنی  گناهی 
آمریکا  و  اروپا  در  است؛  خانواده 
می شود  صادر  زمانی  طلاق  حکم 
جدا  زوجه  و  زوج  شود  مسجل  که 

می کنند. زندگی  یکدیگر  از 

ایمان بررسی می کند؛

گرانی سکه، طلاق را افزایش داد؛ چه باید کرد؟!

 150 یا 200 هکتار؟

اما و اگرها درباره مساحت شهرک شهاب
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آگهی مزایده اتومبیل
 16 ایران   73 538 ط  انتظامی  به شماره  مزایده یک دستگاه خودروی سواری هیوندا  آگهی 

مربوط به پرونده کلاسه 139904030011000657
بموجب پرونده اجرائی کلاسه 139904030011000657 )کلاسه بایگانی 9900708( له: 
 – هیوندا  سواری  خودروی  دستگاه  یک  کاشانی  فرد  قپانی  وحید  علیه:  بر  نوروزی،  فاطمه  خانم 
در  واقع  نامبرده  به  متعلق  ذیل  با مشخصات   16 ایران   73 538 ط  انتظامی  به شماره  جنسیس 

پارکینگ امین از طریق مزایده به فروش می رسد:
مشخصات فنی خودرو:

نوع خودرو سواری هیوندا – جنسیس 3800 رنگ مشکی متالیک مدل 2011، نوع سوخت: 
041110HBBU61KMHHU :بنزین شماره موتور: 509080، شماره شاسی

بیمه شخص ثالث: تا تاریخ 1400/01/01 بیمه نزد بیمه ایران
صادق  سید  سرهنگ  گزارش  طبق  دادگستری  کارشناس  توسط  مزایده  مورد  خودرو  ارزیابی 

رسولی بشماره 9900708 مورخ 1399/07/06
وضعیت ظاهری:

دارد  ثالث  شخص  بیمه   1400/01/01 مورخ  تا  اتومبیل  اینکه  براساس  شده  تعیین  قیمت 
خودرو کوپه )دو درب( اتوماتیک دارای سانروف-مانیتور- سنسور موانع- رینگهای اسپرت خاص 
بوده – که کیلومتر کارکرد 181029 بوده و از ناحیه گلگیر عقب سمت راست دارای آثار برخورد، 
چراغ جلو سمت راست چوش پلاستیک شده و صندلی راننده فرسوده بوده- آیینه ها و شیشه ها و 
چراغها و لاستیک ها سالم بود. موتور و گیربکس خودرو سالم بود. خودرو دارای بیمه نامه شخص 

ثالث معتبر تا تاریخ 1400/01/01 نزد شرکت بیمه ایران می باشد.
و  به مبلغ 9/500/000/000 ریال )نه میلیارد  را  کارشناس رسمی دادگستری ارزش خودرو 

پانصد میلیون ریال( ارزیابی نموده است.
 1399/08/26 مورخ  چهارشنبه  روز  ظهر   12 الی  صبح   9 ساعت  از  مذکور  خودروی  مزایده 
پایه  مبلغ  از  مذکور  خودرو  مزایده  جعفریه  جاده   5 کیلومتر  در  واقع  امین  پارکینگ  محل  در 
قیمت  بالاترین  به  و  شروع  ریال(  میلیون  پنجاه  و  نهصد  )بحروف  ریال   9/500/000/000
پیشنهادی فروخته خواهد شد. شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ کارشناسی 
واریز  شناسه  با   980100004076013207895693IR شبا  شماره  به  ثبت  سپرده  حساب  به 
965108576100000002171323512006 می باشد و حضور خریدار یا نماینده قانونی او 
درجلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت 
5 روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره حساب شبای مذکور تودیع نماید 
و در صورتی که ظرف مهلت مقرر، مانده فروش را به حساب سپرده صندوق ثبت واریز نکند، مبلغ 
عملیات  صورت  این  در  و  شد.  خواهد  واریز  خزانه  حساب  به  و  باشد  نمی  استرداد  قابل  مذکور 
فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد. حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده 
برنده مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و غیره تا 
تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد 
توافق  براساس  بدهکار  با  مازاد  به  نسبت  و  بستانکار  با  نقدی  غیر  واریز  بر  توافق  صورت  در  بود. 
کتبی اقدام خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده 
روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق 

مقررات وصول خواهد شد. )م الف 13223(
قوه قضائیه – سازمان ثبت اسناد و املاک کشور – اداره اجرای اسناد رسمی قم

آگهی تحدید حدود اختصاصی
شماره  پلاک  به  شده  بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  یک  ششدانگ  حدود  تحدید  چون 
1835/78 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم )آدرس: نیروگاه- خیابان سواران- کوچه 6)8متری 
علت  به  که  است  ثبت  جریان  در  میباشد  اروج  فرزند  اسلامی  مهدی  بنام  که   )45 پلاک  ابوذر( 
عدم حضور مالک و یا نماینده قانونی تحدید حدود بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون 
و ساختمان  اراضی  تکلیف  تعیین  قانون  تبصره ماده 13  لذا طبق  نمود  توان عمل  نیز نمی  ثبت 
 1399/07/27-2/8583 وارده  به شماره  مالک مذکور  تقاضای  به  بنا  و  فاقد سند رسمی  های 
الی   8/30 ساعت   1399/09/09 مورخ  یکشنبه  روز  در  مذکور  پلاک  اختصاصی  حدود  تحدید 
12/30 ظهر در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین و مجاورین یا وکیل 
یا نماینده قانونی می رساند که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم می  و 
رسانند مهلت قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و 
ضمناً  شد.  خواهد  رسیدگی  و  پذیرفته  ثبت  قانون   20 ماده  طبق  مجاورین  و  مالکین  اعتراضات 
اعتراض  از تسلیم  تبصره ماده واحده مصوب 73/2/25 معترضین ظرف مدت یکماه پس  طبق 
به اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه 

نمایند. )م الف 13169(
تاریخ انتشار آگهی: یکشنبه 1399/08/11
عباس پورحسنی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

اگهی فقدان سند مالکیت
درخواست  بموجب   514102 شماره  نامه  وکالت  بموجب  منش  باقر  حمیدرضا  سید 
اعلام داشته است که سند  زاده  زینب محمدی  از طرف   1399/01/06-1/10980 شماره 
واقع در بخش  – اصلی  10691 اصلی  10690 و  از   147 از   180 مالکیت شش دانگ پلاک 
الف   625058 مالکیت شماره  29544 سند  ثبت  ذیل   468 198 صفحه  دفتر  در  قم  ثبت   1
اعلام  ایشان  طرف  از  سپس  است.  شده  تسلیم  و  صادر  و  ثبت  زاده  محمدی  زینب  بنام   98
حاضر  حال  در  که  است  گردیده  مفقود  جابجائی  علت  به  مزبور  مالکیت  سند  است  گردیده 
از ماده   2 ایشان می باشد، لذا مراتب طبق تبصره  بنام  المثنی  اداره در شرف صدور  این  در 
نامه قانون ثبت به آن دفترخانه ابلاغ می شود که در دفتر مربوط ثبت که چنانچه  آئین   120
انجام  از  قبل  دهند  انجام  ای  معامله  المثنی  یا  اولیه  مالکیت  سند  وسیله  به  بخواهند  مابین 
مقررات  برابر  سند  تنظیم  به  نسبت  مانع  نبودن  صورت  در  و  استعلام  ملک  وضعیت  معامله 
به این اداره ارسال  اولیه عن سند مذکور را اخذ و  ارائه سند مالکیت  اقدام شود و در صورت 
)م  است.  صادرات  بانک  در   80 دفتر   20/12/1391-2203 رهنی  سند  برابر  ضمنا  دارند. 

)13207 الف 
رونوشت: به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
داود فهیمی نیک - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی تحدید حدود اختصاصی
شماره  پلاک  به  شده  بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  یک  ششدانگ  حدود  تحدید  چون 
چهار   55 شماره  کوچه  فرج  خاک  خیابان  )قم  قم  ثبت  دو  بخش  در  واقع  اصلی   2645/67
چشمه  هفت  اکبر  پور  مهدی  آقای  بنام  که   )3 پلاک  )سعیدزاده(   5 فرعی  فرج  کوچه  دوم  راه 
گهی و عدم حضور مالک و  انتشار آ فرزند احمد می باشد در جریان ثبت است که به علت عدم 
نمود  عمل  توان  نمی  نیز  ثبت  قانون   15 ماده  مطابق  طرفی  از  نیامده  بعمل  قانونی  نماینده  یا 
لذا برابر تقاضای مالکین مذکور به وارده 2/11943-1399/07/27 تحدید حدود اختصاصی 
محل  در  ظهر   12/30 الی   8/30 ساعت   1399/09/09 مورخ  یکشنبه  روز  در  مذکور  پلاک 
یا نماینده قانونی  یا وکیل و  وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین و مجاورین 
قانونی  مهلت  رسانند  بهم  حضور  مذکور  محل  در  گهی  آ در  مقرر  ساعت  و  روز  در  که  رساند  می 
مالکین  اعتراضات  و  بود  خواهد  ماه  یک  بمدت  تحدیدی  صورتمجلس  تنظیم  تاریخ  از  اعتراض 
ماده  تبصره  طبق  ضمنا  شد.  خواهد  رسیدگی  و  پذیرفته  ثبت  قانون   20 ماده  طبق  مجاورین  و 
واحده مصوب 73/2/25 معترضین ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت می 
)م  نمایند.  ارائه  اداره  این  به  نیز  را  قضائی  ذیصلاح  بمرجع  دادخواست  تقدیم  گواهی  بایست 

الف 13168(
تاریخ انتشار آگهی: 1399/08/11
عباس پورحسنی – رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی فقدان سند مالکیت
دفتر   1399/07/09-136009 شماره  نامه  وکالت  بموجب  خردمند  الدین  شهاب 
رضائی  بتول  طرف  از   1399/07/15-1/14524 شماره  درخواست  بموجب  قم   5
 2 پلاک  دانگ  شش  سهم  ده  از  سهم  یک  مالکیت  سند  که  است  داشته  اعلام  قمی 
ثبت  ذیل   336 753 صفحه  دفتر  در  قم  ثبت   1 در بخش  واقع  اصلی   – اصلی   7195 از 
تسلیم  و  صادر  و  ثبت  قمی  رضائی  بتول  بنام   049813 شماره  مالکیت  سند   141890
شده است. سپس از طرف ایشان اعلام گردیده است سند مالکیت مزبور به علت سهل 
المثنی  صدور  شرف  در  اداره  این  در  حاضر  حال  در  که  است  گردیده  مفقود  انگاری 
آن  به  ثبت  قانون  نامه  آئین   120 ماده  از   2 تبصره  مراتب طبق  لذا  میباشد،  ایشان  بنام 
وسیله  به  بخواهند  مابین  چنانچه  که  ثبت  مربوط  دفتر  در  که  شود  می  ابلاغ  دفترخانه 
ملک  معامله وضعیت  انجام  از  قبل  انجام دهند  ای  معامله  المثنی  یا  اولیه  مالکیت  سند 
در  و  شود  اقدام  مقررات  برابر  سند  تنظیم  به  نسبت  مانع  نبودن  صورت  در  و  استعلام 

ارسال دارند. اداره  این  به  و  را اخذ  اولیه عین سند مذکور  مالکیت  ارائه سند  صورت 
 )م الف 13208(

رونوشت: به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
داود فهیمی نیک – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

طبق اعلام بانک مرکزی از آذر ماه نرخ کارمزد خدمات بانکی زیاد 
می شود که جزئیات آن برای ارائه خدمات مختلف اعلام شده است.

به گزارش ایسنا، پس از مدت ها درخواست بانک ها برای افزایش 
کارمزد بانکی سرانجام بانک مرکزی در برابر خواسته آن ها کوتاه آمد و 
با این امر موافقت کرد که از اوایل ماه آذر افزایش کارمزد خدمات بانکی 

اجرا می شود. 
بر این اساس، کارمزد عملیات کارت به کارت به عنوان یکی از 

پرکابردترین خدمات بانکی از ۵۰۰ به ۶۰۰ تومان به ازای هر یک 
میلیون تومان افزایش یافت و در صورت افزایش هر یک میلیون تومان 
در فرایند کارت به کارت معادل ۲۴۰ تومان به این مبلغ افزوده خواهد 

شد. 
برای اطلاع از موجودی کارت باید چه قدر کارمزد بدهید؟

با توجه به اینکه کارمزد خدمات بانکی هزینه های اسمی به منظور 
تنظیم و نگهداری حساب های مختلف و خدمات معاملات جزئی 

برای مشتریان خرده فروشی و تجاری است و براساس میزان هزینه 
تمام شده خدمت بانکی محاسبه می شوند؛ بررسی بخشنامه جدید 
بانک مرکزی بیانگر این است که هزینه اعلام مانده کارت و در صورت 
حساب ۱۰ گردش آخر معادل ۲۴۰ تومان و اعلام مانده کارت از 

طریق خودپردازها به قیمت ۱۲۰ تومان خواهد بود. 
طریق  از  کارت  مانده  اعلام  از  پیش  که  است  حالی  در  این 

خودپردازها معادل ۱۰۰ تومان بوده است. 
علاوه براین، کارمزد اعلام ۱۰ گردش آخر کارت شناسایی، صدور 
انواع کارت مغناطیسی و دریافت حضوری و غیرحضوری قبوض به 

ترتیب ۱۵۰، ۶۰۰۰، ۲۴۰۰ و ۱۲۰ تومان می شود.
کارمزد صدور دسته چک چقدر است؟ 

همچنین، مشتریان بانک ها باید از آذرماه به ازای صدور دسته 
چک به ازای هر برگ معادل ۲۰۰ تومان کارمزد پرداخت کنند که این 
رقم به اضافه هزینه تمبر محاسبه شده و پیش از این، کارمزد صدور 

دسته چک ۱۲۰ تومان بوده است.
از سوی دیگر، ارائه صورت حساب سال جاری هر صفحه ۶۰۰ و 
برای سال های گذشته به ترتیب ۶۰۰ و ۷۲۰ تومان هزینه دارد که این 

ارقام پیش از این، ۵۰۰ و ۶۰۰ تومان بوده اند.
طبق این گزارش، از آذر ماه باید برای صدور رمز جدید کارت 
بانکی در شعبه ۱۰۰۰ تومان پرداخت کرد و نکته حائز اهمیت در 
این زمینه این است که پیش از این بانک مرکزی دستوری مبنی بر 
دریافت خدمات الکترونیکی بانک چون پایا و ساتنا ابلاغ نکرده بود اما 
حالا طبق مصوبه ای که از آذر ماه اجرا می شود، کارمزد انتقال وجه 
بین بانکی پایا یک صدم مبلغ تراکنش با کف ۲۰۰ تومان و تا سقف ۲ 

هزار و ۵۰۰ تومان خواهد بود. 
همچنین،  کارمزد انتقال وجه بین بانکی ساتنا نیز ۲ صدم درصد 

مبلغ تراکنش تا سقف ۲ هزار و ۵۰۰ تومان تعیین شده است.
خدمات پایا و ساتنا چیست؟ 

براین اساس، پایا یک سیستم تبادل اطلاعات بانکی است که به 
بانک ها اجازه می دهد تمامی تبادلات بین بانکی مشتریان خود را به 
صورت الکترونیکی انجام دهند. کاربرد اصلی این سامانه، مکانیزه 
کردن پرداخت های خرد بین بانکی با تعداد انبوه برای مشتریان 
است که پس از تکمیل مراحل پیاده سازی، ارائه خدمات از طریق 
اینترنت را نیز میسر می سازد و به کمک این سامانه، بانک های عضو 
آن می توانند بنا به درخواست مشتری، دستور واریز و یا برداشت وجوه 
در حساب های سایر بانک ها صادر کند. بانک مرکزی با پیاده سازی 
این سامانه، امکان حواله الکترونیکی پول از حسابی در یک بانک به 
حسابی در بانک دیگر )بین بانکی( را فراهم کرده است و مشتریان 
بانک ها با استفاده از پایا می توانند پول را از حساب خود به حسابی در 

بانک دیگر به صورت الکترونیکی حواله کنند.
از سوی دیگر، ساتنا سامانه ای الکترونیکی است که پردازش 
و تسویه تراکنش های بین بانکی و دستور پرداخت های فوری را به 
صورت انفرادی و آنی انجام می دهد. در این سامانه مشتریانی که در 
بانک ملی دارای یکی از انواع حساب )جاری، پس انداز و کوتاه مدت( 
هستند، می توانند نسبت به انتقال وجوه )مبالغ بیش از ۱۵ میلیون 

تومان( به حساب خود یا سایر افراد در سایر بانک ها اقدام کنند.
هزینه سرویس پیامکی بانک چه قدر است؟ 

سامانه ذکر شده به مشتریان یک بانک این امکان را می دهد 
تا با مراجعه به شعب بانک خود یا از طریق سامانه اینترنتی بانک 
حواله هایی با مبالغ بیش از ۱۵ میلیون تومان را به هر حسابی در 
هر بانکی انتقال دهند که مزایای بکارگیری ساتنا را می توان امنیت، 

سرعت و سادگی انجام عملیات آن نام برد. 
در آخر لازم به ذکر است که افتتاح حساب از جمله خدمات بانکی 
بدون هزینه و کارمزد است و هزینه ارسال پیامک برای اطلاع رسانی با 
گرفتن رضایت مشتری معادل ۳۰ تومان به اضافه هزینه پیامک و حق 

اشتراک سالیانه خواهد بود. 

جزئیات کارمزد جدید خدمات بانکی

همچون  می تواند  دولت  برای  مالیاتی  درآمدهای  بر  تکیه 
ایستادن بر لبه تیغ باشد. در واقع تلاش برای افزایش این نوع 
درآمدها در شرایط رکودی با افزایش نرخ های مالیاتی، نتیجه 
معکوس به همراه دارد و به کاهش درآمدهای دولت منجر خواهد 
شد. بنابراین لازم است افزایش درآمدهای مالیاتی در شرایط 

کنونی با استفاده از شناسایی خلأ های مالیاتی انجام شود.
موضوع اصلاح ساختاری بودجه در هفته های اخیر با نزدیک 
شدن به زمان قانونی تقدیم لایحه بودجه به مجلس، بیش از 
پیش مورد توجه قرار گرفته و کارشناسان اقتصادی و نهادهای 
مرتبط نیز در این زمینه پیشنهادهایی را مطرح کرده اند. در این 
میان برخی پیشنهادها با هدف قرار دادن اصلاحات مالیاتی، به 
دنبال اصلاح ساختار بودجه هستند. مالیات به عنوان یکی از 
منابع درآمدی دولت، نقش قابل توجهی در ساختار بودجه دارد.
برخی از پیشنهادهای مطرح شده در حوزه اصلاح نظام 
مالیاتی و با هدف اصلاح ساختاری بودجه، مربوط به شناسایی 
وصول  برای  مشوق  پیش بینی  جدید،  مؤدیان  واحدیابی  و 
معوقه های مالیاتی و کشف فرار مالیاتی و همچنین اجرای نظام 

مالیات بر عایدی سرمایه است.
اصلاح  به  مربوط  پیشنهادهای  کشور  محاسبات  دیوان 
با  ارتباط  و همچنین مواردی در  بودجه سال ۱۴۰۰  ساختار 
برنامه هفتم توسعه را که در برنامه هفتم توسعه قابل اجرا هستند، 
در ۶۲ بند تنظیم و به مجلس شورای اسلامی ارائه کرده است . 

بندهای مربوط به اصلاح نظام مالیاتی که به طور خلاصه به آنها اشاره شد، شامل موارد 
ذیل هستند:

- الزام سازمان امور مالیاتی کشور به شناسایی و واحدیابی سیستمی مؤدیان جدید 
از طریق اطلاعات مربوط به تراکنش های بانکی و ایجاد سازوکار قانونی مبنی بر تکلیف 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور به شناسایی و ثبت اطلاعات اشخاص حقوقی فاقد 
پرونده مالیاتی در پنجره واحد سازمان امور مالیاتی کشور و اداره کل ثبت شرکت ها و 
مؤسسات غیرتجاری موضوع مصوبات مورخ ۲۶ اسفند ۱۳۸۶ و ۲۴ اردیبهشت ۱۳۹۶ 

هیأت وزیران
- پیش بینی مشوق های کارآمد به منظور ایجاد انگیزه برای وصول معوقات مالیاتی و 

کشف فرار مالیاتی در لایحه بودجه سال ۱۴۰۰
- پیش بینی سازوکار لازم مبنی بر تعیین تکلیف و وصول حداقل ۵۰ درصد از 
معوقات مالیاتی در سال ۱۴۰۰ )نظیر تسهیل در فرآیند بخشودگی جرایم( و درج منابع 

حاصله در ردیف جداگانه  در بودجه
- ایجاد بسترهای قانونی لازم به منظور اخذ مالیات بر عایدی سرمایه

دو روی سکه مالیات
تکیه بر درآمدهای مالیاتی برای دولت می تواند همچون ایستادن بر لبه تیغ باشد. در 
واقع تلاش برای افزایش این نوع درآمدها در شرایط رکودی با افزایش نرخ های مالیاتی، 
نتیجه معکوس به همراه خواهد داشت تا جایی که نه تنها درآمدهای دولت را افزایش 

نمی دهد، بلکه منجر به کاهش درآمدهای دولت نیز خواهد شد. بنابراین لازم است 
افزایش درآمدهای مالیاتی در شرایط کنونی با استفاده از شناسایی خلأ های مالیاتی 

کشور انجام شود.
سید محمدهادی سبحانیان عضو هیات علمی دانشگاه خوارزمی پیش از این 
در رابطه با اصلاح نظام مالیاتی در گفت وگو با ایرناپلاس با تأکید بر پرهیز از افزایش 
نرخ های مالیاتی گفته بود: وقتی صحبت از افزایش درآمدهای مالیاتی دولت می شود، 
با توجه به اینکه اقتصاد کشور در دوره رکود قرار دارد، به هیچ وجه افزایش نرخ های 
مالیاتی را توصیه نمی کنیم. به عنوان شخصی که معتقد به افزایش درآمدهای مالیاتی 
دولت هستم توصیه می کنم نرخ های مالیاتی کاهش یابد، اما در مقابل، معافیت های 
گسترده مالیاتی حذف و همچنین موارد فرار مالیاتی شناسایی شود. بسیاری از 
معافیت های مالیاتی گسترده ای که در حال حاضر وجود دارد، فاقد هرگونه توجیه 
منطقی هستند. علاوه بر این فرار مالیاتی گسترده ای که در کشور وجود دارد با اجرای 

درست قوانین قابل جلوگیری است.
به عقیده این کارشناس اقتصادی، افزایش سطح درآمدهای مالیاتی از مجموع 
منابع بودجه نه به معنای افزایش نرخ های مالیاتی بلکه به معنای اصلاح خلأهایی است 
که در نظام مالیاتی وجود دارد. در واقع راه حل، حذف معافیت های گسترده، شناسایی 
پایه های جدید و جلوگیری از فرار مالیاتی است. به عنوان نمونه شناسایی موارد فرار 
مالیاتی، منابع را برای دولت ایجاد می کند که می تواند به طور مستقیم به دهک های 

پایین درآمدی تخصیص داده شود.

برنامه دولت برای اصلاح ساختار بودجه
رئیس سازمان برنامه و بودجه نیز در اصلاح ساختاری بودجه، 
درآمدهای مالیاتی را به عنوان یکی از جایگزین های درآمدخاص 
حاصل از فروش نفت معرفی کرده است. محمد باقر نوبخت با 
اشاره به معافیت های گسترده مالیاتی گفت: طبق قانون ما بیش 
از ۵۰ هزار میلیارد تومان معافیت مالیاتی داریم. این غیر از فرار 

مالیاتی است، اما در کشور ما از پرداخت مالیات معاف هستند.
وی اظهار داشت: بر اساس آنچه که در سیاست های اقتصاد 
مقاومتی مورد تأکید رهبر معظم انقلاب بود، باید از درآمدهای 
مالیاتی بیشتر استفاده کنیم و سهم مالیات را در منابع بودجه 
عمومی افزایش دهیم؛ اما آیا با همین قوانین  و مقررات و با همین 
نظام مالیاتی می توانیم؟ در برنامه  اصلاح ساختار مشخص کردیم 
که یک بخش را می توانیم، اما همه را نمی شود. البته ظرفیت 

بزرگی وجود دارد.
نوبخت بیان کرد: معتقدیم باید شیوه و رویکرد دریافت مالیات 
را از بنگاه به سمت خانوار ببریم. یعنی به جای اینکه درآمد بنگاه 
را مبنای محاسبه مالیات قرار دهیم، درآمد کل خانوار را در نظر 
بگیریم. البته با لحاظ سطح بندی؛ یعنی تا یک سطحی از درآمد، 
خانوارها از پرداخت مالیات معافند و برای درآمدهای کمتر از آن، 
نه تنها مالیات نمی دهند، بلکه به آن ها کمک می شود و یارانه 
باید  سطح  آن  از  بالاتر  درآمدهای  برای  اما  می شود؛  پرداخت 
مالیات بدهند. این موضوع را به عنوان »مالیات بر خانوار« تعریف 

کردیم و در برنامه  اصلاح ساختار هم آوردیم.
سنگینی پیشنهاد مجلس بر دوش خانوارهای کم درآمد

با وجود تأکید بر عدم افزایش نرخ مالیات توسط کارشناسان اقتصادی و دولت، 
کمیته اصلاح ساختار بودجه مجلس به دنبال افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش 

افزوده از ۹ به ۱۰ درصد است .
بر اساس تعریف سازمان امور مالیاتی، مالیات بر ارزش افزوده نوعی مالیات بر 
مصرف است که در شمار مالیات های غیرمستقیم قرار می گیرد. این مالیات درواقع 
نوعی مالیات چندمرحله ای است که در مراحل مختلف زنجیره تولید-توزیع بر اساس 
درصدی از ارزش  افزوده کالاهای تولید شده یا خدمات ارائه  شده دریافت می شود. 
اجرای نظام مالیات بر ارزش  افزوده در کشور همچون دیگر انواع مالیات ها برای تأمین 

درآمدهای پاک مالیاتی و با هدف انتقال بار مالیاتی از تولید به مصرف است.
با این حال همه کالاها و خدمات مشمول این مالیات نیستند. در واقع از آنجایی 
که دولت ها به دنبال کسب بیشترین درآمد از مالیات بر ارزش افزوده هستند، مالیات 
نوع  این  می شود.  وضع  ضروری  و  پرمصرف  کالاهای  بر  معمولًا  افزوده  ارزش  بر 
کالاها بخش عمده سبد مصرفی خانوارهای کم درآمد را تشکیل می دهند. بنابراین 
گفته می شود سنگینی مالیات بر ارزش افزوده را گروه های کم درآمد بیشتر احساس  
می کنند. حال باید دید تصمیم نهایی مجلس در اصلاح ساختار بودجه، باری بر دوش 

این خانوارها خواهد بود یا خیر.

سنگینی پیشنهاد مجلس بر دوش خانوارهای کم درآمد؛

بار مالیات ۱۴۰۰ بر دوش کجا خواهد بود؟
ی

تکرار تجربه تلخ رشد تورم با اجرای طرح های حمایتی بدون پشتوانه؛

چرا امکان اجرای کالابرگ الکترونیکی
 وجود ندارد؟

 کوپن ما را به یاد اولین روزهای تحریم، ایام سخت جنگ، اوایل دوران بازسازی و صف های 
پرازدحام و طولانی در گرما و سرما می اندازد. به همین دلیل است که با خبر تصویب کالابرگ 

الکترونیکی در مجلس نگران می شویم.
اولین بار کوپن یا همان کالابرگ آبان ماه سال ۵۹ وارد اقتصاد کشور و زندگی مردم شد تا 
۳۰ سال مردم منتظر اعلام اعداد کوپن برای تهیه روغن، قند و شکر و ... ماندند. در سال ۸۹ 
هم آخرین شماره کوپن قند و شکر اعلام و پرونده توزیع کالاهای اساسی با کاغذهای رنگی 
برای مردم بسته شد و جای آن را طرح هدفمندی یارانه ها گرفت. حالا پس از گذشت ۹ سال 
زمزمه هایی از برگشت کوپن با شکل الکترونیکی شنیده  می شود و برخی از نمایندگان با تصویب 

آن معتقدند، از این طرق می توانند مشکل مردم را برای تامین کالای اساسی حل کنند.
هر چند دولت مخالف برگشت کوپن به اقتصاد کشور است و مسئولان در جایگاه های 
مدیریتی مختلف بارها مخالفت خود را اعلام کرده اند اما مجلس در نهایت هفتم آبان ماه طرح 
تامین کالای اساسی را با ۲۱۵ رای موافق تصویب کردند. در صورت اجرای این طرح، قرار بر این 
است برای سه دهک اول که جمعیت آنها حدود ۲۴ میلیون نفر است و مجموع درآمد ماهانه آن ها 
به کمتر یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان می رسد، به هر عضو خانوار تا ۵ نفر ماهانه ۱۲۰ هزار تومان 
پرداخت  شود. همچنین برای ۴ دهک بعدی  با حدود ۳۶ میلیون نفرجمعیت به هر عضو خانوار 
تا ۵ نفر ماهانه ۶۰ هزار تومان واریز شود که در مجموع اجرای این طرح ۳۰ هزار میلیارد تومان 

هزینه در بر خواهد داشت.
بسیاری از کارشناسان بر این باورند هر چند طرح نمایندگان مجلس، روی کاغذ ایده خوبی 
به نظر می آید اما در اجرا نه تنها گره ای از مشکلات مردم باز نمی کند بلکه متضرران اصلی همان 
دهک های اول هستند چرا که بزرگ ترین علامت سوال این طرح، مشخص نبودن منابع مالی 

است و اجرای این طرح بدون پشتیبان مالی، تورم را تهدید می کند.
تامین کالای اساسی،  با اجرای طرح  در کنار دیگر دلایل، مهم ترین علت مخالفت ها 
نامشخص بودن محل تامین منابع ۳۰ هزار میلیارد تومانی این طرح است. هر چند عده ای از 
نمایندگان مجلس گفته اند که دولت برای تامین منابع مالی این طرح می توانند دارایی خود را 

بفروشد اما به طور دقیق جزییاتی از آن اعلام نکرده اند.
در حال حاضر دولت برای جمعیت حدود ۸۰ میلیون نفری سالانه ۴۲ هزار میلیارد تومان 
یارانه نقدی ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومان واریز می کند که برای همه واضح است که پرداخت این مبلغ 
به صورت فراگیر، نتوانسته مشکل معیشت دهک های کم درآمد را برطرف سازد. حالا قرار شده 
طرحی شبیه به یارانه نقدی که دولت با نحوه اجرای آن از ابتدا مخالف بوده، دوباره به اجرا برسد.
واقعیت اقتصاد ایران این است که هنوز هیچ صنعت و هیچ درآمد دیگری از جمله درآمدهای 
مالیاتی -آن هم در شرایط شیوع ویروس کرونا که بسیاری از کسب و کارها دچار آسیب شدند 
و توان پرداخت مالیات ندارند- نتوانسته جای پول نفت را بگیرد و کشورمان سخت ترین دوران 
تحریم ها را پشت سر می گذارد بنابراین اجرای طرح هایی مانند تامین کالای اساسی با هزینه 
۳۰ هزار میلیارد تومانی نه تنها کمکی به مردم نمی کند بلکه ممکن است منجر به رشد نقدینگی 
و ادامه افزایش نرخ تورم در این شرایط اقتصادی شود که قطعا دود آن اول به چشم دهک های 

پایین جامعه که در ردیف اول مخاطبان این طرح قرار دارند برود.     
باید توجه داشته باشیم که دولت در این دوره بی پولی که هزینه دور زدن تحریم ها و هزینه 
مخالفت عده ای با پیوستن به FATF را هم می پردازد، برای تامین منابع یارانه نقدی مجبور به 
فروش ۴۰ هزار میلیارد تومان اوراق شده که طبق گفته »علی ربیعی« سخنگوی دولت حتی 

این امکان هم برای اجرای طرح تامین کالای اساسی یا همان کالابرگ الکترونیکی وجود ندارد.
وقتی در شرایطی که پول های ایران در برخی از کشورها بلوکه شده، نفت به فروش نمی رود، 
گرفتار سخت ترین تحریم ها هستیم، در لیست سیاه FATF قرار گرفته ایم و صادرات و برگشت 
ارز حاصل از آن محدود شده و منابع اجرای این گونه طرح ها وجود ندارد، یعنی تنها راه برای 
اجرا مقروض شدن بانک مرکزی و رشد نقدینگی است. یعنی تکرار همان اتفاق تلخی که در 
دولت دهم برای اجرای مسکن مهر افتاد و نرخ تورم را به ۴۰ درصد رساند. در آن دوره و سال های 
بعد از آن تا زمانی که دولت یازدهم توانست نرخ تورم را کاهش دهد، این اقشار ضعیف بودند 
که بیشترین آسیب و هزینه را متحمل شدند درحالی که منشا این تورم اجرای طرح های بدون 

پشتوانه برای حمایت از همان قشر بود.  
هر چند به دلایل متعدد تامین کالاهای اساسی از طریق کالابرگ الکترونیکی طرح ناکارآمد 
و سیاست اشتباهی به نظر می رسد اما انتقادی که به دولت وارد است و باعث شده چنین 
طرح هایی برای اصلاح روند پیشنهاد شود، این است که چرا با وجود اختصاص ۱۴ میلیارد دلار 
ارز دولتی)۴۲۰۰ تومانی( به تامین کالاهای اساسی، این اقلام با قیمت واقعی به دست مردم 

نمی رسد.
وجود رانت در توزیع این کالاها یا در ابتدای اجرای اختصاص ارز دولتی را نمی توان انکار کرد. 
اما راهکار دقیق مجلس برای حذف این رانت در سیستم کالابرگ الکترونیکی چیست در حالی 
که تجربه جریان رانت را در ۳ دهه کوپن کاغذی داشتیم و در هیچ دوره ای امکان حذف این رانت 
به وجود نیامد. یا اینکه چه تضمینی وجود دارد سرپرست خانواده به کوپن فروشی با وجود آنکه 
قرار است به صورت الکترونیکی باشد، اقدام نکند و شارژ کارت خود را با هزینه کمتر از ۱۲۰ هزار 
تومان در اختیار فرد دیگری قرار ندهد؟ نقد شدن این اعتبار خود به افزایش نقدینگی و در ادامه 

به رشد نرخ تورم کمک می کند و کالاهای یارانه ای باز هم به دست مخاطب اصلی نمی رسد.
موضوع دیگر میزان کیفیت کالاها در این طرح است. در ارایه سبد کالا به خانوار دیدیم 
که مردم از کیفیت پایین برخی از کالاهای موجود در سبد گله مند بودند. با توجه به تجربه ۳۰ 
ساله کوپن کاغذی و سبد کالا، این احتمال وجود دارد که کالاهایی که برای خرید با کارت های 
اعتباری در نظر گرفته می شوند از کیفیت پایینی برخوردار باشند چراکه تولید و توزیع تکلیفی 
دارند و اعتراض و شکایت هم معمولا از دایره حوصله مصرف کنندگان و مخاطبان آن خارج است 

و سود این کم فروشی به جیب سودجویان و رانت خواران خواهد شد.   
از سوی دیگر زیرساخت های اجرای این طرح هنوز فراهم نیست و اگر امکان شناسایی 
خانوار در دهک ها با این جزییات وجود داشت، دولت و مجلس می توانستند نحوه اجرای طرح 
هدفمندی یارانه ها را تغییر دهند یا طرح های مالیاتی را به اجرا برسانند. به همین دلیل »اسحاق 
جهانگیری« معاون اول رییس جمهوری چندی پیش اجرای طرح تامین کالای اساسی را یک 
وهم خواند. تمام موضوعات نشان می دهد اجرای طرح تامین کالای اساسی از طریق کالابرگ 

الکترونیکی، ضیافت شامی است که کسی توان پرداخت صورت حساب آن را ندارد.   

دریچه
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هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001006234 شماره  رای   -1
1398114430001001833 مربوط به محمد ایرانی خواه فرزند حسین در چهار دانگ 
مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 147/70 مترمربع پلاک 
شماره 6455/1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سهم الارث 
متقاضی به موجب گواهی حصر وراثت به شماره دادنامه 9709972524004226 مورخ 
1397/11/23 از مالکیت عزت شعبانی صادره در دفتر 138 صفحه 184)م الف 7947(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001006235 شماره  رای   -2
1398114430001001835 مربوط به فاطمه ایرانی خواه فرزند حسین در دو دانگ 
مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 147/70 مترمربع پلاک 
شماره 6455/1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سهم الارث 

متقاضی به موجب گواهی حصر وراثت به شماره دادنامه 9709972524004226 
مورخ 1397/11/23 از مالکیت عزت شعبانی صادره در دفتر 138 صفحه 184)م الف 

)7948
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001007184 شماره  رای   -3  
1399114430001000855 مربوط به محمد اکبری اصفهانی فرزند حسین در 
ششدانگ یک باب کارگاه به مساحت 306/93 مترمربع پلاک شماره 11232 اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره 120232 مورخ 

1378/05/05 دفترخانه 20 قم )م الف7954(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001007612 شماره  رای   -4  
1399114430001000601 مربوط به حسن کریمی فرزند عباسعلی در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت 165/54 مترمربع پلاک شماره 10275 اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 446 

صفحه 226 به موجب سند قطعی 11307 مورخ 1391/01/26 دفترخانه 55 قم )م 
الف7956(

مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک 
قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:99/08/11
تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/08/27
محمودمهدوی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330002003077 شماره  رأی   -1
1396114430002001917مربوط به سلمان مرادی فرزند الهوردی درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60 مترمربع پلاک شماره 
1967 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری 

مع الواسطه از مهدی شاکری)م الف7945(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330002009580 شماره  رأی   -2
درقسمتی  غلامعلی  فرزند  زند  علمدار  به  مربوط   1391114430002001879
ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 128/44 مترمربع پلاک 
شماره 2337/2 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مالکیت متقاضی 

طی سند مالکیت مشاعی ثبت دفتر 158 صفحه 181)م الف7946(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330002009732 شماره  رأی   -3
1399114430002000269 مربوط به محمدرضا امیرآبادی فراهانی فرزند عزت اله در 
3 دانگ مشاع ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60 مترمربع 
پلاک شماره 1950/358 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی خریداری مع الواسطه از علی اکبر مشایخی ثبت دفتر 147 صفحه 34)م الف7949(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330002009733 شماره  رأی   -4
1399114430002000902 مربوط به ربابه امیرآبادی فرزند شمس اله در 3 دانگ 

مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60 متر مربع پلاک 
شماره 1950/358 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از علی اکبر مشایخی ثبت دفتر 147 صفحه 34 )م الف7950(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002027169 شماره  رأی   -5
1397114430002000319 مربوط به یوسفعلی رجبلو فرزند بهرامعلی در3 دانگ 
مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 210 مترمربع پلاک 
شماره 1939 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از محمد ابراهیم قنبری شاهنجری و محمد قنبری شاهنجری 

ثبت دفتر 122 صفحه 511)م الف 7951(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002027166 شماره  رأی   -6
1397114430002000318 مربوط به مسلم براتی فرزند نصیر در 3دانگ مشاع از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 210 مترمربع پلاک شماره 
1939 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی خریداری مع 
الواسطه از محمد ابراهیم قنبری شاهنجری و محمد قنبری شاهنجری ثبت دفتر 122 

صفحه 511)م الف 7952(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330002009346 شماره  رأی   -7
1398114430002002451 مربوط به رضا فرجی جاسبی فرزند امان اله در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 114/70 مترمربع پلاک 
شماره 2455 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از وراث سید احمد علوی ثبت دفتر 22 صفحه 556)م الف7953(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330002009751 شماره  رأی   -8

1398114430002001562 مربوط به نرگس نقی نژاد فرزند محمدحسین در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 100 مترمربع پلاک شماره  
2607/4/63 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مالکیت متقاضی طی 

سند رسمی شماره 25078 مورخ 91/1/16 دفترخانه 47 قم)م الف7955(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330002008492 شماره  رأی   -9
از  به زهرا مکاری فرزند مرتضی در قسمتی  1398114430002001261 مربوط 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 51/90 مترمربع پلاک 
شماره 2280 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از محمدعلی جناب زاده اردکانی)م الف7957(

مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی 
دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول:99/08/11 
تاریخ انتشارنوبت دوم:99/08/27
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

ی

سمیعی مدیرعامل باشگاه پرسپولیس:

 قهرمانی آسیا نخستین هدفم 
در پرسپولیس است

مدیرعامل باشگاه پرسپولیس، گفت: نخستین هدف 
من، قهرمانی پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا است که با 

کمک همه هواداران و پیشکسوتان باید به این مهم دست یابیم.
»جعفر سمیعی« روز شنبه پس از معارفه به عنوان مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در 
جمع خبرنگاران، اظهار داشت: در ابتدا از اعضای هیات مدیره تشکر می کنم که به 
من اعتماد داشتند و این مسوولیت سنگین را برعهده من گذاشتند و امیدوارم در این 

راه موفق باشیم.
وی با اشاره اهمیت حمایت پیشکسوتان از باشگاه پرسپولیس، ادامه داد: امیدوارم 
با کمک بزرگان، پیشکسوتان و هواداران باشگاه پرسپولیس بتوانیم در این مسیر با 
موفقیت عمل کنیم. برنامه های خود را به صورت رسمی اعلام کردم و تمام توان خود را 

به کار خواهم بست که این اهداف را اجرایی کنیم.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس گفت: اولین هدف من قهرمانی پرسپولیس در 
لیگ قهرمانان آسیا است که این هدف به دست نخواهد آمد مگر اینکه هواداران، 
پیشکسوتان، کادر فنی و کادر مدیریتی همه تلاش خود را برای موفقیت به کار گیرند و 

بتوانیم ۲۹ آذرماه جشن ملی را در کشور برپا کنیم.
وی در پاسخ به این سووال که آیا با کادر فنی جلسه برگزار کرده است، گفت: با 
کادر فنی هنوز صحبتی نداشتم اما آنها با وجود همه کمبودها زحمت کشیدند و تیم 
را قهرمان لیگ برتر و فینالیست لیگ قهرمانان کردند و به طور قطع از این کادر فنی 

توانمند حمایت خواهیم کرد تا موفقیت های بیشتری را رقم بزنیم.
سمیعی با اعلام دومین هدف خود در باشگاه پرسپولیس اظهار داشت: پرسپولیس 
مشکلات مالی دارد و در گام دوم خود سعی می کنیم با تشکیل کمیته اقتصادی 
مشکلات را برطرف کنیم و روند خصوصی سازی نیز که تا جاهای خوبی پیش رفته 

سریعتر انجام شود.
وی در خصوص انتقاد برخی نمایندگان مجلس بعد از انتخاب او گفت: ما سعی و 
تلاش خود را خواهیم کرد که در این راه سخت موفق باشیم و امیدوارم نتیجه کار خوب 

باشد.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در خصوص اینکه آیا به دنبال تغییر مدیران باشگاه 

است، اظهار داشت: فعلا تمامی دوستان با قدرت به کار خود ادامه خواهند داد.
وی در خصوص جایگاه قبلی خود )مدیرکلی حراست وزارت ورزش و جوانان( 
گفت: از مدیرکلی حراست وزارت ورزش استعفا دادم چون طبق قانون دیگر نمی توانم 

در آن مسوولیت فعالیت کنم و نباید ۲ شغله باشم.
سمیعی با اشاره به انتخاب »ابراهیم شکوری« به عنوان معاون اجرایی باشگاه، 
خاطر نشان کرد: او از پیشکسوتان باشگاه است و می تواند به باشگاه کمک کند. بی 

تردید از توانمندی های او به بهترین شکل استفاده خواهیم کرد.
وی در خصوص اینکه آیا همچنان با کارگزار باشگاه همکاری خود را ادامه خواهد 
داد، اظهار داشت: کارگزار با باشگاه قرارداد دارد و با تمام قدرت از او حمایت خواهیم 

کرد و امیدورام در کنار هم دست به کارهای بزرگی بزنیم.
سمیعی در واکنش به اضافه شدن او به هیات مدیره باشگاه گفت: حضورم در هیات 
مدیره با تشخیص مسوولان خواهد بود و اگر نیاز باشد حتما این اتفاق رخ خواهد داد. 
به دنبال ایجاد زیر بنا در باشگاه هستیم و قطعا سخنگویی را هم به زودی معرفی خواهیم 

کرد.

علیرضا کتیرایی: 

مربیگری دشوارتر از دوران قهرمانی است

مربی جوان کاراته ایران با بیان اینکه در ورزش دیواری کوتاه تر از مربی وجود ندارد، 
گفت: اگر افتخار و پاداش باشد سهم مربی از همه کمتر است و در صورت نگرفتن 

نتیجه، همه تقصیرها را متوجه ما می دانند.
»علیرضا کتیرایی« از مربیان جوان کاراته ایران که همچون دوران قهرمانی در 
مربیگری نیز در جمع بهترین ها قرار دارد در گفت وگو با ایرنا، اظهار داشت: ابتدا باید 
روز مربی را به تمام مربیان کاراته ایران و افرادی که افتخار شاگردی آنها را داشتم تبریک 
بگویم. همچنین تبریک ویژه ای نیز به »غلامرضا دباغیان«  مربی خودم بگویم که نقش 

اصلی را در پیشرفتم داشته است.
وی با بیان اینکه مربیگری دشوارتر از دوران قهرمانی است، ادامه داد: در مربیگری 
استرس بسیار بیشتر است و مسوولیت چندین نفر را از لحاظ فنی در اختیار دارید و 

نباید اجازه بروز حاشیه را بدهید. در مجموع مربیگری یکی از سخت ترین کارها است.
کتیرایی با بیان اینکه در ورزش ایران مربیان مظلوم هستند، تصریح کرد: اگر 
موفقیتی باشد نقش مربیان کمرنگ جلوه داده می شود و چنانچه با شکست مواجه 

شوید، همه تقصیرها متوجه مربی می شود که این عادلانه نیست.
قهرمان سابق جهان، گفت: در مراسم تجلیل از قهرمانان نیز، سهم پاداش مربیان 
از همه کمتر است. مربیان خیلی مظلوم هستند و این تبعیض ها ناراحت کننده است.

سرمربی تیم کاراته پاس در خصوص احتمال حضور تیمش در فصل جدید لیگ 
کاراته، گفت: کارهای مقدماتی را انجام دادیم و اگر مبنا بر انجام مسابقات باشد، حتما 

شرکت خواهیم کرد.
وی در خصوص احتمال برگزاری مسابقات به صورت مجازی، گفت: در بخش 
کومیته )مبارزه( اصلا امکان برگزاری مجازی مسابقات وجود ندارد و بهتر است در این 

خصوص صحبتی نکنیم.
این مربی جوان گفت: متاسفانه اخبار خوبی در خصوص کرونا منتشر نمی شود 
و امیدوارم ابتدا شرایط به گونه ای باشد که مردم به زندگی عادی بازگردند و در کنار آن 

مسابقات ورزشی هم برگزار شود.
وی در مورد شرایط تیم ملی کاراته ایران، توضیح داد: شرایط قهرمانان جهان که 
سهمیه گرفته یا در آستانه کسب سهمیه هستند، تقریبا برابر است. باید از سیاست های 
فدراسیون در خصوص برگزاری اردوها مطلع شویم. باید شرایط محیطی طوری فراهم 
شود که کاراته کاها بعد از مدت ها در اردو حضور یافتند و اگر مسابقاتی برگزار شد، آنها 

بتوانند همچون گذشته با قدرت به مصاف حریفان بروند.
در مرحله اول رقابت های جهانی بازی های الکترونیکی ؛

ورزشکار قمی قهرمان مسابقات الکترونیکی 
غرب آسیا شد

مرتضی محمدی در مرحله اول رقابت های جهانی بازی های الکترونیکی با شکست 
حریفان خود، ضمن قهرمانی در منطقه غرب آسیا به مرحله نهایی  این رقابت ها راه 

یافت.
رئیس کمیته ورزش های الکترونیکی هیات ورزش همگانی قم اعلام کرد: این 
ورزشکار قمی در رشته فوتبال الکترونیک به مصاف حریفان خود از کشور های امارات 
متحده عربی، ازبکستان، قرقیزستان و قزاقستان رفت و توانست با پیروزی در بازی 

نهایی بعنوان نفر اول منطقه غرب آسیا به جمع ۱۶ نفر مرحله نهایی صعود کند.
سید محمود رضوی ادامه داد: ورزشکاری از تهران سال گذشته موفق به کسب 
عنوان قهرمانی مسابقات الکترونیکی جهان شد که این ورزشکار قمی با شکست این 
حریف قدرتمند در مسابقات کشوری و انتخاب به عنوان نماینده کشورمان در مسابقات 

حهانی، راه همواری تا قهرمانی جهان در این رشته ورزشی دارد.
رضوی افزود: مسابقه قهرمانی غرب آسیا به عنوان مرحله اول مسابقات جهانی 
بازی های الکترونیکی روز جمعه نهم آبان ماه جاری به صورت آنلاین میان قهرمانان 
پنج کشور غرب آسیا برگزار شد که با توجه به مشکلات فنی برج میلاد به عنوان محل 
تعیین شده برای وزشکار قمی، این ورزشکار در باشگاه شمشاد قم به صورت آنلاین به 

مصاف حریفان خود رفت.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه مسابقات بازی های الکترونیکی به عنوان یکی از 
رشته های بازیهای آسیایی۲۰۲۲ و نیز المپیک پاریس انتخاب شده است، این ورزشکار 
قمی این شانس را دارد تا با درخشش در سطح جهانی و حفظ جایگاه خود در سطح 

ملی اولین سهمیه المپیک قم و ایران در این رشته را کسب کند.
رئیس کمیته ورزش های الکترونیکی هیات ورزش همگانی قم، با اشاره به ظرفیت 
رشته ورزش های الکترونیکی در قم گفت: همواره  قم یکی از استان های قوی در این 

رشته بوده و مسابقات استانی  با استقبال گسترده مواجه شده است
انجمن ورزشهای الکترونیک ایران تحت پوشش فدراسیون ورزشهای همگانی از 
سال ۸۵ فعالیت خود را در ایران آغاز کرده است که در این مدت ، مدال های جهانی و 

آسیایی و مقام های خوبی را در این رشته کسب کرده است.

اخبار

کریمی  گفت:  استقلال  فوتبال  تیم  پیشکسوت 
رفتن  بخواهیم غصه  اینکه  ولی  ای است  ارزنده  بازیکن 

او را بخوریم کار غلطی انجام داده ایم.
از  اش  ارزیابی  اینکه  خصوص  در  فریبا  بهتاش 
تیم  که  فعلا  داشت:  اظهار  چیست  فصل  این  استقلال 
به  توجه  با  است.  دوستانه  های  بازی  برگزاری  حال  در 
به  فنی  کادر  که  است  طبیعی  ها  بازی  به  شدن  نزدیک 
را  خود  ارزیابی  بازیکنان  از  تا  دوستانه  های  بازی  فکر 

باشد. داشته 
گل   3 روزجمعه  بازی  در  خوشبختانه  افزود:  وی 
تدارکاتی  که  گذشته  بازی   3 در  اما  زدند  حریف  به 
این  بابت  کمی  من  و  رسید  ثمر  به  کمی  گلهای  بود 
استقلال  دارم  دوست  شخصه  به  بودم.  نگران  موضوع 
این  پر گل تمام کند هر چند در  را  بازی هایش  همیشه 
ارسلان  و  نداشت  حضور  دیاباته  تدارکاتی  دیدارهای 

مطهری هم در یک بازی غایب بود.
علی  جدایی  به  اشاره  با  استقلال  تیم  پیشکسوت 
مهره  شک  بدون  کرد:  عنوان  استقلال  از  کریمی 
بودم  گفته  همیشه  شد.  جدا  استقلال  از  ای  ارزنده 
او در  وزنه محسوب می شود.  تیم یک  برای  که کریمی 
ولی  زد  تیم  برای  مهمی  و  حساس  گلهای  قبل  فصل 
غلطی  کار  بخوریم  را  او  رفتن  غصه  بخواهیم  اینکه 

است.
که  داریم  بازیکن   3-2 ما  کرد:  خاطرنشان  فریبا 
وظیفه  این  ولی  دارند  را  شدن  کریمی  علی  توانایی 
فوتبال  بسازد.بازیکنان  را  آنها  که  است  فنی  کادر 
شود  می  اما  است  ذاتی  فوتبالشان  بازی  سبک  معمولا 
آنها  های  مشورت  و  نظرات  و  فنی  کادر  های  ایده  با 

داد. تغییر  را  بازیکنان  فوتبالی  تفکر 
باقری  و  رضاوند  اسماعیلی،  شد:  یادآور  وی 
توانایی  که  هستند  استقلال  هافبک  خط  بازیکنان 

تیم  به  هم  پور  مهدی  مثل  بازیکنی  و  دارند  زیادی 
بیاید.  استقلال  کمک  به  تواند  می  او  که  شده  اضافه 
و می دیدم  را در ذوب آهن رصد می کردم  او  بازی  من 
مقابل  یار  برداشتن  برای  خوبی  توانایی  بازیکن  این  که 

بلند دارد. خود و همچنین پاس های 
پور  مهدی  اگر  داد:  ادامه  استقلال  پیشکسوت 
که  بازیکنان  برخی  مثل  و  کند  پیدا  را  خودش  بتواند 
می  دست  از  را  خود  توانایی  پرسپولیس  و  استقلال  در 
فکری  تیم  برای  خوبی  مهره  تواند  می  نباشد  دهند 
باشد. مثلا بختیار رحمانی بازیکن قابلی بود ولی بازی 
تلاش  خیلی  باید  پور  مهدی  نگرفت.  استقلال  در  او 

ثابت کند. تا خودش را در استقلال  کند 
بازی  در  را  استقلال  که  سوال  این  به  پاسخ  در  وی 

بازی  یک  من  گفت:  است  دیده  چطور  دوستانه  های 
بازی  آن  در  موسوی  احمد  دیدم.سید  نزدیک  از  را  تیم 
خوبی  بازیکن  تواند  می  داد  نشان  و  کرد  کار  خوب 
بازی  چون  داشتم  آشنایی  نیز  مرادمند  بازی  با  باشد. 
قابلی  بازیکن  نیز  کردم.او  می  رصد  را  شهرخودرو  های 
فقط  نفرات  این  اما  دارد  زیادی  های  توانایی  که  است 

بیفتند. جا  که  خواهند  می  زمان 
جواب  و  سوال  را  پرسپولیس  و  استقلال  مدیران  چرا 

کنند؟ نمی 
خصوص  در  ایران  فوتبال  ملی  تیم  اسبق  بازیکن 
پرسپولیس  و  استقلال  در  مدیریتی  شدگی  رها  دلایلی 
نابسامانی که منجر به بسته  اینکه چه عواملی در این  و 
و  ناکارآمد  نفرات  جذب  انتقالات،  و  نقل  پنجره  شدن 

تیمی   2 پرسپولیس  و  استقلال  گفت:  دارند  تاثیر   ....
دارند.وقتی  حساسیت  آن  روی  کشور  کل  که  هستند 
هیات  نقش  که  فهمیدم  بیشتر  رفتم  مجلس  به  من 
مدیره در استقلال چقدر مهم است و حساسیت زیادی 
آشنا  کار  حساسیت  با  چند  هر  دارد،  وجود  آنها  روی 

بودم.
های  انتخاب  تیم  دو  برای  متاسفانه  افزود:  فریبا 
چند  طی  استقلال  همین  در  و  نگرفته  صورت  درستی 
فتحی،  افتخاری،  مثل  متعددی  نفرات  اخیر  سال 
خلیل زاده،فتح  الله زاده، سعادتمند و حالا هم مددی 
صفحات  در  مردم  دیگر  سوی  از  اند.  شده  انتخاب 
می  دخیل  ها  انتخاب  این  در  را  خودشان  هم  مجازی 
دارد  سعی  ورزش  وزیر  که  است  دلیل  همین  به  دانند. 

2 باشگاه راحت شود! از دست این 
به  ورزش  وزارت  کرد:  تصریح  استقلال  پیشکسوت 
واگذار  را  باشگاه   2 این  تا  دنبال خصوصی سازی است 
از  یکی  چند  هر  شود  راحت  انتقادات  همه  از  و  کند 
تا  که  است  پخش  حق  سازی  خصوصی  های  شاخصه 
حل نشود فایده ای نخواهد داشت. با شرایط فعلی هم 
بدهی  دارد.  ادامه  باشگاه  دو  مورد  در  ها  داستان  این 
می  فکر  دور  از  همه  و  هستند  انباشته  همیشه  مثل  ها 
در  شوند  می  باشگاه  وارد  وقتی  است،  راحت  کار  کنند 

فرار می کنند. عرض چند ماه 
در  مشکلات  از  یکی  متاسفانه  کرد:  تاکید  وی 
آنها  از  کس  هیچ  که  بوده  این  اخیر  سالهای  مدیران 
سوال و جواب نکرده است. مدیری که آمده و بازیکنان 
که خیلی خوب  مثل شفر  مربی  یا  کرده  ناکارآمد جذب 
هیچ  به  گرفت  خدمت  به  ضعیفی  نفرات  ولی  کرد  کار 
مشکلات  اینگونه  از  ندادند.  را  کارهایشان  جواب  کس 
صورت  به  باید  که  است  زیاد  باشگاه  دو  مدیریت  در 

پرداخت. آن  به  مفصل 

فریبا پیشکسوت تیم فوتبال استقلال:

غصه خوردن بابت جدایی کریمی غلط است

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال، گفت: مشکل استقلال از مدیریت باشگاه است، 
چرا که این تیم از نظر فنی چیزی کم ندارد.

کمتر از یک هفته به آغاز لیگ بیستم باقی مانده و هواداران استقلال امیدوار هستند 
تا امسال بوانند با کادر فنی تمام استقلالی قهرمانی را پس از سال ها کسب کند. اما 
همچنان این تیم با حواشی مواجه است که ممکن است برای آبی پوشان خطرساز شود.

در همین راستا با حسن روشن پیشکسوت استقلال صحبت هایی انجام دادیم که 
در زیر می خوانید:

شرایط این روزهای استقلال را چطور می بینید؟
بعد از مدت ها یک کادر فنی تمام استقلالی به این تیم آمده است. هم کادر فنی و 
هم بازیکنان از هم شناخت دارند و این موضوع می تواند ما را امیدوار کند. اما همچنان 
اصلی ترین مشکلی که مانع موفقیت استقلال در سال های اخیر بوده در باشگاه پابرجا 

است.
چه مشکلی؟

مدیریت کلان استقلال مشکل دارد. الان طبق شنیده ها همه با هم مشکل دارند 
و معلوم نیست چه کسی مدیر است و چه کسی عضو هیات مدیره. باید افراد طبق 
توانایی هایشان به کار گرفته شوند نه به خاطر خیلی از مسائل دیگر. تا زمانی که مدیریت 

باشگاه اینگونه باشد به نظر من موفقیت دور از دسترس است.
همچنان صحبت در مورد تغییرات در مدیریت باشگاه مطرح است.

درست است اما چه فردی می تواند از ظرفیت های نام استقلال به نفع این باشگاه 
استفاده کند؟ استقلال مدیر دلسوز می خواهد تا بتواند تیم را به آرامش برساند.

با این حال چقدر احتمال می دهید استقلال بتواند پس از سال ها در لیگ قهرمان شود؟
نمی گویم که درصد موفقیت کم است اما اگر موفقیت هم صورت گیرد مقطعی 

خواهد بود. استقلال باید از ریشه درست شود.
محمود فکری می تواند روزهای خوبی را برای هواداران رقم بزند؟

اگر مدیریت پشتیبانی خوبی از تیم داشته باشد، امکان موفقیت وجود دارد. کادر 
فنی باید توجه داشته باشند که استقلال تیم های دیگر نیست که پیش از این در آن کار 
کرده اند. از طرفی وجود یک مربی بدنساز خوب برای استقلال واجب است و امیدوارم با 

بدنسازی خوب تیم بتواند برای فصلی خوب آماده شود.
علی کریمی هم دیگر به صورت رسمی از استقلال جدا شد. نظر شما در مورد این 

بازیکن چیست؟
اگر تیم بزرگی مانند استقلال بخواهد از جدایی یک بازیکن ضربه بخورد، همان 
بهتر است بازیکن برود. هر بازیکنی می خواهد برود باشگاه نباید مانع شود اما باشگاه 

زحمت بازیکن را کشیده و باید با فروش او درآمدزایی کند نه اینکه به خاطر عدم مدیریت 
صحیح بازیکن به راحتی جدا شود. بازیکن از کنار استقلال به شهرت و تیم ملی رسیده 
است اما باشگاه از او چه نفعی می برد. این همان مشکل عدم مدیریت صحیح است. 
منچستریونایتد بکهام را در اوج فروخت چون برای باشگاه درآمد داشت. اما در باشگاه 

استقلال، بازیکن هر زمانی بخواهد می آید و هر زمانی بخواهد می رود.
نظر شما راجب بازیکنانی که تازه به استقلال اضافه شدند چیست؟

هیچ کدام از این نفرات را نمی شناسم. امیدوارم در استقلال موفق شوند.

حتی محمد نادری که از پرسپولیس آمد؟
راستش را بخواهید اسمش را شنیده بودم اما شناختی از این بازیکن ندارم. او اولین 

بازیکنی نبود که از پرسپولیس آمده است.
به عنوان سوال پایانی؛ استقلال همچنان با حواشی زیادی از درون و بیرون تیم دست 

و پنجه نرم می کند. نظر شما در این باره چیست؟
متاسفانه در جایی که احترام ها حفظ نشود، این شرایط به وجود می آید. امیدوارم کادر 

فنی اوضاع را کنترل کند.

حسن روشن:

برای موفقیت باید مشکلات مدیریتی استقلال حل شود
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بر  تاکید  با  دهم  مجلس  نماینده  سیاوشی«  »طیبه 
نقش سیاست خارجه در برون رفت از مشکلات اقتصادی 
گفت: تحقق برجام بزرگترین و موفق ترین اقدام در حوزه 
بدون  که  چرا  است  بوده  انقلاب  از  بعد  خارجه  سیاست 
شک تنها راه برون رفت از شرایط سخت اقتصادی و دیگر 
مشکلات معیشتی از طریق مذاکره و به طور کلی سیاست 

خارجه امکان پذیر است. 
از  یکی  این  می کشد"؛  را  آخر  نفس های  "تحریم    
جملات مهمی بود که درجلسه هیات دولت روز چهارشنبه 
های  بازتاب  و  شد  ایراد  جمهوری  رئیس   توسط  آبان   ۷
خارج  و  داخلی  های  رسانه  و  مجازی  فضای  در  زیادی 
جمهوری  رئیس   اظهارات  ها،   تحلیل  بیشتر  داشت.  
از  گروهی  و   دادند  پیوند  آمریکا  انتخابات  سرنوشت  با  را 
تحلیلگران نیز این سخنان را در راستای سیاست های امید 

بخش دولت تدبیر و امید عنوان کردند.
از سخنانش در هیات دولت  روحانی در بخش دیگری 
در  و  داریم  قرار  جنگ  شرایط  در  امروز  ما  داشت:  اظهار 
شرایط جنگ معلوم است زخمی هم وجود دارد و زندگی 
که  است  این  ما  تلاش  همه  می شود.  مشکل  دچار  مردم 
با  را  مسیر  این  مطمئنم  من  و  شود  کمتر  مردم  مشکلات 
آمریکایی ها  رسانیم.  می  پایان  به  پیروزی  و  سربلندی 
نمی توانند این مسیر غلط را ادامه دهند، دیگر نفس های 
آخرشان است. اینکه می بینید تحریم های نفری و موردی 
از  چیزی  دیگری  که  است  این  نشانه  می کنند  شروع  را 

تحریم های آمریکا باقی نمانده است.
و  دهم  مجلس  سابق  نماینده  سیاوشی«  »طیبه 
از  قبل  وی  سمت  آخرین  که  زنان  فراکسیون  رئیس  نایب 
در  آمریکا  و  اروپا  مطالعات  کارشناس  مجلس،  نمایندگی 
خارجه  امور  وزارت  بین المللی  و  سیاسی  مطالعات  دفتر 
بوده ؛ در گفتگو با ایرنا؛ ابعاد مختلف اظهارات اخیر رئیس  

جمهوری را مورد واکاوی قرار داده است.
دیگر چیزی برای تحریم کردن باقی نمانده

طیبه سیاوشی با اشاره به اینکه یکی از وظایف ریاست 

دو  است  عمل  و  گفتار  در  مردم  به  امید  دادن  جمهوری 
جمهوری  رئیس  اظهارات  با  ارتباط  در  را  متفاوت  تحلیل 
بیان داشت. وی در ابتدا عنوان کرد: »تحریمها نفس های 
آخر خود را میکشد« چرا که در واقعیت تحریمی برای مردم 
و حکومت ایران باقی نمانده که آمریکا بر علیه ایران اعمال 
از اشخاص حقیقی و حقوقی  و تعداد زیادی  نکرده باشد 
مورد تحریم آمریکایی ها قرار گرفتند و از این رو می توان 
گفت تحریم ها نفس های آخر خود را می کشد؛ چرا که 
نمانده  باقی  ایران  ملت  کردن  تحریم  برای  چیزی  دیگر 

است.
و  ها  رسانه  از  برخی  در  افزود:  ادامه   در  سیاوشی   
نشریات مختلف این گزاره  بسیار تکرار می شود که  تحمل 
در  و  آید  بر می  ایران  مردم  از  تنها  تحریم های سخت  این 
سیاستمداران  از  بسیاری  استراتژیک  و  ذهنی  محاسبات 
چگونگی تحمل و مقابله با این میزان فشار و تحریم تعجب 

ایران  از سوی دیگر مردم  به نظر می رسید.  و نشدنی  آور 
خارجی  سیاست  مشاهده  و  سال   ۴۰ این  طول  در  نیز 
و  حل  برای  حاکمیت  تدبیر  امید  به  اسلامی،  جمهوری 
فصل مناقشات و همچنین گشایش اجتماعی و  اقتصادی 

در جمیع مسائل معیشتی و زندگی خود هستند.
برجام  تحقق  من  نظر  از  کرد:  بیان  همچنین  وی   
بزرگترین و موفق ترین اقدام در حوزه سیاست خارجه بعد 
از انقلاب بوده است چرا که بدون شک تنها راه برون رفت 
از  معیشتی  مشکلات  دیگر  و  اقتصادی  سخت  شرایط  از 
پذیر  امکان  به طور کلی سیاست خارجه  و  طریق مذاکره 

است.
درحال  ها  تحریم  اصلی  مسبب  ترامپ   دونالد 

خروج از کاخ سفید 
روابط  و  سیاسی  علوم  کارشناسی  دانش آموخته  این 
بین الملل در بخش دوم سخنان خود به تفسیری متفاوت 

با تحلیل نخست خود پرداخت. وی ابراز داشت: »تحریم 
منظور  این  می تواند  کشد«  می  را  خود  آخر  نفس های  ها 
را القا کند که دونالد ترامپ که مسبب اصلی تحریم های 
ظالمانه علیه جمهوری اسلامی ایران بوده درحال خروج 
و  بپذیرد  امکان  مهم  این  امیدوارم  که  است  سفید  کاخ  از 
داد:   ادامه  وی  نشود.  انتخاب  دوره  این  در  ترامپ  دونالد 
اما  ندارم  آینده  انتخابات  در  الکترال  آرای  از  اطلاعی  من 
این  انتخابات  از  که  استقبالی  و  عمومی  آرای  به  توجه  با 
برگزاری  روز  از  قبل  ها  هفته  مردم  و  گرفته  صورت  دوره 
انتخابات از طریق حضوری یا فضای مجازی آرای خود را  
بپیوندد.  وقوع  به  بهتری  اتفاقات  امیدواریم  داشتند  ابراز 
نزدیک  اختلاف  با  کلینتون  هیلاری  هم  قبل  دوره  البته 
سه میلیون رای از ترامپ جلوتر بود و در نهایت انتخابات 
را با آرای الکترال به رقیب خود واگذار کرد از این رو آرای 
رئیس  تعیین  در  ای  کننده  تعیین  و  مهم  نقش  الکترال  

جمهور آتی آمریکا خواهد داشت.
تغییر سیاست ها ی برجامی آمریکا با انتخاب بایدن 
نایب رئیس فراکسیون زنان در مجلس دهم در تحلیل 
عملکرد جو بایدن در صورت انتخاب شدن گفت: استقرار 
و  متحده  ایالت  در  سیاست  تغییر  معنای  به  بایدن  جو 
کنار رفتن ترامپ به عنوان قدرت مطلق جهانی و یکی از 
مهمترین حامیان تحریم به معنای کم شدن فشارهای بین 
المللی علیه ایران است.  تصور می شود بایدن با توجه به 
سیاست خارجی و شعارهایی که در کمپین های انتخاباتی 
معاونت  دوره  در  او  عملکرد  همچنین  و  کرده  اعلام  خود 
خارجه  سیاست  در  جدیدی  رویکرد  تغییر  اوباما،  باراک 
آمریکا و به خصوص اعلام نظر در مورد برجام داشته باشد.
تغییر سیاست های خارجه آمریکا و برگشتن به برجام 
در حکم کاهش سیاست های تحریمی ترامپ و فشارهای 
بین المللی ایران خواهد بود. حال آنکه این سیاست ها و 
تغییرات و بازگشت به برجام به چه صورت و با چه اهدافی 
و  المللی  بین  میزان درکاهش فشارهای  و چه  انجام شود 

تحریم ها علیه ملت ایران موثر باشد بحث دیگری است.

یک نماینده سابق مجلس شورای اسلامی گفت: متاسفانه صحبت های اخیر آقای 
قالیباف پیام وحدت و انسجام را به جامعه منتقل نکرد و به نظر می رسد آقای قالیباف بیشتر 
دغدغه اش این بود که تندروها را مخاطب قرار دهد و می خواهد حمایت آنها را همچنان داشته 

باشند و در حال دلجویی از تندروها بود. 
جلال میرزایی ، درباره اینکه مقام معظم رهبری تاکید کردند مخالفان دولت فرق بین نقد و 
هتاکی را بدانند؛ اما رئیس مجلس در سخنانی گفت که نمایندگان انتقاداشان را نسبت به دولت 
در سینه نگه می دارند، عنوان کرد: آقای قالیباف چه در جریان رقابت های انتخاباتی و چه بعد 
از شروع به کار پارلمان جدید، روی چند نقطه تاکید دارد و معتقدم گمان می کند گفتمانش را  

باید بر اساس این ها بنا بگذارد.
این فعال سیاسی یادآور شد: قالیباف در گذشته گفتمانش بر اساس ۹۶ درصد در مقابل ۴ 
درصد  بود، اما در حال حاضر و در دوره جدید گویا تاکیدش روی القای ناکارآمدی دولت است و 
قصد دارد این  را در جامعه جا بیاندازد که او با کمک مجلس جدید می خواهد در این مدت باقی 

مانده از دولت مسائل را سر و سامان بدهد و مشکلات کشور را حل کند.
وی تاکید کرد: مسیری که قالیباف روی آن حرکت می کند، در واقع می خواهد نشان دهد 
دولت ناکارآمد است و نمی تواند کاری انجام دهد قالیباف می خواهد بیان کند دولت ضعیف 

است و مشکل اساسی کشور ضعف دولت است.
وی خاطرنشان کرد: رئیس مجلس بارها این مطلب را )ناکارآمدی دولت( را بیان کرده است، 
او در سفر به استان ها و بازدید میدانی که اسمش را نظارت میدانی گذاشته است به دفعات 

عنوان کرده که می خواهد تکانی به مشکلات بدهد و آنها را حل کند.
این نماینده سابق مجلس شورای اسلامی در گفت وگو ایلنا با اشاره به این که رئیس مجلس 
در کنار توهین نمایندگان به دولت خودش هم این موضعگیری را در مقابل دولت داشته است، 
بیان کرد: قالیباف از روزی که کارش را در مجلس آغاز کرده از هر فرصتی برای این که نشان 
دهد گفته هایش درست است )ناکارآمدی دولت(  استفاده کرده، او در نطق های پیش از دستور 
عمدتاً بر این مسئله تاکید داشته است حتی در سفر به استان ها نیز این مسائل را گفته حال یا با 
اشاره و یا به صورت صریح راجع به این موضوعات حرف زده و این گفتمان را ترویج کرده است.
وی ادامه داد: معتقدم کار از این که آقای قالیباف بخواهد ناکارآمدی دولت را حل کند، 
گذشته است و به نظرم متوجه نیست دارد به جای اینکه به دولت کمک کند و ضعف.های دولت 
را ترمیم کند خودش به سمتی رفته  است که ناخودآگاه القاء ناکارآمدی دولت را نشان می دهد 
و این چیزی است که می تواند در این مدت باقی مانده از دولت هم باعث تشدید اختلافات با 

دولت شود و هم اینکه القا می کند که دولت ناکارآمد  است.
میرزایی افزود: این رفتارهای غیرمستقیم اقتدار دولت را زیر سوال می برد و با روان جامعه 

بازی می کند.
وی با اشاره به دیدار مقام معظم رهبری با نمایندگان مجلس در هفته مجلس گفت: مقام 
معظم رهبری در دیداری که به مناسبت هفته مجلس به صورت ویدیو کنفرانس با مجلسیان  در 
حدود ۲۰ روز بعد از افتتاحیه مجلس  جدید با آنان داشتند، بسیار صریح نمایندگان را مخاطب 
قرار داد و تاکید داشتند در رفتارشان در ارتباط با دولت جانب عقل و انصاف را رعایت و تندروی 
و تخریب نکنند و به سمت کمک به دولت بروند، ایشان در چند موضوع صراحتاً مجلس را نهی 

کردند.
نماینده ایلام در مجلس دهم بیان کرد: مشاهده کردیم بعد از صحبت ها و فرمایشات 
رهبری هم آقای قالیباف آن رویکرد قبلی را ادامه داد و هم  برخی نمایندگان به جای اینکه در 

رفتارشان بازنگری کنند و به سمت تعامل با دولت بروند، کارهای دیگری کردند.

نمایندگان به جای شوآف از طریق قانونی کارشان را پیگیری کنند 
 وی با بیان این که نمایندگان با جای شوآف از طریق قانونی باید کارشان را پیگیری کنند، 
گفت: مثلا اگر می خواهند وزیر را استیضاح کنند نیازی به این همه سروصدا ندارد، طبق 
قانون باید طرح سوال مطرح شود، اگر نمایندگان قانع نشدند و آن وزیر تغییر موضع نداد و 
اصلاح صورت نگرفت، مسئله استیضاح را مطرح کنید، دیگر نیازی به این همه تخریب و حمله 

نیست.
میرزایی با بیان این که مشاهده می کنیم که حتی بعد از سخنان رهبری نمایندگان راه 
را  اشتباهی رفتند، عنوان کرد: مشاهده کردیم  در یک موضوعی که رئیس.جمهور از منظر 
تاریخی به صدر اسلام اشاره ای داشت این را بهانه کردند و شروع کردند به تخریب وی و کار 
به جایی رسید که رهبری در دیداری که با اعضای ستاد ملی مبارزه با کرونا داشتند، صراحتاً 
به نمایندگان گفتند این کارها را انجام ندهند، حتی فرمودند این کار گناه است، اما بعد از 
آن مشاهده کردیم باز هم برخی موضع گیری هایی داشتند و حتی موضع آقای قالیباف غیر 

منطقی و ناپخته بود.
وی خاطرنشان کرد: مشاهده کردیم بعضی از کسانی که در این ۱۰ الی ۱۵ سال به بهانه 
دفاع از رهبری مخالفان را تخریب، تضعیف و حذف کردند، موضع گیری ها و توهین هایی که 
داشتند  نشان از این بود که دعوت رهبری را نسبت به انسجام و وحدت در این شرایط لبیک 

نگفتند.
میرزایی خاطرنشان کرد: حتی شاهد بودیم خیلی ها مانند جامعتین، جمعیت موتلفه 
اسلامی، جامعه اسلامی مهندسین و بسیار دیگر سکوت کردند و کسی مثل آقای رحیم پور 
ازغدی که سنگ دفاع از ولایت را به سینه می زننند بعد از این جریان در رابطه با اختلاف خودش 
با رئیس جمهور درخصوص ماجرای بنزین گفت که دعوا کردند! خب شما آقای رحیم پور 
ازغدی  در شرایطی که رهبری نظام دعوت به اتحاد و انسجام کردند با این رفتارها چه چیزی 

می خواهید به جامعه نشان دهید؟ این چه پیامی است که می دهید؟
وی ادامه داد: متاسفانه آقای رحیم پور ازغدی و بعضی از فعالین سیاسی دچار یک نوع 
خودشیفتگی شده اند و به جای درک شرایط کشور و توجه به این که آمریکا روز به روز دایره 

تحریم ها را تنگ تر می کند در پی رفتارهای دیگر هستند.
این نماینده سابق مجلس شورای اسلامی با بیان این  که  اکنون هر اختلاف نظری وجود 
دارد، باید این اختلاف نظر و به سمت تخریب رفتن را کنار بگذارند و در شرایط کشور این اختلاف 
را در قالب دیگری پیگیری کنند، عنوان کرد: اگر دولت ضعفی دارد؛ اگر رئیس جمهور، وزرا و 
معاونان مشکلی دارند می توانند با توجه به ابزارهای قانونی که در اختیار دارند آن ها را به مجلس 
دعوت و در کمیسیون  ها با رویکرد کمک به دولت صحبت کنند امروز وقت مچ گیری، تضعیف، 

خط و  نشان کشیدن و تهدید کردن نیست!
وی ادامه داد: در مجموع می خواهم بگویم موضع گیری آقای قالیباف یک موضع گیری 
نسنجیده و نادرست بود، ایشان به جای این که پیام وحدت بدهند و نشان دهند که از قوا 
یک صدا بیرون می آید و به سمت تعامل، همکاری و انسجام حرکت می کنند و با حفظ 
اختلاف  نظرها امروز در این شرایط به سمت اتحاد می روند و می خواهند با گفت و گو، مذاکره و 

تعامل باری از روی دوش مردم بردارند، بر اختلاف ها تاکید می کنند.
میرزایی در خاتمه بیان کرد : متاسفانه صحبت های اخیر آقای قالیباف پیام وحدت و 
انسجام را به جامعه منتقل نکرد و به نظر می رسید آقای قالیباف بیشتر دغدغه اش این بود 
که تندروها را مخاطب قرار دهد و می خواهد حمایت آنها را همچنان داشته باشند و در حال 

دلجویی از تندروها بود.

یکی از شاخص های نظام های مردم سالار، امکان  نقد مسئولان با هدف بهبود 
عملکرد حاکمیتی و ارتقای وضعیت عمومی جامعه و کشور است که می تواند 
از  اعم  مختلف  بسترهای  در  و  پساانتخاباتی  و  انتخاباتی  مختلف  بازه های  در 

تریبون ها، رسانه ها و محافل علمی و سیاسی به بحث و بررسی گذاشته شود. 
با  را  و ثبات حاکمیت های مردم سالار  از آفت هایی که می تواند تحقق  یکی 
خطر بحران، بی اعتمادی و هرج و مرج مواجه کند،  سازوکارهایی است که بنای 
خود را بر دروغ، توهین، فریب و جنگ روانی می گذارند تا از رهگذر آن منافع 

یک گروه یا جناح خاص حتی به قیمت تهدید منافع ملی، تامین شود.
چنین وضعیتی در بعضی از کشورهای دنیا با هدف فریب افکار عمومی در 
دستور کار بعضی از سیاستمداران قرار می گیرد و این روند در طول شکل گیری 
دولت های مدرن، تاریخ پر فراز و نشیبی را گذرانده است که می تواند برای امروز 

ما، بعضی از نقاط مبهم را روشن کند.
در انتخابات سال ۱۹۶۴ ایالات متحده لیندون جانسون در رقابت با گلدواتر، 
رقیب انتخاباتی خود با فریب و دروغ ادعا کرده بود که نامزد حافظ صلح است. 
یکی از  مقام های وزارت امور خارجه نیز در سپتامبر)شهریور-مهر( همان سال 
یادداشتی در دفاع از فریب سرنوشت ساز مردم آمریکا نوشت. این ترفند موفق 
او،  اما در دوره ریاست جمهوری  پیروزی رسید  به  انتخابات  شد و جانسون در 
ویتنام  بمباران  گسترده  حملات   ۱۹۶۵ سال  در  آمریکا  و  گرفت  شدت  جنگ 
شمالی را با نام تندر خروشان شروع کرد، این در حالی بود که جانسون پیش از 
انتخابات نیز از برنامه های جنگ طلبانه اطلاع داشت. آن ها البته اقدام خود را 
برای مردم اینگونه توجیه می کردند که تاریخ آن ها را به دلیل جلوگیری از خطر 

بزرگتر تبرئه خواهد کرد.
سیسلا باک در کتابی درباره انتخاب اخلاقی در زندگی اجتماعی و فردی، 
قدر  این  آن ها  هدف  اگر  می نویسد:  سیاستمداران  دروغ گویی  این  درباره 
نوع دوستانه بود چرا از فریب استفاده شد؟ چرا از این هدف ها آشکارا پیش از 
انتخابات دفاع نکردند؟ سیسلا خودش در پاسخ به این پرسش می گوید، علتش 
باید این بوده باشد که آنها نمی توانستند روی حمایت مردم حساب کنند چون 
صراحت و صداقت درباره اقداماتی که واقعا می خواستند انجام دهند، باعث از 

دست دادن آرای زیادی می شد.
حالا به نظر می رسد این گزاره درباره بعضی جریان های سیاسی همچنان 
صادق باشد که با توجه به درک از بدنه پایین اجتماعی و حامیان اندک خود، و 
با علم به آنکه گفتمانشان در بازه های انتخاباتی و غیرانتخاباتی از سوی جامعه 
انتخاب  مدار  همان  بر  را  خود  انتخاباتی  و  سیاسی  کنش های  ندارد،   خریدار 
همه  از  بهره گیری  مستلزم  رویکردی  چنین  می کنند.  تعریف  غیراخلاقی 
ابزارهای فریب، دروغ، جنگ روانی، اتهام زنی، توهین و تخریب رقیب سیاسی 

است.
رویکردهایی  چنین  بروز  شاهد  زمانی  بازه های  بعضی  در  نیز  ما  کشور  در 
با  همواره  چه  اگر  که  هستیم  سیاسی  جریان های  اندکی  تعداد  سوی  از 
جنجال آفرینی خود را به صدر خبرهای رسانه ای می رسانند اما بدنه اجتماعی 

حداقلیِ آن ها نشان دهنده جایگاه اصلی شان در ساحت سیاسی ایران است.
این  سیاسی،  جریان های  و  تریبون ها  بعضی  سوی  از  گذشته  ماه های  در 

رویکرد با چاشنی توهین و دروغ و تخریب، موتور فعالیت های انتخاباتی خود 
را روشن کرده بود اما در این میان چند نکته از اهمیت ویژه ای برخوردار است 
که این جریان ها بی توجه به آن، هجمه های خود علیه دولت را شدت بخشیده 

بودند:
و  ویژه  شرایطی  سیاسی،  صاحب نظران  همه  تایید  به  کشور  شرایط   .۱
تحریم های  آنکه  چه  است،  انقلاب  از  پس  سال های  همه  به  نسبت  حساس، 

ایالات متحده علیه مردم ایران، به بی سابقه ترین وضعیت خود رسیده است.
آگاهی از وضعیت بین المللی، تحرکات رژیم صهیونیستی و لابی های آنها در 
ایالات متحده برای فشار مضاعف بر ایران با هدف پیشبرد برنامه شوم منطقه ای 
صهیونیست ها از آن دست مواردی است که می توان خطوط ربط عادی سازی  

روابط بعضی از کشورهای عربی با این رژیم را در آن به وضوح دید.
سیاست فشار حداکثری کاخ سفید اگر چه منتج به تحقق پیش بینی های 
واشنگتن  خواست   برابر  در  شدن  تسلیم  و  ایران   درآوردن  زانو  به  برای  آن ها 
ایالات  نابرابر  و  اقتصادی  جنگ  شد  آن  منکر  نمی توان  حال  این  با  نشده، 

متحده، مشکلات اقتصادی زیادی را بر مردم ایران تحمیل کرده است.
کرونا،  فراگیر  بحران  با  ظالمانه،  تحریم های  سوء  آثار  بر  علاوه  کشور   .۲
پیامدهای  از مردم  زندگی بسیاری  بر  را تجربه می کند که  مشکلات مضاعفی 
ناگواری را تحمیل کرده است و ضمن صیانت از جان انسان ها در برابر کرونا، 
در  باید  نیز  اقتصادی  اوضاع  بهبود  و  مردم  معیشتی  نیازهای  تامین  وظیفه 

دستور کار همه نهادهای مسئول قرار گیرد.
و  نهادها  و  مختلف  قوای  از  متشکل  اسلامی،  جمهوری  حاکمیت   .۳
سازمان هایی است که همچون رشته زنجیری متصل، در کنار هم و در ارتباط 
سازنده با یکدیگر می توانند اهداف بلندمدت و کوتاه مدت خود را معطوف به 
رشد و اعتلای کشور و جامعه دنبال کنند و ناگفته پیداست که گسستن یک 
حقله از این زنجیر می تواند اقدامات بزرگ دیگر نهادها و قوا را بر زمین بگذارد 

تا به سرانجام نرسد.
به  آن ها  اعتماد  و  مردم  بدون همراهی  منسجم حاکمیتی  زنجیره  ۴. هیچ 
آن  از  که می توان  یابد  موفقیت هایی دست  به  نمی تواند  زنجیره  این  کارآمدی 
انتظار داشت. زمانی که مردم نتوانند صدایی واحد و معطوف به منافع ملی را 
در همه دستگاه ها و جناح ها و گروه های سیاسی و مسئولان بشنوند، در همراه 
این  و  می شوند  تردید  و  بی اعتمادی  دچار  اقدامات،  و  برنامه ها  با  خود  شدن 
مساله یکی از دلایل اصلی دست نیافتن به موفقیت ها از سوی حکومت هاست.
حال با جمع بندی این گزاره ها و تبیین شرایط امروز کشور می توان بیش از 
پیش بر ضرورت حفظ انسجام ملی و دوری از بی اخلاقی های سیاسی تاکید 

کرد تا عبور از دریای متلاطم بحران های اخیر به سلامت ممکن شود.
دادند.  هشدار  بود  شکل گیری  حال  در  که  نارسایی  به  نسبت  مولفه  دو 

نارسایی هایی که اخلاق سیاسی و انسجام ملی را نشانه گرفته بود.
حال با توجه به فرا رسیدن هفته وحدت و با بهره گیری از آموزه های بزرگان و 
با درک درست از شرایط داخلی و بین المللی، انتظار می رود چهره ها، جناح ها و 
گروه های سیاسی با آگاهی بیشتر، در مسیر نقدهای منصفانه با رعایت اخلاق 

سیاسی و با هدف تحقق انسجام ملی برای ارتقای کشور، حرکت کنند.

جلال میرزایی: 

چرا حفظ انسجام ملی و رعایت اخلاق سیاسی ضرورت دارد؟قالیباف به دنبال این است که حمایت تندروها را داشته باشد

»طیبه سیاوشی« نماینده مجلس دهم  پاسخ می دهد

برون رفت از مشکلات اقتصادی چگونه امکان پذیر است؟

ی

جامعه مدرسین از انتخابات ۱۴۰۰ کنار کشید؛

شوک به اصولگرایان 

آیت الله مرتضی مقتدایی نایب رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم از تصمیم 
قطعی تشکل سیاسی متبوع خود بر عدم دخالت در انتخابات سال ۱۴۰۰ خبر داد.

»کرسی ریاست پاستور ۱۴۰۰« دستورکار اول و اصلی جریانات سیاسی در فاصله 
باقیمانده تا سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری است.  اصولگرایان با تکیه بر 
پیروزی حداکثری در انتخابات مجلس امید زیادی به فتح این کرسی دارند، اصلاح 

طلبان اما در بیم و امید آمدن یا نیامدن هستند.
سوال اما این است که »محوریت تحرکات چپ و راست سیاست تا انتخابات ۱۴۰۰ 
قرار است با چه تشکیلات یا نهادی باشد؟«، »شیوخ اصولگرا و اصلاح طلب که همواره 

میدان دار تحرکات بوده اند آیا بازهم قرار است در صحنه حضور داشته باشند؟« 
تحرکات مجمع روحانیون طی روزهای اخیر حکایت از آن دارد که ریش سفیدان 
اصلاح طلب قرار است از پستوهای تصمیم گیری بیرون آمده و حضوری فعال داشته 
باشند. در سوی دیگر میدان شیوخ اصولگرا اما نگاه یکسانی به انتخابات ۱۴۰۰ ندارند. 
گرچه جامعه روحانیت از مدت ها قبل فعالیت هایش برای نقش آفرینی در ۱۴۰۰ را 
کلید زده است اما به نظر می رسد بال دیگر جامعتین یعنی جامعه مدرسین بنایی بر 

نقش آفرینی در این انتخابات ندارد.
آیت مقتدایی: 

جامعه مدرسین بنایی برای دخالت در انتخابات ۱۴۰۰ ندارد
آیت الله مرتضی مقتدایی نایب رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در گفتگو 
با خبرآنلاین، در رابطه با نقش »جامعتین« در هدایت اصولگرایان در آستانه انتخابات 
سال ۱۴۰۰، گفت: جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بنا ندارد تا در انتخابات ریاست 

جمهوری سال آینده دخالت کند.
وی تأکید کرد: جامعه مدرسین حوزه علمیه قم تمام تلاش خود را برای تشویق مردم 
در زمینه مشارکت در امر انتخابات به کار خواهد بست، اما در موضوع معرفی کاندیدا، 

نقشی نخواهد داشت.
مقتدایی درباره تحرکات و فعالیت های انتخاباتی جامعه روحانیت مبارز نیز بیان 
داشت: به نظر می رسد که جامعه روحانیت مبارز فعالیت هایی را در این زمینه انجام 

خواهد داد. اما بنده از سطح و نوع این فعالیت ها اطلاعی ندارم.
آیت الله مسعودی خمینی :

مردم در انتخابات بیشتر نظرات جامعتین را دنبال می کنند 
آیت الله علی اکبر مسعودی خمینی عضو دیگر جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
نیز در پاسخ به این پرسش که آیا »جامعه مدرسین« بنایی بر تعیین مصادیق انتخاباتی 
در انتخابات پیش رو دارد؟، به خبرگزاری خبرآنلاین گفت: بنده به این دلیل که در 
جلسات جامعه مدرسین شرکت نمی کنم، اطلاعی از برنامه های آتی این مجموعه برای 

انتخابات سال ۱۴۰۰ ندارم.
وی تأکید کرد: البته مردم در امر انتخابات بیشتر نظرات مطرح شده از سوی »جامعه 

مدرسین حوزه علمیه قم« و »جامعه روحانیت مبارز« را دنبال می کنند.
مسعودی خمینی در تحلیل شرایط فعلی جریانات سیاسی و احتمالات مطرح 
شده، گفت: از هم اکنون این امکان وجود ندارد که درباره انتخابات پیش رو تحلیلی 
دقیق ارائه داد. باید منتظر ماند و دید که آرایش سیاسی انتخابات پیش رو به نحوی 
شکل می گیرد. به نظر نمی رسد با وضعیت فعلی این امکان وجود داشته باشد که 
اصلاح طلبان بر روی یک گزینه انتخاباتی متحد شوند. البته امیدوار هستم این جناح 

سیاسی در نهایت با وحدت نظر وارد عرصه انتخابات سال ۱۴۰۰ شود.
وی درباره فعال شدن روحانیون اصلاح طلب و جلسات مجمع روحانیون مبارز، 
گفت:  مجمع روحانیون مبارز در جایگاهی قرار ندارد که جامعه و حتی اصلاح طلبان را 
گرد هم بیاورد. این تشکل سیاسی همانند سایر احزاب اصلاح طلب فقط فعالیت های 

خود را دنبال می کند.
موسوی خوئینی ها لیدر اصلاح طلبان نخواهد شد

این عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم درباره زمزمه های لیدری موسوی 
خوئینی ها در بین اصلاح طلبان خاصه تا انتخابات ۱۴۰۰ گفت:  به نظر نمی رسد که 

آقای موسوی خوئینی ها در این جایگاه در بین اصلاح طلبان مطرح شوند.
وی ادامه داد: از سوی دیگر آقای خاتمی همچنان با یکسری محدودیت برای انجام 
فعالیت مواجه است، اما این امکان وجود دارد که اصلاح طلبان در انتخابات پیش رو از 

نظر مشورتی ایشان بهره بگیرند.
زنان شانسی برای رئیس جمهور شدن ندارند

این عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در پایان و در پاسخ به این سوال که آیا 
می توان یک نامزد انتخاباتی خانم را در سال ۱۴۰۰ متصور بود؟، بیان داشت: ورود 
بانوان در عرصه انتخابات سال ۱۴۰۰ ایرادی ندارد، اما به نظر نمی رسد که آنها بتوانند 

جایگاه ریاست جمهوری را در رقابت با مردان تصاحب کنند.

جمشید انصاری فعال اصلاح طلب:

گرایش  میان  اینکه  بیان  با  مجلس  ادوار  نماینده 
انتخابات  در  همسو  نامزد  پیروزی  و  مجلس  اکثریت 
ریاست جمهوری ارتباطی وجود ندارد، گفت: توانمندی 
جریان  حمایت های  و  برنامه ها  عمومی،  ویژگی های  و 
ریاست  انتخابات  نامزد  حامی  سیاسی  و  اجتماعی 

جمهوری می تواند نقش زیادی داشته باشد. 
درباره  ایرنا،   با  گفت وگو  در  انصاری  »جمشید 
انتخابات  بر  آن  تاثیر  و  یازدهم  مجلس  ماهه   ۵ کارنامه 
جناحی  هر  پیروزی  گفت:   ،۱۴۰۰ جمهوری  ریاست 
ریاست  انتخابات  در  آنها  پیروزی  معنی  به  مجلس  در 
مجلس  با  مقارن   ۷۶ سال  انتخابات  نیست.  جمهوری 
تقریباً  و  بود  نوری  ناطق  علی اکبر  ریاست  به  پنجم 
می کردند،  حمایت  او  از  مجلس  نمایندگان  اکثریت 
اکثریت  رویکرد  با  متناسب  انتخابات  نتیجه  ولی 
 ۹۲ سال  انتخابات  در  همچنین  نخورد  رقم  مجلس 

همین شرایط رخ  داد.
یادآور شد:  و استخدامی کشور  اداری  رییس سازمان 
در بعضی از مقاطع نیز رییس جمهوری منتخب همسو با 
مجلس بوده است مثلًا مجلس هفتم  با پیروزی احمدی 
ریاست جمهوری همزمان  نهمین دوره  انتخابات  در  نژاد 
مجلس  جهت گیری   و  تأثیر  اثر  بر  پیروزی  این  اما  شد 
تنها  نه  را  مجلس  رویکرد  اصلًا  من  بنابراین  است.  نبوده 
بلکه  ریاست جمهوری موثر نمی دانم  انتخابات  نتیجه  در 
نامزدهای  به ضرر  نتیجه عملکرد مجلس معمولًا  معتقدم 

همسو است.
برای پاسخگویی نمایندگان به احزاب نقش بدهیم

انتخابات و جایگاه احزاب  اینکه طرح اصلاح قانون  به  با اشاره  انصاری 
برای  که  نامزدی  گفت:  می کند،  عمل  هم  از  افتاده  جدا  جزایری  مثابه  به 
انتخابات مجلس در فعالیت ها و تبلیغات خود برنامه ها و وعده ای می دهد 
پاسخگویی  برای  اما  می دهند  رای  او  به  تعهد  و  برنامه  آن  اعتبار  به  مردم  و 
حساب  احزاب  روی  باید  او  نمایندگی  دوره  فعالیت های  و  اقدامات  رصد  و 

کنیم.  

این فعال سیاسی اصلاح طلب عنوان کرد: افرادی با حمایت سندیکاهای 
صنفی یا کارگری برای دفاع از حقوق آنها وارد مجلس می شوند ولی از تعهد 
برای  بنابراین  کنند  رای خود عمل می  بدنه  علیه حقوق  و  خود عدول کرده 
حزبی  شیوه  به  انتخابات  برگزاری  جز  چاره ای  نمایندگان  تعهدات  مدیریت 

نداریم.  
انصاری ادامه داد: کاری کنیم مردم به برنامه، تعهدات و پاسخگویی حزب 
تکیه کنند. در این چارچوب اگر فردی پاسخگوی عملکرد خود نباشد باید از 
برگزیت  از  انگلیس  عضویت حزب کنار گذاشته شود. فرض کنیم حزب کارگر 
حمایت می کند نماینده مجلس عضو این حزب برای مخالفت با برگزیت باید از 

نماینده حزب  به عنوان  تواند  حزب استعفا کند چون نمی 
در مجلس خلاف نظر حزب به طرح یا لایحه ای رای دهد.

نظام  بخواهیم  اگر  کرد:  تاکید  مجلس  ادوار  نماینده 
از  را  مجلس  اقدامات  و  کنیم  تقویت  را  خود  قانونگذاری 
قابلیت  و  بیاوریم  بیرون  بینی  پیش  قابل  غیر  حالت  این 
سمت  به  باید  انتخابات  بدهیم،  آن  به  پذیری  بینی  پیش 

حزبی شدن پیش برود.
به  دولت  که  انتخابات  جامع  لایحه  شد:  یادآور  وی 
کارهای  و  حزبی  کارکرد  به  حدودی  تا  داد  دهم  مجلس 
انتخابات  جامع  لایحه  در  است.  کرده  توجه  فراکسیونی 
تکالیفی  دارند  نامزد  نفر  سه  بالای  که  حوزه هایی  برای 
حزب  یک  طرف  از  حتما  باید  افراد  است.  شده  معین 
معرفی شده باشند و خاستگاه حزبی داشته یا جبهه های 

سیاسی-اجتماعی آنها را معرفی کرده باشد.
تذکر رهبر انقلاب به موقع و کارساز بود 

بر  خود  سیاسی  فعالیت های  در  ما  گفت:  انصاری 
در  چون  نمی کنیم،  عمل  سیاسی  یافتگی  توسعه  مبنای 
بلوغ سیاسی  به  مواجه هستیم کمتر  با مشکل  این حوزه 
رسیده ایم، به همین دلیل رفتارهای ما در عرصه سیاست 
رعایت  را  اخلاق  کمتر  و  نیست  اشکال  از  خالی  ورزی 

می کنیم و  پیامدهای حرف های خود را نمی سنجیم.
کشور  استخدامی  و  اداری  امور  سازمان  رییس 
نباشند  متوجه  شاید  مجلس   نمایندگان  برخی   افزود: 
تاثیراتی  و  اجتماعی  آثار  چه  است  ممکن  آنها  اظهارات 
را  سیاسی  توسعه  باید  کم  کم  ما  همه  نظرم  به  گذارد.  جا  به  مردم  میان 
باید  کنیم.  برخورد  اخلاق مدارانه  باهم  سیاست  عرصه  در  و  کنیم  تجربه 
بر این  بر این بگذاریم که مردم حقایق و واقعیت ها را می دانند و  را  فرض 

نباشیم. حقایق  قلب  دنبال  به  نظرها  اظهار  در  اساس 
موقع  به  انقلاب  معظم  رهبر  گیری  موضع  نظرم  به  کرد:  خاطرنشان  وی 
و کارساز بود و اگر این تذکرات داده نشود به جای حرکت به سمت مدیریت 
ما خارج  از دست  اوضاع   و کم کم کنترل  آن می رویم  به سمت تشدید  فضا 

شود، لذا این تذکرات همواره مفید بوده و لازم است.

گرایش غالب مجلس ضامن پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری نیست
نکته
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هر كس براى گذرانِ زندگانى خويش،
 به درستى برنامه ريزى كند، خداى  ـتبارك و تعالى ـ 

روزى اش مى بخشد .
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نامحـرمانه مجلس رفته گلاب بیاره!کاریکاتور اخبــار
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

پارک حاشیه ای نیم ساعت نخست
 رایگان است

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم نحو پرداخت در سیستم های 
جدید پارک حاشیه ای را تشریح کرد و گفت: پارک در حاشیه خیابان ها در 
نیم ساعت نخست رایگان بوده و بعد از نیم ساعت با نرخ جدید محاسبه 

می شود.
 عباس ذاکریان با اشاره به اهمیت ساماندهی پارکینگ های حاشیه 
خیابان ها، اظهار داشت: پارک در حاشیه خیابان ها یکی از خدماتی 
است که باید با قوانین و مقررات صحیح به صورت عادلانه مورداستفاده 

شهروندان قرار گیرد.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تغییر سیستم پارکومترها را 
یکی از برنامه های جدید شهرداری اعلام کرد و افزود: سیستم قدیم اجازه 
توزیع جای پارک را به صورت عادلانه بین شهروندان نمی داد و گاهی یک 

جای پارک به مدت یک روز اشغال می شد.
ذاکریان با تأکید بر لزوم جابه جایی جای پارک در معابر اصلی خیابان ها، 
بیان کرد: باید جای پارک به صورت منظم و دریک زمان بندی مشخص 

جابه جاشده تا از ایجاد ترافیک و پارک دوبل در خیابان جلوگیری شود.
وی سیستم عملکرد پارکومترهای جدید را تشریح کرد و گفت: در 
سیستم های جدید پارک، در نیم ساعت نخست رایگان بوده و با گذشتن 
از نیم ساعت هزینه به صورت اتوماتیک با تصویربرداری از پلاک ماشین 

ثبت می شود.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم هزینه پارک در قم را کمترین 
نرخ در کشور دانست و ابراز کرد: با مصوبه جدید شورای اسلامی شهر و 
شورای عالی ترافیک کشور و همچنین شورای ترافیک استان، نرخ پارک 

حاشیه ای افزایش پیداکرده و به نرخ حقیقی آن نزدیک شده است.
ذاکریان از تکمیل خط کشی معابر و نصب سیستم های جدید در 
بعضی از خیابان ها خبر داد و تصریح کرد: در مرحله نخست خط کشی 
و نصب سیستم پارکومتر در خیابان بلوار محمدامین)ص( و خیابان شهدا 

اجرایی می شود.
وی نحوه پرداخت هزینه پارک را بیان و مطرح کرد: در سیستم جدید 
هزینه پارک از نیم ساعت دوم و به صورت الکترونیکی و با توجه به ثبت 

پلاک خودرو توسط دوربین های نصب شده، ثبت می شود.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم سیستم جدید پارکومترها را 
عامل رونق اقتصادی معابر دانست و خاطرنشان کرد: در حال حاضر به 
علت نرخ پایین پارک و نداشتن زمان، جای پارک معمولًا توسط صاحبان 

مغازه ها اشغال شده و جابه جایی پارک در طول خیابان انجام نمی شود.
ذاکریان از اجرای این سیستم در کلان شهر مشهد خبر داد و ادامه 
داد: این سیستم برای نخستین بار در شهر مشهد اجرایی شده و با رفع 
ایرادات و نواقص سیستم در شهر قم به عنوان سومین کلان شهر نصب 

می شود. 

شهردار قم مطرح کرد:

ایجاد مراکز فرهنگی 
در بلوار پیامبر اعظم)ص(

شهردار قم گفت: بلوار پیامبر اعظم)ص( یک بلوار هویتی در شهر قم 
است و شهرداری برای شکل گیری مراکز فرهنگی در آن حمایت های لازم 

را از خیرین انجام می دهد.
از  شهرداری  حمایت  به  اشاره  با  سقائیان نژاد  مرتضی  دکترسید 
پیامبر  بلوار  در  خدیجه)س(  حضرت  فرهنگی  موسسه  شکل گیری 
اعظم)ص(، اظهار داشت: حمایت از ایجاد مراکز فرهنگی در این بلوار از 

سیاست های مدیریت شهری است.
شهردار قم با اشاره به اینکه شهرداری ها در حوزه فرهنگ وظایفی به 
عهده دارند، افزود: یکی از دغدغه های مهم مقام معظم رهبری در شرایط 

کنونی مقوله فرهنگ است.
سقائیان نژاد ادامه داد: در راستای این دغدغه مقام معظم رهبری، 
یکی از اهداف ما در شهرداری قم اقداماتی است که می تواند برای مقوله 

فرهنگ نقش مولد ایفا کند.
حضرت  فرهنگی  موسسه  مانند  مراکزی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
خدیجه)س( یک مولد فرهنگی محسوب می شوند، گفت: شهرداری با 
تصویب شورای اسلامی شهر قم زمینی به این موسسه اختصاص داد و 
قرار است در مراحل خاکبرداری هم برای ساخت موسسه نقش ایفا کنیم.
شهردار قم ایجاد فضای فرهنگی در بلوار پیامبر اعظم)ص( را دغدغه 
مدیریت شهری دانست و ادامه داد: یکی از سیاست ها ایجاد زائر سراهایی 
در بلوار پیامبر اعظم)ص( است تا هم تسهیلاتی برای زائران فراهم شده و 

هم زمینه ای برای ایجاد شناخت بهتر بزرگان دینی به وجود بیاید.

مدیر منطقه سه شهرداری قم  خبرداد:

اتمام پروژه رمپ خروجی بزرگراه امیرکبیر 
تا پایان آبان ماه

مدیر منطقه سه شهرداری قم از اتمام پروژه رمپ خروجی بزرگراه 
امیرکبیر تا پایان آبان ماه خبر داد و گفت: بر اساس قرارداد جدید مدت 
تکمیل پروژه چهار ماهه در نظر گرفته شده اما  باید ظرف دو ماه به اتمام 

برسد.
مهرداد روحانی وزیری به تشریح پروژه رمپ خروجی بزرگراه امیرکبیر 
پرداخت و اظهار داشت: رمپ خروجی بزرگراه امیرکبیر یکی از پروژه های 
مهم در منطقه سه بوده که بااعتباری بالغ بر یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون 

تومان در حال اجرا است.
مدیر منطقه سه شهرداری قم موقعیت پروژه را تشریح کرد و افزود: رمپ 
خروجی بزرگراه امیرکبیر به سمت عوارضی کاشان ۷۰۰ متر طول داشته 

و با رفع مشکلات قرارداد مجدداً عملیات عمرانی آن کلید خورده است.
روحانی وزیری مدت قرارداد تکمیل رمپ خروجی بزرگراه امیرکبیر را ۴ 
ماه اعلام و تصریح کرد: بر اساس قرارداد جدید مدت تکمیل پروژه ۴ ماه 

در نظر گرفته شده اما باید ظرف دو ماه پروژه تکمیل شود.
وی مشکلات ترافیکی این محور را دلیل الزام پایان پروژه زودتر از 
قرارداد دانست و تأکید کرد: خاک برداری و نقشه برداری پروژه انجام شده 

و در حال حاضر پروژه در مرحله جدول گذاری است.
روحانی وزیری زمان اتمام رمپ خروجی بزرگراه امیرکبیر را ۲۰ آبان 
دانست و خاطرنشان کرد: بر اساس برنامه ریزی های انجام شده پروژه باید 

تا ۲۰ آبان ماه تکمیل شده و تا پایان آبان به بهره برداری می رسد.
با یادآوری مشکلات ترافیکی مسیر بزرگراه امیرکبیر  پایان  وی در 
به سمت اتوبان کاشان گفت: امیدواریم با اتمام رمپ خروجی بزرگراه 
امیرکبیر مشکلات ترافیکی این محور حل شده و مسیری ایمن در اختیار 

شهروندان قرار گیرد.

مدیر منطقه هشت شهرداری قم  خبرداد:

بی خطرسازی پل ورودی ورجان به پردیسان 
مدیر منطقه هشت شهرداری قم با اشاره به تلاش شهرداری برای بی 
خطرسازی پل ورودی ورجان به پردیسان به وسیله نصب تابلو و نگهدارنده، 
گفت: به دلیل نواقص موجود در خارج از محدوده پردیسان شهرداری هم 

گاهی مجبور به انجام هزینه است.
محمد رمضانی با اشاره به اینکه هزینه های تکمیل نواقص پردیسان 
بار مضاعفی روی دوش شهرداری قم گذاشته، اظهار داشت: گاهی برای 
رفاه حال مردم و جلوگیری از حوادث و تصادفات مجبور شده ایم حتی 

خارج از محدوده شهری هم هزینه کنیم.
مدیر منطقه هشت شهرداری قم با اشاره به هزینه کرد شهرداری 
برای جبران نواقص پردیسان از سال ۸۹ تا ابتدای ۹۹ افزود: در این زمان 
شهرداری حدود ۴۵۰ میلیارد تومان در پردیسان پروژه اجرا کرده درحالیکه 
درآمدی که از این منطقه حاصل کرده به صد میلیارد تومان نرسیده است.
رمضانی با تاکید بر ضرورت ایمن سازی جاده های منتهی به پردیسان 
توسط وزارت راه و شهرسازی، خاطرنشان کرد: در مسیر جاده ورجان به 
سمت پردیسان بالای پل راه آهن یک پیچ بسیار خطرناک وجود دارد که 

علائم کافی ترافیکی نصب نشده است.

۷ نفر به جمع قربانیان کرونایی قم افزوده شد
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم از فوت ۷ نفر از بیماران کرونایی قم طی ۲۴ ساعت گذشته خبر داد. 
محمدرضا قدیر با اشاره به آخرین وضعیت مبتلایان کووید۱۹، افزود: در ۲۴ ساعت گذشته و منتهی به 
دهم آبان ماه، ۸۵ نفر با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا در اورژانس مراکز درمانی قم پذیرش شدند.
وی ادامه داد: ازاین بین ۶۸ نفر در بخش های درمانی قم تحت نظر اورژانس بیمارستانی بستری شدند.
قدیر اضافه کرد: همچنین در این مدت، ۶۱ بیمار کرونایی قم با بهبودی کامل از بیمارستان مرخص شدند.
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر ۵۹۰ نفر بستری مشکوک به کرونا در بیمارستان های 

قم بستری هستند.به گفته قدیر، وضعیت عمومی ۱۳۹ نفر از بیماران کرونایی قم وخیم است.

راز مگوی علیرضا خمسه از سریال »پایتخت« 
علیرضا خمسه درباره تجربه حضورش در سریال پایتخت هم عنوان کرد: پایتخت برای من تجربه 
جالبی بود؛ آشنا شدن با گروهی که بیشترشان جوان بودند و نام و آوازه ای نداشتند اما پر از آرزو، ایده 
و انرژی بودند برایم بسیار خوشایند بود. تیم پایتخت یک راز مگو دارد که اسمش مشخص است، راز 
مگو؛ اما من این راز را می گویم. اگر چیزی جلوی دوربین زیبا به نمایش در می آید، حتما پشت صحنه 
آن هم زیباست. اگر یک تیم هنری در مدت ۱۰ سال و برای ساخت چند فصل از یک سریال کنار هم 
هستند، فقط قصه، بازی و کارگردانی راز ماندگاری آنها نیست. بلکه یک دنیا زندگی، عاطفه و تار و پود 
بودن آنها را کنار هم قرار داده است.خمسه اظهار کرد: به محض اینکه من »علیرضا خمسه« احساس 
کنم اگر نباشم، این سریال زمین می خورد خراب کرده ام. من در فصل ششم نبودم، اما جویای احوال 

دوستانم بودم. پنجعلی عضوی از خانواده  بود که حرف نمی زد؛ اما مهربانی و عشق داشت.

متن منتسب به رهبر انقلاب تکذیب شد 
عضو دفتر حفظ و نشر آثار رهبر معظم انقلاب اسلامی اعلام کرد: یادداشت منتسب به رهبر 
انقلاب بر یکی از کتب طب اسلامی جعلی مهدی فضائلی عضو دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت 
الله خامنه ای، گفت: با توجه به انتشار خبری با موضوع یادداشت رهبر معظم انقلاب اسلامی بر یکی 
از کتب مرتبط با طب اسلامی و ایرانی در شبکه های اجتماعی، به اطلاع می رساند متن و دستخط 
منتشر شده جعلی بوده و فاقد اعتبار است.به گزارش مهر، وی اظهار داشت: یکی از ماموریت های 
این دفتر صیانت از آثار و اندیشه معظم له است، لذا انتظار می رود رسانه ها در انتساب مطالب به رهبر 

معظم انقلاب دقت نظر کافی داشته باشند.

واکنش وزیر به انتشار صحبت هایش درباره حقوق معلمان
 محسن حاجی میرزایی وزیر آموزش و پرورش با انتشار پستی در فضای مجازی به ویدئوی بخشی 
از صحبت های وی که دیروز منتشر شد و به نظر می رسید خطاب به معلمان و فرهنگیانی است که 
به پرداخت نشدن و بی توجهی به مطالبات خود اعتراض دارند، نوشت:»متاسفانه گفت وگوی من با 
معاونان و مدیران کل برای به کارگیری همه توان برای خدمت به نادرست خطاب به معلمان و حقوق 
آنان تلقی شده.سختکوشی و خلاقیت معلمان در شرایط دشوار کرونایی موجب بالندگی و افتخار 
ایران است.در یک سال مسئولیتم از هیچ کوششی برای عادلانه سازی حقوق معلمان دریغ نکرده ام.«

بازداشت جواد یساری در جشن عروسی در نی ریز 
جواد یساری خواننده در یک عروسی در شهرستان نی ریز استان فارس برای ساعتی بازداشت 
شد. مقام های شهرستان نی ریز می گویند از ساعت و مکان برگزاری این عروسی خبر داشتند و از پدر 
داماد و سرآشپز این مراسم در کلانتری تعهد گرفته شده بود. اما آن ها بدون رعایت پروتکل ها عروسی 

را برگزار کردند که بعد از ۲ ساعت با حکم قضایی عروسی متوقف شد.

خسارت ۱۷۷ میلیاردی کرونا به موزه ها 
محمدرضا کارگرمدیرکل امور موزه ها در خصوص خسارت های وارده به موزه ها که این روزها تعطیل 
هستند، گفت: پیش بینی ما این بود که موزه ها در سال ۹۹ درآمدی در حدود ۱۸۰ میلیارد تومان 

داشته باشند این در حالی است که تاکنون تنها ۳ میلیارد تومان درآمد داشتند.

: قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
مبرقع)ع(  امامزاده موسی  برای ساماندهی  بودجه مستقل  ردیف 

می یابد اختصاص 
میلیارد   ۱۰ بالغ بر  تخصیص  از  قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون   
تومان اعتبار برای ساماندهی پیرامون امامزاده موسی مبرقع)ع( خبر داد و گفت: به 
هستیم. محدوده  و  مکان  این  ساماندهی  برای  مستقل  بودجه  ردیف  تخصیص  دنبال 

موسی  امامزاده  پیرامون  ساماندهی  وضعیت  آخرین  به  اشاره  با  بهشتی  محسن 
ازجمله  به علت های مختلف  پروژه چند سالی است که  این  اظهار داشت:  مبرقع)ع( 

متوقف شده است. و  بوده  روبرو  با مشکل  اعتبارات  کمبود 
ده  بالغ بر  تخصیص  به  اشاره  با  قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
مقام  تأکیدات  به  بنا  فرهنگی گفت:  این قطب  برای ساماندهی  اعتبار  تومان  میلیارد 
به  اما  شود،  تبدیل  فرهنگی  قطب  به عنوان  منطقه  این  بود  مقررشده  رهبری  معظم 
بود  پیش بینی شده  منطقه  این  ساماندهی  برای  که  کوتاه مدتی  روند  می رسد  نظر 

است. نشده  محقق 
و  شهرداری  مسئولان  استاندار،  حضور  با  خوبی  مشترک  جلسات  کرد:  بیان  وی 
خوبی  تصمیمات  جلسات  این  در  و  برگزار  قم  استان  خیریه  امور  و  اوقاف  کل  اداره 
به منظور  لازم  همکاری  و  بیاید  پای کار  اوقاف  من جمله  دستگاه ها  همه  تا  شد  گرفته 

باشند. داشته  منطقه  این  ساماندهی 
1400برای  بودجه سال  برای  ردیف مستقل  دنبال گرفتن  به  اینکه  بیان  با  بهشتی 
 4.3 افزایش قیمت ها و تملک  به  با توجه  این مکان و محدوده هستیم، تصریح کرد: 
به  درنتیجه  است،  بزرگی  پروژه  مبرقع  امامزاده  پیرامون  ساماندهی  طبیعتاً  هکتار 

هستیم. منطقه  این  برای  مستقل  بودجه  ردیف  اختصاص  دنبال 
ردیف  اختصاص  اینکه  بیان  با  قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
شد:  یادآور  است،  سختی  کار  محدوده  و  مکان  این  ساماندهی  برای  بودجه  مستقل 
اعتبار مستقلی در نظر گرفته می شده  و شیراز  زیارتی قم، مشهد  برای شهرهای  قبلًا 
مستقلی  بودجه  ردیف  درنتیجه  می شد؛  سه  بر  تقسیم   اعتبارات  این  اینکه  دلیل  به  و 
اما  است؛  می شده  بهره مند  نیز  مشهد  مشترک  ردیف  این  از  و  می شد  داده  مشهد  به 
نیز  شهر  این  به   تهران،  در  حسنی  عبدالعظیم  امامزاده  گرفتن  قرار  دلیل  به  اخیراً 

است. شده  داده  تخصیص  اعتبار  زیارتی  شهر  چهارمین  به عنوان 

قم: شهرداری  زیباسازی  سازمان  مدیرعامل   
یادمان 1۲ شهید در پیاده راه انقلاب قم نصب می شود

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم با اشاره به برگزاری نخستین سمپوزیوم تولید آثار حجمی 
در قم از تولید ۱۲ یادمان شهید در قالب این سمپوزیوم و نصب آن در پیاده راه انقلاب خبر داد.

در  که  استان  شهدای  کنگره  رسانه  کمیته  جلسه  در  دیروز  ظهر  منش  موسوی  محمد  سید 
راستای  در  زیباسازی  سازمان  اقدامات  به  اشاره  با  شد،  برگزار  قم  شهرداری  جلسات  سالن 
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت اظهار داشت: اسناد فرادستی که بر اساس آن اقدامات سازمان 

و سند چشم انداز شهر مقدس قم است. راهبردی  زیباسازی پیش می رود سند 
از  شهدا  یادمان  نصب  و  طراحی  به  تأکید  با  قم  شهرداری  زیباسازی  سازمان  مدیرعامل 
استفتاء از مقام معظم رهبری در این رابطه خبر داد و ابراز کرد: نظر ایشان در این رابطه این 

بود که جایز است و مانعی ندارد.
و نمادهای شهری  آثار حجمی  یادآور شد: ذیل پاسداشت مناسبت های دینی، توسعه  وی 
اساسنامه  و  اجرایی شده  یادمان  برنامه های ساخت  و هنری  فرهنگی  برنامه های  از  و حمایت 

دارد. یادمان ها  و  تندیس ها  به ساخت  اشاره مستقیم  سازمان هم 
کرد  اشاره  شهدا  حجمی  آثار  تولید  ملی  سمپوزیوم  نخستین  برگزاری  به  منش  موسوی 
شهرهای  در  پیش ازاین  مفاخر  یادمان های  تولید  برای  آن  مشابه  سمپوزیوم های  افزود:  و 
این  شهدا  یادمان  ساخت  با  رابطه  در  نیز  قم  استان  در  و  بود  برگزارشده  تهران  ازجمله  دیگر 

برگزاری است. سمپوزیوم در حال 
سمپوزیوم  این  زمان بندی  برنامه  به  تأکید  با  قم  شهرداری  زیباسازی  سازمان  مدیرعامل 
تصریح کرد: 25 تیرماه تا 25 آبان ماه به عنوان زمان برگزاری تعیین شده است و 25 آبان ماه 
از این یادمان ها رونمایی خواهد شد که یادمان 85 سانت ارتفاع دارد که با پایه با ارتفاع 190 

از زمین نصب خواهد شد. سانت 
به  توجه  با  افزود:  و  کرد  عنوان  یادمان ها  نصب  محل  را  انقلاب  راه  پیاده  منش  موسوی 
هنرمندان  دلیل  همین  به  و  نبود  حضوری  به صورت  سمپوزیوم  برگزاری  امکان  کرونا  شیوع 
منتقل  قم  شهر  به  یادمان ها  نهایتاً  و  دادند  انجام  را  کار  خودشان  شخصی  کارگاه های  در 

می شود.
کنگره  دبیرخانه  به  شهدا  انتخاب  کرد:  تصریح  شهدا  انتخاب  ترکیب  به  اشاره  با  وی 
شهید  مطهری،  شهید  سعیدی،  آیت الله  خمینی،  آیت الله  ازجمله  شهید   12 و  واگذارشده 
بنیادی، شهید حیدریان، شهید کلهری، شهید دل آذر و شهید  اکبری، شهید کریمی، شهید 

یادمان آن ها در حال ساخت است. و  انتخاب شده  زین الدین 
گفت:  و  داد  قرار  موردتوجه  را  شهید  سرداران  دیوارنگاره های  اجرای  منش  موسوی 
شهید  و  اکبری  شهید  زین الدین،  شهید  سپاه  و  ارتش  شهدای  سلیمانی،  شهید  دیوارنگاره 

است. طراحی شده  حججی 

شهردار قم با بیان این که مهم ترین مشکل مترو قم تأمین واگن های آن است گفت: اگر 
این مشکل حل شود فاز نخست مترو را تا پایان سه ماهه نخست سال 1400 افتتاح می کنیم.
 سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به برخی محدودیت های ایجاد شده در روند پروژه قطار 
شهری قم بیان کرد: بر اساس نظر شورای عالی فنی، روند فیزیکی و تجهیزاتی فاز نخست 
این طرح یعنی زیرساخت ها و اجزای عُمرانی به طول 5.2 کیلومتر، تا پایان سال جاری آماده 

می شود و افتتاح نهایی منوط به تأمین واگن ها خواهد بود.
وی با بیان این که مهم ترین مشکل فعلی این پروژه تأمین واگن های آن است افزود: کار 
در بخش های دیگر به خوبی پیش می رود و البته درباره بحث تأمین واگن هم در حال مذاکره 
با برخی شرکت ها و نامه نگاری با وزارت کشور برای حل این مُعضل هستیم که امیدواریم به 

نتیجه برسد.
شهردار قم ادامه داد: مترو قم مشکل مالی ندارد و پیش بینی های لازم برای تحقق 40 
درصد بودجه پیمانکار از مسیر غیرنقدی تملّکات و 60 درصد هم به شیوه نقدی اتخاذ شده و 
همچنان که اشاره شد مهم ترین مشکل فعلی ما بحث تأمین واگن برای راه اندازی نهایی فاز 

نخست قطار شهری قم است.
پارکینگ شهید کاظمی )ره( و ایجاد برخی امیدواری ها

پرسش دیگر از شهردار قم درباره پروژه متوقف مانده  پارکینگ شهید کاظمی )ره(، حد 
فاصل خیابان شهداء )صفائیه( و بلوار شهید محمد منتظری )ره( بود که سقائیان نژاد درباره 
آن گفت: با توجه به مشکلات به وجود آمده در این پروژه، پرونده پارکینگ شهید کاظمی )ره( 
فعلا در اختیار هیئت تسویه است و این هیئت باید تکلیف ما را درباره این موضوع روشن کند.
وی اضافه کرد: البته اخیرا فعالیت هایی از طرف بانک شهر برای ورود برخی دیگر از بانک 
ها به این پروژه و جایگزینی آنان به جای سرمایه گذار اولیه طرح انجام شده که خود این اقدام 

ها سبب ایجاد امیدواری هایی برای تکمیل این طرح است.

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم با با اشاره به اینکه ۶۲درصد تصادفات شهر 
قم در معابر حادثه خیز رخ می دهد گفت: اگر تنها ۱۰ درصد از نقاط حادثه خیز اصلاح 

شود درصد قابل توجهی از تصادفات منجر به فوت کم میشود.
سرهنگ غلامرضا صدفی با اشاره به اینکه ۳۳ معبر حادثه خیز شهر قم به ترتیب اولویت 
شناسایی شده است گفت: بلوار الغدیر، بلوار شهید حاج خداکرم، بلوار عمار یاسر، بلوار 
خلیج فارس، بلوار ۱۵ خرداد، بلوار شهید سلیمانی، بلوار پیامبر اعظم، بلوار شهید دل آذر، 
بلوار ۱۵ خرداد بلوار و خیابان امام خمینی به عنوان مهمترین نقاط حادثه خیز شهر قم 

شناسایی شده که باید اصلاح شوند.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم با اشاره به مصوبات آخرین جلسه ستاد 
پیشگیری از وقوع جرم استان قم درباره پیشگیری از حوادث رانندگی گفت: برابر جدول 
زمان بندی مشخص شده نقاط حادثه خیز نیازمند اصلاح و تعمیر روشنایی، نصب سرعت 
گیر، ترمیم خط کشی معابر، هرس نمودن درختان و فضای سبز، مکانیزه نمودن پل های 

عابر پیاده می باشد که در دستور کار شهرداری قرار گرفته است.
وی با اشاره به اینکه ۶۲ درصد تصادفات شهر قم در معابر حادثه خیز رخ می دهد 
گفت: اگر تنها ۱۰ درصد از نقاط حادثه خیز در سال جاری اصلاح شود درصد قابل 

توجهی از تصادفات منجر به فوت کاهش پیدا خواهد کرد.
صدفی ضمن اشاره به قانون راهنمایی و رانندگی درباره اصلاح سازوکار تابلوهای 
تبلیغاتی گفت: برابر دستورالعمل سازماندهی تابلوهای تبلیغاتی مصوب در شورای عالی 
هماهنگی ترافیک کشور کلیه تابلوهای تبلیغاتی مغایر با آئین نامه راهنمایی و رانندگی 

ظرف ۳ ماه حذف و یا اصلاح خواهد شد.
وی در ادامه افزود: برای نصب سازه های تبلیغاتی باید پیوست ترافیکی تهیه و پلیس 

راهنمایی و رانندگی آن را تأیید کند.

شهردار قم خبرداد؛

افتتاح فاز نخست مترو قم 
در اوایل سال 1400

 رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم  مطرح کرد:

کاهش قابل توجه تصادفات 
با اصلاح ۱۰ درصد از نقاط حادثه خیز

استاندار قم با تاکید بر ضرورت تداوم 
محدودیت های کرونایی در این استان 
گفت: طی سه هفته گذشته با اعمال 
تا  توانستیم  کرونایی  های  محدودیت 
حدودی این بیماری را کنترل کنیم، از 
ادامه  همچنان  شرایط  این  باید  رو  این 

پیدا کند.
پایان  در  شنبه  روز  سرمست  بهرام 
به  با کرونا که  جلسه ستاد ملی مبارزه 
شرکت  آن  در  کنفرانس  ویدیو  صورت 
خبرنگاران  با  گو  و  گفت  در  بود  کرده 
اظهار داشت: یک ماه پیش قم بدترین 
وضعیت کرونایی را در بین استان های 
کشور داشت و اگر محدودیت ها اعمال 
نمی شد اکنون با یک فاجعه رو به رو می 

شدیم.
از  به گزارشی که  با توجه  افزود:  وی 
وضعیت بیماری در کل کشور ارائه شد 
متاسفانه در تمام استان ها روند شیوع و 
فوتی های ناشی از آن رو به افزایش است و 
خوشبختانه در قم بر خلاف اکثر استان ها 
به لطف محدودیت هایی که در این چند 

مدت اخیر اعمال شده شیب بستری و 
فوتی های کرونایی سیر نزولی پیدا کرده 

است.
استاندار قم اضافه کرد: البته ادامه این 
روند نیز مستلزم رعایت مسائل بهداشتی 
از سوی مردم و اعمال محدودیت ها می 

باشد.
به  قم  کرد:  تصریح  همچنین  وی 

با  و  شود  نمی  اداره  ای  جزیره  صورت 
تمامی استان ها در ارتباط است و با آمد و 
شدهایی که وجود دارد نیاز است که این 

محدودیت ها تشدید شود.
کرد:  خاطرنشان  ادامه  در  سرمست 
طبق مصوبه ستاد ملی کرونا محدودیت 
های کرونایی وضع شده در ۴۳ شهرستان 

به مدت یک هفته دیگر نیز تمدید شد.

شهرستانی   ۴۶ افزود:  قم  استاندار 
که وضعیت حاد کرونایی دارند نیز به این 
تعداد اضافه شد که لیست آنها مشخص 

است و ابلاغ خواهد شد.
وی گفت: بر اساس تصمیم ستاد ملی 
کرونا مقرر شد در ۲۵ مرکز استان که در 
وضعیت قرمز کرونایی قرار دارند از ۱۴ تا 
۲۴ آبان ماه محدودیت ها اعمال و تشدید 

شود.
وی یادآور شد: گروه های شغلی ۳ و 
۴ تعطیل خواهد شد و جزییات آن نیز از 
طریق اتاق اصناف و ستاد کرونای استانی 

ابلاغ می شود.
استاندار قم بیان کرد: از شهروندان 
از نظر رعایت  مانند سابق  انتظار داریم 
پروتکل های بهداشتی همت بیشتری به 
خرج دهند تا بتوانیم این موج بیماری را 

نیز کنترل کنیم.
بیستم  روز  از  قم  در  کرونا  وضعیت 
شهریورماه و به دنبال افزایش قابل توجه 
بیماران و مبتلایان این بیماری فوق قرمز 

شده است.

استاندارقم  تاکید کرد :

ضرورت تداوم محدودیت های کرونایی 

تالار  و  رستوران  اتحادیه  رئیس 
گفت:  قم  استان  غذای  تهیه  و 
جامعه  آسیب پذیر  قشر  کارگران 
تامین  سازمان  و  دولت  هستند. 
و  کارفرما  به  کمکی  هیچ  اجتماعی 
و  بیکاری  بیمه  از  نمی کنند.  کارگر 
هیچ گونه مساعدتی خبری نیست. 
 : اظهارداشت  موسایی  بهرام 
صنفی  واحد   ۳۶۰ اتحادیه  این  در 
میانگین  طور  به  هستند.  فعالیت 
در  و  کارگر   ۱۲ رستوران ها  در 

تالارها ۲۵ کارگر مشغول به کارند.
کرونا  دوران  در  داد:  ادامه  وی 
حداقل  رستوران  صاحب  یک 
یک  حدود  تالاردار  و  میلیون   ۴۰۰
حال  در  شده اند.  متضرر  میلیارد 
هستند،  باز  تالارها  که  هم  حاضر 
یک  یا  نصف  باید  پروتکل ها  طبق 

بپذیرند. مهمان  ظرفیت  سوم 
مهمانان  کرد:  بیان  موسایی 
پروتکل ها  رعایت  به  ملزم  نیز 
ماسک  از  باید  حتما  و  هستند 

استفاده کنند. قبل از ورود به تالار 
مهمانان  بدن  دمای  سنج  تب  با 
این  تمام  می شود.  اندازه گیری 
می شود.  ذکر  قرارداد  در  مسائل 
زمینه  این  در  باید  نیز  میزبان  خود 
هرگونه  از  و  باشد  داشته  همکاری 
از  اگر  کند.  جلوگیری  تخلفی 
تالاردار  بزند  سر  تخلفی  مهمانان 

می شود. جریمه 
غذا  ارائه  برای  کرد:  تاکید  وی 
مصرف  بار  یک  های  ظرف  نیز 

کارکنان  تمام  می شود.  استفاده 
تمامی  و  پروتکل ها  رعایت  به  ملزم 

هستند. بهداشتی  موارد 
کرد:  بیان  اتحادیه  رئیس 
و  رستوران ها  اقتصادی  وضعیت 
طرفی  از  است.  بد  واقعا  تالارها 
پرهیز کردن مردم از مراجعه به این 
مشتری  شدن  کم  باعث  مکان ها 
هم  حمایتی  هیچ  است.  شده 
تامین  سازمان  و  دولت  طرف  از 

نمی گیرد. صورت  اجتماعی 

انقلاب  و  عمومی  دادستان 
از  قضایی  حمایت  کرد:  تاکید  قم 
در  اشتغال  و  تولید  سرمایه گذاری، 

دستور کار دادستانی استان است.
حسن  حجت الاسلام والمسلمین 
غریب با اشاره به برگزاری جلسه های 
سرمایه گذاری  از  حمایت  مستمر 
دادسرای  در  تولید  جهش  سال  در 
استان، افزود: در نیمه نخست سال 
جاری، مشکلات و مسائل پنج واحد 
دادستانی  در  صنعتی  و  تولیدی 
مساعدت های  و  بررسی  قم  استان 

لازم برای حمایت از آنان اتخاذ شد.
و  منظم  ارتباط  کرد:  اضافه  وی 
بخش  فعالان  با  دادستانی  مستمر 
از مسائل  اطلاع  به منظور  خصوصی 
قضایی  و  حقوقی  مشکلات  و 
رفع  در  مساعدت  و  سرمایه گذاری 

قضایی  و  حقوقی  حمایت  و  آن 
و  مجاز  اقتصادی  فعالیت های  از 
صورت  استان  سطح  در  مشروع 

می گیرد.
استان  دادسرای  داد:  ادامه  وی 
بخش  از  حمایت  با  تا  است  آن  بر 
تولیدی  شرکت های  و  خصوصی 
پیش  چالش های  رفع  و  صنعتی  و 
روی آنان طبق قانون، زمینه مناسب 
استان  در  اقتصادی  فعالیت  برای 
ایجاد  در  بتواند  و  نماید  تسهیل  را 
و  بیکاری  معضل  رفع  و  اشتغال 
گامی  اجتماعی  آسیب های  کاهش 

اساسی بردارد.
مستمر  تعامل  بر  تاکید  با  غریب 
مانند  مربوطه  دستگاه های  سایر  با 
سازمان  فرمانداری،  استانداری، 
سپاه،   ، تجارت  و  معدن   ، صنعت 

و  آب  برق،  اداره  استان،  بانک های 
مربوطه،  دستگاه های  دیگر  و  گاز 
بیان کرد: مشکلات برخی واحدهای 
گذشته  سال  در  که  دیگر  تولیدی 
پیگیری  با  مطرح شده،  کمیته  در 

دادستانی استان رفع شده است.
به گفته وی، بر اساس اعلام سازمان 
پیگیری های  این  نتیجه  صنعت، 
یک  از  بیش  اشتغال  تثبیت  قضایی، 

هزار و ۳۰۰ نفر می باشد.
ترخیص  مشکلات  وی، 
گمرک  انبار  از  وارداتی  دستگاه های 
خسارات  و  حقوق  تقسیط  کشور، 
و  قضایی  محکومیت های  در  دولتی 
مبالغ  یک باره  پرداخت  امکان  عدم 
واحدها،  توسط  قضایی  احکام 
بازپرداخت  برای  مهلت  اعطای 
حذف  واحدها،  دریافتی  تسهیلات 

تسهیلات  دیرکرد  جریمه  و  سود 
به  مربوط  مشکلات  رفع  بانک ها، 
امکانات برق و آب و گازرسانی، رفع 
حامل  خودروهای  تردد  مشکلات 
را  موارد  دیگر  و  واحدها  به  مواد 
تولیدی  واحدهای  چالش های  از 
کارگروه  در  که  دانست  صنعتی  و 
اتخاذ تصمیم شده  مربوطه مطرح و 

است.
توقف  از  جلوگیری  قم،  دادستان 
فعالیت واحدها، تسهیل کسب وکار، 
و  تولید  امر  در  اخلال  از  جلوگیری 
ظرفیت  کاهش  و  کار  نیروی  تعدیل 
تعطیلی  از  جلوگیری  تولید، 
اقتصادی  واحدهای  و  کارخانه ها 
و  سلامت  تضمین  مجموع  در  و 
کاهش  و  کشور  اقتصادی  امنیت 
از  را  سرمایه گذاری  خطرپذیری 

رئیس اتحادیه رستوران و تالار و تهیه غذای استان قم :

در دوران کرونا، هر رستوران دار قمی چقدر متضرر شده است؟ 

دادستان عمومی و انقلاب قم تاکید کرد: 

حمایت قضایی از سرمایه گذاری، تولید و اشتغال 

اخبار


